
3 معضل جدی استفاده از اسناد عادی برای مردم

 چرا قولنامه ها باید بی اعتبار شوند؟
محمدحســین ســیف اللهی مقدم   یک مقام 
مســئول گفت: معاملات معارض، کلاهبرداری از 
طریق فروش غیر مالک و فــروش اموال عمومی یا 
اراضی دولتی به مردم سه نمونه عمده از مشکلات 

مراجعین به مراجع قضایی است.
 چندین ماه است که از ارســال طرح الزام به ثبت 
رســمی معاملات امــوال غیرمنقول بــه مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام می گذرد، بر اساس این 
طرح هرگونــه معامله اموال غیرمنقــول از طریق 
اســناد عادی و دســت نویس فاقد اعتبار قانونی 
قلمداد می  شــود. بسیاری از کارشناســان به این 
مســئله باور دارند که تصویب این طرح، مشکلات 
پر شمار حوزه زمین و مســکن را در جامعه کاهش 
می دهد؛ مقام معظم رهبری نیز در دیدار اخیر خود 
با کارکنان قوه قضائیه، حذف معاملات غیررسمی 
و لزوم تصویب طرح فــوق را مصلحت قطعی نظام 
دانسته بودند.بنا بر اذعان بسیاری از کارشناسان، 
مشــکلات مربوط به مالکیت اموال غیرمنقول در 
میان مردم، مهم ترین چالشــی اســت که در این 
حوزه وجــود دارد. بنا بر تجربه، بســیاری از افراد 
به صورت روزمره درگیر پرونده های قضائی مربوط 
به حوزه زمین و مسکن هســتند؛ به نظر می رسد 
که علت اصلی این مشکلات و تعارضات، عدم ثبت 
معاملات غیررسمی در یک سامانه رسمی و جامع 
است.متأسفانه، اسناد عادی و دست نویس تنها بر 
روی یک کاغذ نوشته می شــوند و چند نفر شاهد 
انعقاد آن می شوند. از سوی دیگر، مالک بودن افراد 
در این نوع اســناد، برای هیچ نهادی قابل استعلام 
نیست. همین امر خود زمینه ساز فروش مال غیر، 
فروش مال به چند نفر، فروش اموال بازداشــتی، 
جعل ســند و عدم امکان اثبات در صــورت ازبین 

رفتن سند شده است.

اسناد عادی و مسئله فروش یک ملک
 به ده ها نفر

در همین راســتا، حســن حاجیلو، بازپرس شعبه 
اول دادســرای ویژه رســیدگی به جرایــم انفال، 
ثروت هــای عمومــی و شــهرداری ها ناحیه ۳۷ 
تهران در گفت وگــو با خبرگزاری مهــر پیرامون 
معضلاتی که استفاده از اســناد عادی برای مردم 
و مراجعان دســتگاه قضائی به بار می آورد، گفت: 
یکی از معضلات اصلی دســتگاه قضائی کشــور، 
اســتفاده کردن از اسناد عادی اســت؛ زیرا در این 
خصوص نه ســامانه ای وجود دارد نه اعتبارسنجی 
انجام می شــود؛ همین موضوع برای مردم مسائل 

عمده ای را ایجاد کرده است.
حاجیلو با بیان اینکه با اســتفاده از اســناد عادی، 
معاملات معارض انجام می شــود، تشــریح کرد: 
پرونده هــای متعــددی در این باره وجــود دارد 
به طور نمونه فــروش یک ملک بــه چندین نفر، 

پیش فروش کــردن آپارتمان هــا، فــروش اموال 
عمومی یا دولتی یا اموال شهرداری و غیره به افراد 
مختلف به طور هم زمان و بســیاری مــوارد دیگر؛ 
می توان گفت اســتفاده از اســناد عادی علاوه بر 
خدشــه دار کردن اموال مردم، بعضاً اموال دولتی 
را هم از بیــن می برد.این مقام قضائی با اشــاره به 
سختی های رسیدگی به پرونده های اسناد معارض 
بیان کــرد: احراز مقــدم و موخر بودن اســناد در 
این گونه پرونده ها برای قاضی مشکل است و حتی 
در برخی موارد کارشناســان هم نمی توانند نظم 

زمانی نوشتن و ثبت اسناد را تعیین کنند.
وی عنوان کرد: در پرونده های قضائی دیده شــده 
که یک مستأجر با جعل کردن ســند تک برگ در 
بنگاه ادعا کــرده که مالک خانه اســت و بعد از آن 
ملک را با همین ســند عادی فروخته است؛ چراکه 
بنگاه دار نیز از این ســند اســتعلام نمی گیرد، به 

همین دلیل این موارد کماکان وجود دارد.

تهدید حوزه اراضی کشور با خریدوفروش
 با اسناد عادی

حاجیلو خریدوفروش با اســناد عــادی را یکی از 
تهدیدات حوزه امــلاک و اراضی کشــور خواند و 
گفــت: خریدوفروش برخــی از امــوال متعلق به 
دولت، ستاد اجرایی فرمان امام و غیره نیز با اسناد 
عادی انجام می شــود و پس از آن با تنظیم کردن 

دادنامه ای، برای این اموال رأی صادر می شود.
بازپرس شــعبه اول دادســرای ناحیه ۳۷ تهران 
با اشــاره به مواد ۱۴۷ و ۱۴۸ قانــون ثبت و روند 
سهل گیرانه تر صدور سند مالکیت برای متصرفان 
املاک بیان کرد: باتوجه به شــرایط دهه ۶۰، نظر 
قانون گذار بر سنددار کردن آسان زمین ها بود تا با 
این اقدام وضعیت قبلی را پایان دهد و همین روند 

سهل گیرانه تا دهه ۸۰ ادامه دار بود.
وی افزود: اما صدور ســند مالکیت از دهه ۹۰ بسیار 

سخت گیرانه شــد و به دنبال آن، رغبت مردم بابت 
انجــام اقداماتی نظیر خریدوفروش با اســناد عادی 
افزایش یافت. به طورکلی وضعیت فعلی صدور اسناد 
رسمی مناسب نیســت و حاکمیت باید حوزه هایی 

نظیر صدور سند برای متصرفان را آسان تر کند.

ضرورت ثبت کردن اسناد بر اساس 
دستورات دینی

حاجیلو با بررســی قرآنی ثبت کردن اسناد عنوان 
کــرد: در بزرگ ترین آیه قرآن آورده شــده زمانی 
که به یکدیگر پول قرض می دهید آن را بنویســید 
این در حالی اســت کــه در زمان نــزول این آیه 
شــاید حدود ۱۰ نفر در شــبه جزیره عربســتان 
باســواد بودند؛ اما در همین شــرایط باز هم قرآن 
به نوشتن آن توصیه کرده اســت؛ یعنی باتوجه به 
اهمیت دادن دین به ثبت و نوشــتن اسناد و دیون 
می بایست امروز به مســائل در حوزه ثبت اسناد و 
املاک نگاه نوینی شکل بگیرد.این مقام قضائی در 
پایان ابراز کرد: مقام معظــم رهبری نیز معاملات 
غیررســمی اموال غیرمنقــول را از منشــاهای 
بزرگ فساد خوانده اســت و همچنین استفاده از 
اسناد عادی ســه معضل بزرگ معاملات معارض، 
کلاهبرداری از مردم از طریــق فروش غیرمالک و 
فروش اموال عمومی یا اراضی دولتی به مردم را به 
وجود می آورد بنابراین نیاز اســت تا قانون گذار در 
این رابطه به طورجدی تصمیم گیری کند.گستره 
معاملات عادی، محدود به مناطق خاصی از کشور 
نیســت و به طورکلی معاملات امــوال غیرمنقول 
در کشــور با انعقاد یک قولنامه یا همان یک سند 
عادی )غیررسمی( آغاز می شود. جدا از اینکه این 
معاملات پس از گذشــت مدتی به صورت رسمی 
ثبت می شوند یا خیر، افزایش تعداد این معاملات، 
موجب می شــود احتمال تخلف و کلاهبرداری در 

معاملات گسترش یابد.

تعقیب وگریز دولت و قیمت گندم

دولت و بار مالی تامین نان کشور
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 دولت و مجلس برای بازنشستگان چه می کنند؟
توافق سر همسان سازی

 آیت الله رئیسی:
  ۳۶ هزار مسکن در دولت سیزدهم 

به معلولان تحویل داده شد

به بهانه درگذشت داریوش مهرجویی
مهرجویی نابغه سینمایی که به همراه 

همسرش به قتل رسید

سخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایر:
تعادل به بازار تایر باز می گردد
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یک تراژدی بزرگ در تاریخ سینمای ایران
وی چه کسی دست درازی می کنی؟ آیا می دانستی ر

مجتبی اردشــیری همیشــه فکر می کردم وقتی خبر درگذشت داریوش 
مهرجویی را بشنوم، به چه حال و روزی بیفتم. اینکه مانند عباس کیارستمی، 
دچار بیماری شــود و ما آمادگی رفتن او را از مدت ها قبل پیــدا می کنیم و یا 

مانند وقتی که خبر فوت کیومرث پوراحمد را شنیدیم، دچار شوک می شویم.

یادداشت

وز مردن؟ یکبار مردن یا هر ر
فهیمه آقاخانی »ما تصمیــم گرفته ایم یکبار بمیریم به جــای هر روز مردن؛ 
صادقانه و با شجاعت می جنگیم!« این جمله کلیدی ابوعبیده سخنگوی القسام 
در نخستین ساعات شــنبه هفته گذشــته بود؛ جمله ای که نتیجه گیری ۷دهه 
تجربه اندوزی فلســطینی ها در مواجهه با واقعیت شوم اشغال و غصب سرزمینی 

است.

دیدگاه

نساجی

بیست و نهمین نمایشــگاه بین المللی نساجی، 
ماشــین آلات، مواد اولیه، منسوجات خانگی، 
ماشــین های گلدوزی و محصولات نساجی با 
حضور وزیر صنعت معدن و تجــارت، برخی از 
نمایندگان مجلس شورای اســلامی و روسای 
انجمن هــا و اتحادیه های مرتبــط و همچنین 
مشارکت صد ها شــرکت داخلی و خارجی در 
محل دائمی نمایشــگاههای بین المللی تهران 

آغاز بکار کرد.
به گزارش روابط عمومی و ســتاد اطلاع رسانی 
نمایشــگاه: ســخنرانی وزیر صنعــت معدن و 
تجارت و دیگرمقامات،رونمایی از ســند تحول 
بیســت ســاله صنعت چرم،رونمایی از ســند 
تحول بیست ساله صنعت نساجی،رونمایی دو 
کتاب تالیف شده صنعت پوشاک و چرم،تقدیر 

از پیشکســوتان صنعت نساجی،چرم و پوشاک 
برخی از برنامه های جانبی مراســم گشــایش 

نمایشگاه نساجی بود.
؛در این نمایشگاه بیش از ۳۴۰ شرکت داخلی و 
خارجی گردهم می آیند و ضمن ارائه توانمندی 
های خود؛ زمینه های سرمایه گذاری، مبادلات 
تجاری و بازرگانی را فراهم کرده و با یکدیگر به 
گفتگو و تبادل اطلاعات نویــن این صنعت می 

پردازند.
در بیســت و نهمیــن نمایشــگاه صنعــت 
نســاجی حدود ۱۶۰ شــرکت داخلی و ۱۸۰ 
شــرکت خارجی از ۱۱ کشــور آلمان، ایتالیا، 
تایوان،ازبکستان،تاجیکســتان،کره جنوبــی، 
ترکیه، هند، ژاپن، اســپانیا، و چین جدید ترین 
تولیدات و خدمات خود در حوزه صنعت نساجی 

را ارائه کرده اند.حضور و اســتقبال کشورهای 
خارجی از بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعــت نســاجی ایــران-IRANTEX – به 
حدی بود که برخی کشــورها بصورت پاوین در 
نمایشگاه حضور دارند که پایون چین با  یکصد 
شرکت، پاوین هند با ۱۸ شرکت و پاوین ترکیه 

با ۱2 شرکت در نمایشگاه حضور دارند.   
برگــزاری ۱5 کارگاه علمــی و دو همایــش 
تخصصی بــا حضــور متخصصان و اســتادان 
دانشگاهها و همچنین برنامه ریزی برای بازدید 
چند هیئت تجــاری و بازرگانی خارجی؛ برخی 
از برنامه های جانبی بیست و نهمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت نســاجی ایران است که در 
فضایی بالغ بر هیجده هزار متر مربع برپا شــده 

است.

گشایش بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی صنعت نساجی ایران

رئیس کل بانک مرکزی:

 سیاست های کنترل 
تورم ادامه دارد
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وحیدی: 

نخبگان برکات افزایش مشارکت در انتخابات را برای مردم تبیین کنند

 دولت و مجلس برای بازنشستگان چه می کنند؟

توافق سر همسان سازی

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وز مردن؟ یکبار مردن یا هر ر
فهیمه آقاخانی »ما تصمیــم گرفته ایم یکبار بمیریــم به جای هر روز 
مردن؛ صادقانه و با شــجاعت می جنگیم!« این جملــه کلیدی ابوعبیده 
سخنگوی القسام در نخستین ساعات شــنبه هفته گذشته بود؛ جمله ای 
که نتیجه گیری ۷دهه تجربه اندوزی فلســطینی ها در مواجهه با واقعیت 
شوم اشــغال و غصب ســرزمینی اســت. تجویز »یکبار مردن« در سایه 
مقاومتی که مانع از محو واقعیت فلســطین شده اســت در برابر »هر روز 
مردن« که نتیجه مهمترین مصالحــه در ۳دهه پیش بود. جمله ابوعبیده 
پیش از تهدید نظامی و رونمایی از موضع تهاجمــی گروه های مقاومت، 
عصاره تاریخ مبارزه در فلســطین بود که فلســطینی ها بیش از مردم هر 
کشــور دیگری معنای آن را درک کرده اند.عملیــات »طوفان الاقصی« 
جدیدترین برگ از تاریخ مبارزه آزادیخواهانه فلســطین است که در پس 
برگ های زیادی از کتاب تاریخ این کشور و از جمله برگ سازش و تسلیم 
نوشته شد. در حافظه تاریخی مردم فلسطین دیپلماسی مذاکره و سازش 

برای صلح یادآور روزهای ذلت و تحقیر آن هاست.
بیش از هفتادسال از اشــغال فلسطین می گذرد. اشــغالی که با سکوت 
جامعه بین الملل و بایکوت رسانه ای فجایع انســانی در فلسطین هرروز 
شکل جدی تری به خود می گیرد. فلسطینی ها در این سال ها روش های 
مختلفی را آزمودند تا بلکه جهان و واقعیــات ناعادلانه اش آنها و ظلمی 
که متحمل شــده اند را ببینند. قدرت های جهانی همواره به آنها سازش 
را به جای مقاومت تجویز می کردند، سازشــی که البته بیش از مقاومت 
و انتفاضه موضع شــان را تضعیف کرد.شــاید تجربه یاسر عرفات بعنوان 
یکی از سمبل های تاریخ مبارزه و مصالحه فلسطین، از عبرت آموزترین 
شخصیت هایی باشد که نسل جدید فلسطین را به راهبرد »یکبار مردن 
به جای هر روز مردن« رســاند. عرفات ازجمله مبارزین فلســطینی بود 
که از همان دوران کودکی ســنگینی چکمه های نظامیان انگلیسی را در 
کوچه پس کوچه های بیت المقدس در ذهنش ســپرده بود. فکر مبارزه و 
مقاومت برای یک لحظه او را رها نکرد. حتی وقتی در قالب یک شــرکت 
مهندســی فعالیت می کرد همچنان به دنبال راهی بــرای فعالیت های 
سیاســی علیه وضع موجود بود. او همراه تعدادی دیگر از مبارزین حلقه 
اولیه »تشکیلات خودگردان« را در سال ۱۹5۸ایجاد کرد. این تشکل با 
هدف آزادسازی مناطق اشغالی با مشی مســلحانه، جوانان مبارز زیادی 

را جذب خود کرد.
»نبرد الکرامه« در دهه ۶۰ اولین و مهم ترین فعالیت ســازمان فتح بود. 
آنها در این نبرد و در پی یورش نظامیان صهیونیستی به روستای الکرامه 
با وجود تلفات ســنگین دست از مقاومت برنداشــتند تا صهیونیست ها 
مجبور به عقب نشینی شــوند. پس از این نبرد که یاســر عرفات به مرد 
شــماره یک و محبوب مقاومت تبدیل شــد و جوانان زیادی را خواهان 
جذب به سازمان فتح کرد.با پیروزی انقلاب اسلامی، یاسرعرفات اولین 
مهمان خارجی بود که در همان روزهای ابتدایــی پیروزی برای تبریک 
وارد تهران شــد. او در دیدارش با امام خمینی)ره( با اشــاره به سخنان 
سران رژیم صهیونیســتی که گفته بودند انقلاب ایران زلزله خطرناک و 
انفجار تاریکی برای اسرائیل اســت گفت: »آن ها می گویند زلزله ای رخ 
داده، ما می گوییم که انفجار نــور روی داده، ما می گوییم دورانی که امت 
ما و منطقه آزاد و مستقل باشد فرا رسیده.«همراهی یاسر عرفات با ظهور 
بزرگترین قدرت انقلابی منطقه اما چندان به درازا نکشــید. او در آستانه 
تصمیم عبرت آموزش در زمین گذاشتن اســلحه بر زمین بود که تحت 
تاثیر گفتمان ناسیونالیســم عرب با یکی از جنایات زمانه خود همراهی 

کرد.
با آغــاز جنگ تحمیلــی بعثی هــا علیه ایــران در چرخشــی عجیب 
یاسرعرفات، مرد شــماره یک محور مقاومت و حامی انقلاب اسلامی به 
یک باره طرف صدام را گرفت و در سخنرانی های متعدد خود طرف ایرانی 
را ترغیب به سازش می کرد. پیشــنهاد عرفات در حالی مطرح می شد که 
بخشی از خاک ایران در اشغال بعثی ها بود. اما گزینه ایران در در دوراهی 

مقاومت و سازش، استمرار بر مقاومت بود.
نشست سران جنبش غیرمتعهدها در شــهریور سال ۶5 برگزار شد. این 
نشست فرصت مقتضی برای عرفات بود که به عنوان نماینده فلسطینیان 
از ظلم صهیونیست ها سخن بگوید ولی در تعجب همگان روی صحبتش 
را به سوی ایران نشــانه گرفت و به گونه ای ســخن گفت که گویی ایران 
مقصر اصلی جنگ اســت و دنبال پایانی بر آن نیست.آیت الله خامنه ای 
رئیس جمهور وقت ایران در واکنش به سخنان یاسرعرفات نسبت به خط 
سازشی که در پیش که در پیش گرفته بود فرمودند: »انتظار می رفت که 
ایشان در سخنرانی دیروز صبح، از توفیقاتی که ملتّ فلسطین در مبارزه 
با تجاوزگری های رژیم صهیونیستی بدســت آورده صحبت می کردند 
تا اینکه دیگــران را به حمایت از تجاوز ترغیب کنند... متأســفانه همین 
بینش باعث شــده است که فلســطین پس از چهار دهه ی طولانی هنوز 
قربانی تجاوز اســت... اگر ایشان این روش شکســت خورده و سیاست 
تسلیم و ســازش با متجاوز را برای فلســطین تجویز می کند، بهتر است 
از توصیّه ی آن به دیگــران به طور جدی احتــراز کند.«تغییر تاکتیکی 
که عرفات در راســتای حل مشــکلات فلســطین در پیش گرفته بود با 
سرعتی غیرقابل تصور در حال پیش روی بود. مردی که روزی می گفت: 
تفنگ هایمان را برای نابودی اسرائیل باید نشانه بگیریم، در سال ۱۹۸۸ 
در نطقی ناپنداشته در ژنو، موجودیت اســرائیل را به رسمیت شناخت و 
با این موضع گیری نه تنها موجودیت تشــکیلات خودگردان را که بر پایه 
مبارزه تا آزادی اراضی اشغالی بود زیر ســوال برد بلکه خون شهیدان راه 
مقاومت را پایمال کرد.مسیر انحطاط یاســر عرفات با شیب تندی رو به 
سقوط بود. پنج سال بعد با حضور در کاخ سفید در دیدار با اسحاق رابین، 
نخست وزیر وقت رژیم صهیونیستی پیمان اسلو را امضا کرد که به موجب 

آن محدودیت های بیشتری علیه فلسطینیان اعمال شد.
هرانــدازه عرفات بــه نمایندگی از ملت فلســطین برای ختــم منازعه 
در مذاکرات عقب نشــینی می کرد طرف مقابل نه تنهــا مُصر بر گرفتن 
امتیازات بیشــتر بود بلکه از خشــونت علیه مردم فلســطین هم ابِایی 
نداشت. در حالی که سیاست مذاکره و ســازش برای فلسطین سیاستی 
شکســت خورده بود، عرفات در ســال ۱۹۹5 در پیمان اسلو2، با گرفتن 
اختیار چندشــهر زیرنظر تشــکیلات خودگردان، حاکمیت اســرائیل 
بر قدس، عدم بازگشــت به مرزهــای ۱۹۶۷، عدم داشــتن ارتش برای 
تشکیلات خودگردان را پذیرفت.عقب نشینی عرفات با انعطاف ناپذیری 
بیش از پیش اشغالگران همراه شــده بود. صلح با غاصب هزینه ای بیشتر 
را به مردمی تحمیل کرده بود که چند نســل بــرای ابتدایی ترین حقوق 
خود مبارزه کرده بودند. برای مردمی که ســال ها با رویای آزادی شب را 
صبح می کردند، حالا سرنوشت وطنی که بیش از جان دوستش داشتند 
را در دست رهبری ســازش کار می دیدند که خط مذاکره اش از مام وطن 
جز اسمی کوچک برای آن ها باقی نگذاشته اســت.روزهای دشوار برای 
فلسطینی هایی آغاز شــده بود که تا دیروز زیر یوغ چکمه های انگلیسی 
بودند و حالا به دســت یکی از جنس خودشــان وطن را از دســت رفته 
می دیدند. بمب و موشــک های هدف دار هرروز دل خانواده ای را داغدار 
می کرد. گســتاخی صهیونیســت ها در جســارت به مســجدالاقصی 
فلسطینی ها را به فکر آغاز فصل جدیدی از مقاومت انداخت.بهترین راه، 
مشی مبارزه بود. جوانان مبارز فلســطینی در 2۸ سپتامبر سال 2۰۰۰ 
همزمان با یورش صهیونیست ها به مسجدالاقصی، »انتفاضه الاقصی« را 
شروع کردند و این آغازی بر پایان خط سازش از سوی مبارزان فلسطینی 
بود.در چارچــوب این مشــی جدید بود کــه حداقلی ترین خواســته 
فلســطینی ها یعنی خروج اشــغالگران از نوار غزه رنگ واقعیت به خود 
گرفت. آنها میــوه ای را از درخت مقاومت چیدند کــه بذرش هیچگاه در 
زمین بایر سازش جوانه نزده بود.خط ســرخ خون هزاران فلسطینی که 
حالا تنها راه آزادی فلسطین را نه در ســازش و مذاکره، بلکه در مقاومت 
و مبارزه می بینند همچنان ادامه دارد؛ وقتی لالایی مادران فلســطینی 
اشعاری از مقاومت و شجاعت می شــود و صدای رسای نوعروسان بدرقه 
راه مردان مبارزان فلسطینی می شود. حالا شاید بهتر بتوان درک کرد که 
چرا نسل جدید مقاومت فلسطینی »یکبار مردن به جای هر روز مردن« 

را به حیات و رستگاری خود نزدیک تر می بینند.

دیدگاه

 رئیــس جمهــور ضمــن مکلــف کــردن ادارات و 
سازمان های اجرایی کشــور به ایجاد مشاغل متناسب 
با وضعیت معلولان به ویژه کم بینایان و نابینایان تاکید 
کرد:  اینکه امــروز ۳۶ هزارمین مســکن در این دولت 
تحویل معلولین عزیز می شــود بسیار جای خرسندی 

است.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیسی به مناســب روز جهانی 
عصای ســفید میزبــان جمعــی از نخبــگان علمی، 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی جامعــه کم بینایان و 
نابینایان کشــور بود و در جلســه ای پای صحبت آنان 

نشست و مسائل و مشکلات آنان رو جویا شد.
رئیس جمهور در این جلســه ضمن تبریک این روز به 
جامعه کم بینایان و نابینایان، به تفاوت میان کسانی که 
دچار نقص در بینایی هســتند و کسانی که به کوردلی 
مبتلا شــده اشــاره کرد و افزود: نابینا کسی نیست که 
چشم سر ندارد، بلکه نابینا کســی است که چشم دل 

ندارد، دوست و دشمن را تشخیص نمی دهد 
و تفاوت نفع و ضرر را نمی فهمد.

آیت الله رئیسی با بیان اینکه در دنیای امروز 
چه بسیار کسانی هستند که چشم سر دارند، 
اما حقیقت ظلم و ســتم به هم نــوع خود را 
نمی بینند، تصریح کرد: آنچــه که امروز در 
دنیا از ظلم و ستم به بشــریت در حال وقوع 

اســت، عاملیت کسانی اســت که چشم ســر دارند، 
اما چشــم دل و بینش انســانی ندارند و صدها کودک 
بی گناه را به خاک و خون می کشــند. ایــن نمونه ای از 
مواردی است که از انسانیت قفط به شکل انسان بودن 
بســنده شــده و ماهیت انســانی به فراموشی سپرده 

می شود.
رئیس جمهــور در ادامه ضمن تجلیــل از همت بالای 
معلولان، به ویژه نخبگان جامعه کم بینایان و نابینایان 
کشور که نقص جســمی مانع از پیشــرفت آنها نشده 

است،  اظهار داشت: آنچه به عنوان وظیفه به 
عهده شــما نخبگان کم بینا و نابینا است، آن 
است که به دیگر افراد جامعه معلولان کشور 
بیاموزید کــه معلولیت نه تنهــا نباید مانع 
پیشرفت آنها شــود، بلکه می تواند زمینه ای 
برای دســتیابی آنها به قله های پیشرفت در 

بسیاری از زمینه ها باشد.
آیت الله رئیســی در ادامه همچنین ضمــن یادآوری 
مســئولیت ســازمان های اداری و اجرایــی کشــور 
در تســهیل فعالیت و فراهــم کردن زمینه اشــتغال 
کم بینایــان و نابینایــان مطابق قانــون، ضمن تقدیر 
از اقدامــات انجام شــده برای کاهش مشــکلات این 
قشــر از جامعه، به ویژه طی 2 ســال گذشته، بر شتاب 
بیشــتر این اقدامات تاکید کرد و گفت: اینکه امروز ۳۶ 
هزارمین مســکن در این دولت تحویل معلولین عزیز 
می شود بسیار جای خرسندی اســت.رئیس جمهور 

ضمن مکلف کردن ادارات و سازمان های اجرایی کشور 
به ایجاد مشاغل متناســب با وضعیت معلولان به ویژه 
کم بینایــان و نابینایان تاکید کرد:  امیدواریم شــاهد 
گام های بیشــتری در زمینه رفع مشــکل اشتغال این 
عزیزان باشــیم به نحوی که در آینده نزدیک با افتخار 
اعلام کنیــم فرد کم بینا یــا نابینای تحصیــل کرده و 
جویای کار در کشــور وجود ندارد.پیش از ســخنان 
رئیس جمهور خانم اســلامی دکترای علوم و حدیث، 
حافظ کل قرآن کریم و عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد، 
خانم ســمیرا محمودی خرم آباد عضو تیم ملی گلبال 
بانوان، آقای دکتر جعفری مدیرعامل شــبکه نابینان 
کشور و آقای دکتر دادخواه فعال حوزه نابینایان به بیان 
مسائل و مشکلات جامعه کم بینایان و نابینایان کشور 
پرداختند.در این نشســت همچنین از ســوی رئیس 
جمهور و به صورت نمادین کلید یک واحد مســکونی 

به یک زوج نابینا اهدا شد.

رئیس جمهوری

خریدار   وزیر کشــور گفت: مشــارکت 
در انتخابــات، یک وظیفه همگانی اســت 
و نخبــگان، معتمدین و صاحبــان نفوذ در 
جامعه وظیفه دارند اهمیت انتخابات و آثار 
و برکات افزایش مشــارکت در انتخابات را 

برای مردم تبیین کنند.
احمد وحیدی، با اشــاره به آخرین اقدامات 
وزارت کشــور بــرای برگــزاری انتخابات 
مجلس اظهار کرد: وزارت کشــور، تکالیف 
قانونی برای بسترسازی انتخابات دارد که تا 
امروز و طبق موارد قانونی مشــخص شده، 

کارهای لازم انجام شده است.
وزیر کشــور افزود: آیین نامه هایی که باید 
بر اســاس قانون تهیه می شــد، به تصویب 
دولت رسیده و ابلاغ شــده است. وی افزود: 
همچنین هیات های اجرایی در تمام کشور 

شــکل گرفته و در ســطح وزارت کشور نیز 
اقدامات مربوطه انجام شده است.

به گفته وحیدی پیش ثبت نام ها هم انجام 
شــده اســت و اکنون درحال رسیدگی به 
شــکایات هستیم و بررســی این شکایات 
تا قبــل از ثبت نام نهایی بــه پایان خواهد 

رسید.
وی با اشــاره بــه آموزش هــا و توجیهات 
لازم تصریــح کــرد: بخــش قابــل توجه 
پیش بینی های فنی برای اخذ احراز هویت 
به شکل الکترونیک و سایر مراحل انتخابات 
که باید به شکل الکترونیکی صورت بگیرد، 
انجام شــده و اکنون در حال تکمیل است. 
وحیدی تصریح کرد: مسائل اجرایی و اداره 
کار توسط ستاد انتخابات به خوبی در حال 

انجام است.

وزیر کشــور در ادامه با اشاره به مشارکت 
در انتخابات گفت: مشارکت در انتخابات، 
یک وظیفــه همگانی اســت و نخبگان، 
معتمدیــن و صاحبان نفــوذ در جامعه 
وظیفه دارنــد اهمیت انتخابــات و آثار و 

برکات افزایش مشــارکت در انتخابات را 
برای مردم تبیین کنند.

وحیدی با اشــاره به برخــی اقدامات برای 
نادیده گرفتــن تلاش هــا بــرای برگزاری 
انتخابات، گفت: باید جلوی کســانی که با 
ســیاه نمایی و ناامیدی، القــا می کنند که 
کارها جلو نمی رود و اتفاقات مهم در کشور 

نمی افتد، گرفته شود و آن ها تقبیح شوند.
وی با اشاره به استفاده برخی الفاظ نامناسب 
برای انتخابات، گفت: گاهی، کلماتی درباره 
مهندسی انتخابات گفته می شود که طبیعتاً 
همان تلاشــی اســت که برای جلوگیری 
از حضــور فعال مــردم در انتخابات صورت 

می گیرد.
وحیــدی افــزود: ایــن اقدامــات، جــزء 
برنامه ریزی های دشــمن خارجی و برخی 

کسانی است که متاسفانه در داخل بلندگو 
و رســانه دارند. وی در ادامه بــر لزوم بیان 
دســتاوردهای مهــم و امیدآفریــن برای 
مردم که نشــان می دهد کشــور در مسیر 
سازندگی، رشــد و حرکت قوی قرار دارد، 

تاکید کرد.
وزیر کشــور گفــت: همه این  نــکات برای 
نشان دادن شرایط مناســب برای تهییج و 
تشــویق حضور همگانی پای صندوق های 

رای، بسیار مهم است.
وحیدی عنــوان کرد: اینکه تعــداد زیادی 
به عنــوان داوطلــب نام نویســی کرده اند، 
زمینه خوبی اســت تا به  مشــارکت هر چه 
بیشتر منجر شــود؛ تعداد داوطلبین بیشتر 
علی القاعده باید مشارکت های بیشتری نیز 

ایجاد کند.

آیت الله رئیسی: ۳۶ هزار مسکن در دولت سیزدهم به معلولان تحویل داده شد

 زهرا علیدادی  طبق گفته ســخنگوی 
کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توســعه، 
دولت و مجلس دربــاره گنجاندن موضوع 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان در این 

برنامه به توافق اولیه رسیدند.
 لایحه برنامه هفتم توسعه در حالی از سوی 
دولت به مجلس شورای اسلامی ارائه شد که 
جای همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
در آن خالــی بــود و این موضــوع منجر به 
اعتــراض جمعــی از نماینــدگان مجلس 
شورای اسلامی شــد و در تذکرات خود در 
صحن مجلس نسبت به این موضوع گله مند 
بودند و تاکیدشــان بر این بود که حتماً در 
طول بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه در 
مجلس، همسان سازی حقوق بازنشستگان 
مورد توجــه قرار گیــرد و در ایــن لایحه 

گنجانده شود.
لایحــه برنامــه هفتــم توســعه کشــور 
پیــش از بررســی در صحن مجلــس، در 
کمیســیون های تخصصی و کمیســیون 
تلفیق مورد بررســی قرار گرفت و انتقادات 
به نبود همسان سازی حقوق بازنشستگان 
در این لایحه باعث شــد »کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس شورای اسلامی« مصوبه ای 
را در این مورد به تصویب برســاند. در واقع، 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در جریان 
بررســی برنامه هفتم توســعه تصویب کرد 
که »همسان سازی حقوق بازنشستگان در 
این لایحه درج شود.« این موضوع در قالب 
پیشنهاد و مصوبه کمیسیون برنامه و بودجه 
به کمیســیون تلفیق لایحــه برنامه هفتم 
توسعه داده شد و به این ترتیب این موضوع 
بایــد در کمیســیون تلفیــق برنامه هفتم 

بررسی و درباره آن تصمیم گیری می شد.

قرار نیست همسان سازی از برنامه 
هفتم حذف شود

اعضای کمیســیون تلفیــق برنامه هفتم 
توســعه طی جلســات متوالــی و متعدد، 
لایحه پیشنهادی دولت درباره برنامه هفتم 
توسعه را مورد رسیدگی قرار دادند و حدود 
۶ هفته کاری را برای بررسی جزئیات لایحه 
برنامه هفتم توســعه پشت ســر گذاشتند. 
سرانجام گزارش کمیســیون تلفیق برنامه 
هفتم توسعه آماده بررسی در صحن مجلس 
شــد، اما در مــورد بازنشســتگان و تعیین 
تکلیف مناسب ســازی و همسان ســازی 
حقوق آنان چیزی در این گــزارش نیامده 

بود.
مجتبی رضاخواه، نایب رئیس کمیســیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم مجلس شــورای 
اســلامی دربــاره همسان ســازی حقوق 
»صندوق هــای  گفــت:  بازنشســتگان 
بازنشستگی کشوری و لشکری در پرداخت 
حقوق دچار اشکال هســتند. مجلس برای 
اینکه بتواند این مشکل را حل کند ورود کرد 

تا مدیریت صندوق های بازنشستگی بهبود 
پیدا کند. ما در حــال اصلاح این صندوق ها 
هســتیم و اگر اصلاح شــود، به این مفهوم 
است که منابع بیشــتری برای صندوق های 
بازنشســتگی باقی می ماند کــه بتوانند به 

بازنشستگان پرداخت کنند.«
نماینده مــردم تهران در مجلس شــورای 
اســلامی اظهــار داشــت: »در مجلس به 
دنبال این هســتیم که اصلاحات ساختاری 
ایجاد شــود و در نتیجه امکانات در اختیار 
صندوق هــا قرار گیــرد که بتواننــد منابع 
بیشتری را داشته باشــند تا به بازنشستگان 
پرداخت کنند، لذا قرار نیســت همســان 
سازی حقوق بازنشســتگان از برنامه هفتم 
حذف شود، اما به بررسی های بیشتری نیاز 

دارد.«

موضوع بازنشستگان مراعا ماند
مجلس شــورای اسلامی از ســوم مهر ماه 
در حال بررســی گزارش کمیسیون تلفیق 
درباره برنامه هفتم توســعه اســت که روز 
)شنبه ۱5 مهر ماه( به ســرفصل مربوط به 
بازنشستگان رســید، اما این بخش از برنامه 
هفتم توسعه مراعا گذاشــته شد و قرار شد 
بعــد از اصلاح در کمیســیون تلفیق برنامه 

هفتم توسعه، در مجلس رسیدگی شود.
عبدالرضا مصــری، نایب رئیــس مجلس 
که ریاســت آن جلســه را بر عهده داشت 
درباره مواد مراعا گذاشــته شــده، توضیح 
داد: »در مواد 2۸ تــا ۳۱ لایحه برنامه هفتم 
توســعه در مــورد وضعیــت صندوق های 
بازنشســتگی بحث شــده اما در مورد خود 
بازنشستگان و تعیین تکلیف مناسب سازی 
و همسان سازی حقوق چیزی نیامده است، 
بنابراین مقرر شــد این موارد مراعا گذاشته 
شــود تا با برگزاری جلســاتی با دولت آن 

را تعییــن تکلیف و در جلســه علنی مطرح 
کنیم.«نایب رئیس مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: »بنابراین ضروری اســت این 
مواد به عنــوان ارجاع به کمیســیون مراعا 
گذاشــته شــود تا نماینــدگان در جریان 
اصلاحات قرار گیرند، زیرا ممکن است برای 
بازنشســتگان منابعی در نظر گرفته شود و 
نباید موضوعی را تصویب کرد که منابع آن 

در نظر گرفته نشود.«

مطالبه بازنشستگان از مجلس
با وجود ایــن، تذکرات نماینــدگان مبنی 
بر لزوم توجه به این مســأله در برنامه هفتم 
توســعه ادامه داشــت، به طوری که حجت 
الاسلام سید جواد حسینی کیا، عضو مجمع 
نمایندگان استان کرمانشاه در جلسه علنی 
روز )سه شنبه ۱۸ مهر ماه( مجلس شورای 
اســلامی طی تذکر شــفاهی، گفت: »این 
روزها بســیاری از بازنشستگان از ما مطالبه 
دارند که موضــوع همسان ســازی حقوق 
آنان اجرا شــود. انتظار مــی رود در برنامه 
هفتم توسعه حتماً به همسان سازی حقوق 
بازنشســتگان توجه شــده و ایــن موضوع 
اجرایی شــود.«محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس شورای اسلامی نیز در پاسخ به این 
تذکر، گفــت: »ما فصل مربــوط به موضوع 
همسان سازی حقوق بازنشستگان را مراعا 
گذاشــتیم و الان با دولت در حــال رایزنی 
هســتیم. حتمــاً موضوع همسان ســازی 
حقوق بازنشســتگان در لایحه برنامه هفتم 

توسعه مورد توجه قرار خواهد گرفت.«

جلسه سه ساعته دولت و مجلس برای 
بازنشستگان

محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
برنامــه هفتم توســعه هم دربــاره آخرین 

وضعیت همسان سازی حقوق بازنشستگان 
به خبرنگاران، گفت: »دوشــنبه )۱۷ مهر 
ماه( جلسه ای ۳ ســاعته بین رئیس مجلس 
شورای اســلامی، رئیس کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم توسعه و رئیس سازمان برنامه 
و بودجه برگزار و جمع بندی اولیه این شــد 
که ما در طول برنامه هفتم توســعه بتوانیم 
بحث متناسب ســازی حقوق بازنشستگان 
را به سرانجام برســانیم و هدف گذاری شد 
که تا پایان برنامه هفتم شــاهد تحقق این 
موضوع باشــیم. تــلاش ما بر این اســاس 
اســت که تا پایان برنامه هفتم بتوانیم بحث 
متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان را 

محقق کنیم.«
به هر صورت باید منتظــر ماند و دید توافق 
دولت و مجلس شــورای اســلامی درباره 
بازنشســتگان بــه کجــا می رســد و این 
موضــوع در لایحه برنامه هفتم توســعه به 
تصویب می رســد یــا خیر.ناگفتــه نماند 
که همسان ســازی حقوق بازنشســتگان 
موضوع جدیدی نیســت و در قانون برنامه 
ششم توسعه هم وجود داشــت، به طوری 
که در ماده ۳۰ برنامه ششــم توســعه آمده 
بود: »دولت مکلف اســت بررسی های لازم 
جهت برقراری عدالت در نظــام پرداخت، 
رفع تبعیض و متناسب ســازی دریافت ها 
شــاغلین،  امکانــات  از  برخــورداری  و 
بازنشستگان و مستمری بگیران کشوری و 
لشکری ســنوات مختلف را انجام دهد و در 
جهت تصویب در مســیر قانونی قرار دهد و 
اجــرا نماید.«البتــه در خوش بینانه ترین 
حالت گفته می شــود که فقــط ۳۰ درصد 
برنامه ششم توســعه اجرا شــد و موضوع 
همسان ســازی حقوق بازنشســتگان هم 
با آنکه در ایــن قانون آمده بــود، اما دولت 
قبل به تکالیف برنامه های توســعه در مورد 

بازنشســتگان آن طور که باید و شاید عمل 
نکرد و بعــد از بحث های زیاد ســرانجام در 
ســال ۹۹ حاضر به اجرای همسان ســازی 
شــد که آن هم طبــق گفته بســیاری از 
کارشناسان و نمایندگان مجلس پر از ایراد 

بود.

 ضرورت توجه به همسان سازی
 حقوق بازنشستگان

ســید مهدی فرشــادان، عضو کمیسیون 
برنامــه و بودجــه مجلــس در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، ایــن موضــوع را تأیید کرد 
و گفــت: »موضوع همسان ســازی حقوق 
بازنشســتگان در برنامه ششــم توســعه 
آمده بود و بر اســاس آن حقــوق یک فرد 
بازنشســته باید ۸5 درصد فرد شــاغل هم 
تراز خود باشــد. طبق ماده ۳۰ قانون برنامه 
ششم توسعه، دولت باید طی 5 سال حقوق 
بازنشســتگان را همسان ســازی می کرد، 
اما در این چند ســالی که از اجــرای برنامه 
ششم گذشــت، دولت رقم ناچیزی را برای 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان در نظر 
گرفت.وی با تاکید بر اینکه همسان ســازی 
حقــوق بازنشســتگان باید به طــور کامل 
اجرایی شــود، ادامه داد: »با توجه به تورم و 
شــرایط اقتصادی جامعه، افراد بازنشسته 
تحت فشار هستند که لازم است حقوق این 

افراد به طور کامل همسان سازی شود.«
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه همسان سازی 
حقوق بازنشستگان باید در جریان بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه به تصویب برسد، 
اظهار داشــت: »باید این موضوع در برنامه 
هفتم توســعه هم به تصویب برسد تا دولت 
مکلف به اجرای آن باشد و هر سال بودجه ای 
را برای همسان سازی حقوق بازنشستگان 

در بودجه سالیانه اختصاص دهد.«

اعتبار همسان سازی در بودجه بیاید
البته بهتر اســت که دولت و مجلس فقط به 
گنجاندن همسان ســازی در برنامه هفتم 
توســعه بســنده نکنند، چرا که برنامه پنج 
ساله توسعه کشــور راهبرد است نه تکلیف 
و برای آنکه همسان ســازی به واقع محقق 
شــود، باید اعتبار همسان سازی برای همه 
صندوق های بازنشســتگی در بودجه های 
ســنواتی در نظر گرفته شــود و مجلس هم 
با ابزارهــای نظارتی خود دولــت را ملزم به 
اجرای آن کند.فارغ از این مســأله مهم و با 
توجه به اینکه یکــی از اصلی ترین مطالبه 
بازنشســتگان، دائمی کردن همسان سازی 
حقوق آنــان اســت، باید ببینیــم دولت و 
مجلس منابع پایــداری بــرای تحقق این 
موضوع در نظــر می گیرند و ایــن موضوع 
در قانــون برنامه هفتم توســعه به تصویب 

می رسد یا خیر.
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رئیس صندوق ضمانت صادرات ایران اعلام کرد
 اتصال کامل صندوق ضمانت صادرات 

وسیه ایران و ر
رئیس صندوق ضمانــت صادرات ایــران از اتصال صنــدوق ضمانت 
صادرات ایران به صندوق های سایر کشــورها و اتصال کامل با صندوق 
روسیه، خبر داد و گفت که صربســتان اخیرا یک میلیون یورو فاینانس 
برای صادرات کالا و خدمات بیشــتر در زمینه ماشــین آلات صنعتی 
به ایران باز کرد. ســید امیر برهانــی نائینی در نشســت خبری اظهار 
کرد: در یک سال گذشــته خدمات جدیدی در صندوق شروع کردیم. 
در گذشــته فعالیت های صنــدوق منطقه ای و محدود بــه داخل بود. 
اما اخیرا به صندوق های ضمانت در کشــورهای دیگــر از جمله عمان، 
قطر، ازبکستان، قزاقســتان، روســیه، بلاروس، اندونزی، مجارستان 
و مغولســتان متصل شــدیم.وی افزود: چند ماه پیش به صندوق بیمه 
صادرات روسیه کاملًا متصل شدیم و خدمات ویژه ای از سوی دو طرف 

ارائه می شود که اتفاق ویژه ای در حوزه سی ای اس است.
همچنین به گفته این مقام مسئول با اندونزی و صربستان هم قراردادی 
در این رابطه امضا شــده و صربســتان اخیرا یک میلیون یورو فاینانس 
برای صادرات کالا و خدمات بیشــتر در زمینه قطعات ماشــین آلات 

صنعتی به ایران باز کرد.

قول علی آبادی برای رفع دغدغه های فعالان 
صنعت پوشاک، نساجی و کفش

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشــاره به اینکه در صنایع پوشاک و 
نساجی غفلت صورت گرفته به فعالان صنعت پوشاک، نساجی و کفش 
قول داد که در اولین فرصت به صورت جدی به موضوعاتشان پرداخته 
شــود.عباس علی آبادی، در مراســم افتتاحیه یازدهمین نمایشــگاه 
بین المللی پوشــاک ایران، پس از شــنیدن تمام نظرات و دغدغه های 
فعالان صنعت پوشــاک، نســاجی و کفش که برای اولین بار به صورت  
یکجا  برگزار شده است، به فعالان این ســه صنعت قول داد که در اولین 
فرصت نزدیک، با تشــکیل جلســه ای با فعالان این حوزه، به جدیت به 

موضوعات این صنایع پرداخته شود.
وی با بیان اینکه به واســطه مطالعاتی که در زمینه صنایع پوشــاک و 
نساجی داشــته ام، متوجه شــدم که در مورد این صنعت بسیار غفلت 
صورت گرفته است گفت: نیاز اســت که به سمت صنعتی شدن حرکت 
کنیم، زیرا ارزش افزوده بیشــتری در صنعتی شــدن نصیب کشــور 
می شود؛ این وعده را می دهم که در یک جلســه کارشناسی به صورت 

مفصل، در این خصوص صحبت کنیم.
علی آبادی با اشــاره به اینکه رویکــرد اصلی مــان در صنعت خودرو، 
نســاجی و پوشــاک و... باید دانش بنیان و صادرات محور باشد، گفت: 
صنعت نساجی و پوشاک از پایه های اجتماعی و اقتصادی تمدن بشری 
هســتند. کاری به اولی یا چندمی آن نداریم، اما صنعت پوشاک یکی از 
پایه های اصلی است؛ می شود خودرو نداشــت اما نمی توان از خوراک، 
پوشاک و مسکن گذشــت؛ نســاجی در رده و ردیف اولین ها و در زمره 
اولین نیازهای اجتماعی بشر است؛ بنابراین در اقتصاد جهانی، نساجی 

از ارکان اقتصاد جهانی به حساب می آید.

وزیر صمت با بیان اینکه ســه شــاخص عمده در صنعت نساجی وجود 
دارد، گفت: اولین شــاخص این اســت کــه این صنعت »به شــدت« 
اشتغال زاســت. این موضوع خیلی مهم است و بایســتی نسبت به آن 
توجه ویژه صورت گیــرد. طبق آمار 2۱ درصد اشــتغال از کل صنعت 
پوشــاک جهان در اروپا و ۱۱ درصد در آمریکا و پنــج درصد در آفریقا 
متمرکز است، اما این عدد در آســیا ۶۳ درصد است؛ این نشان می دهد 
که در کشورهای بسیار توســعه یافته و تقریباً توســعه نیافته، صنعت 
پوشاک از اولویت اول برخوردار نیست؛ اما در کشورهای میانه به لحاظ 
توسعه یافتگی، این موضوع بسیار حائز اهمیت است؛ چراکه در توسعه 
یافته ها اشتغال اولویت نیست و به دنبال صنایع اشتغال زا نیستند، بلکه 
به دنبال صنایعی هستند که بسیار ثروت زا باشد. اگر در حاضر، مشکل 
ما اشتغال است، بدون تردید از جمله بهترین گزینه ها، صنعت نساجی 

و پوشاک است و این صحبت عاقلانه ای است.
علی آبادی خاطرنشان کرد: نکته دوم که به نظر بنده بسیار مهم و تاکید 
بر آن ضروری اســت، این است که این صنعت به شــدت سرمایه خواه 
نیست؛ چرا که نیروی انسانی محور اســت. صنعتی  است بر پایه هنر و 
توانایی فردی افراد. ماشــین آلات هم نیاز دارد و بسیاری از گروه های 
صنعت را می توان با ماشین آلات پیشرفته حل کرد یا قیمت تمام شده را 
با ماشین آلات کاهش داد، اما یادمان باشد که هنوز نیروی انسانی حرف 
اول را می زند؛ بنابراین برای توســعه صنعتی که سرمایه زیادی هم نیاز 

ندارد، بایستی به سراغ صنعت نساجی و پوشاک برویم.
به گفته وی برای حل دو معظل اشــتغال و ثروت زایی به نظر می رسد با 

هزینه کمتر، می توان روی صنعت نساجی و پوشاک حساب کرد.

رشد 8 درصدی در صادرات پوشاک 
مقام عالی وزارت صمت تاکید کرد: نکته ســوم ســهم این صنعت در 
تجارت جهانی است. ســهم صنعت نساجی و پوشــاک طی چند دهه 
اخیر، رشد قابل توجه و عجیبی داشته است و شاهد رشد پنج درصدی 
طی ۱۰ ساله اخیر هستیم؛ هیچ صنعتی ندیده ایم که اینگونه پیشرفت 
داشته باشد؛ اما نکته حائز اهمیت این است که وضعیت صنعت پوشاک 
کشــور ما در مقایســه با وضعیت صنعت پوشــاک دنیا، چندان خوب 
نیســت.علی آبادی اعلام کرد: علیرغم رشــد ۱5 درصدی واردات که 
خوب نمی دانیــم )جدا از بحث قاچاق که واردات حســاب نمی کنیم(، 
در صادرات طی شش ماهه نخست امســال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته، هشت درصد رشد و به لحاظ ارزشی شش درصد داشته ایم؛ این 

مقایسه واردات در مقابل صادرات نیازمند بررسی است.
به اعتقاد و تاکید وزیر صنعت، معدن و تجارت، بایستی به سمت اقتصاد 
بازار حرکت کنیم؛ البته این کار به آســانی انجام نمی شــود. نظارت ها 
بایســتی به گونه ای باشــد که ارزش صنعت کم نشــود و انگیزه برای 
صنعتگر کم نکند؛ برای آنکه دولت ها تشویقی در حوزه ای ایجاد کنند،  
بایســتی فرصت های بیشــتری به آن حوزه دهند و به جای آنکه دافعه 
ایجاد کنند، جاذبه ایجــاد کنند. برای آنکه در حوزه صنعت نســاجی 
و پوشاک، بایســتی به سمتی حرکت کنیم که احســاس بهتری برای 

سرمایه گذار ایجاد کند و حس کند سود بیشتری می برد.
وزیر صمت ادامه داد: مقایســه صادرات نشــان می دهد که جایگاه ما 
کماکان در تجارت جهانی، جایگاه بســیار ضعیفی اســت. ما در بخش 
صادرات موفقیت های زیادی نداشته ایم. باید  از حالا برای سال آینده، 
هدف گذاری و نشانه گیری کنیم تا در نقطه آبرومند و درخور شأن مردم 
قرار بگیریم. رشد زمانی معانی دقیقی پیدا می کند در بازارهای جهانی 
نفوذ کنیم و در کنار بهتریــن برندها قرار بگیریم. حتــی می توانیم در 

حوزه لباس های خاص ورود کنیم.

بازار

ســخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایــر گفت: تولید 
کنندگان تایر با تامین مواد اولیه و تخصیص ارز، تولید 
را افزایــش داده و نیاز بازار را تامیــن می کنند و تعادل 

عرضه و تقاضا به بازار باز می گردد.
مصطفی تنها با اشــاره به جلســه روز گذشته اعضای 
انجمــن تایر ایران بــا وزیر صنعت، معــدن و تجارت، 
اظهار داشت: اکنون ارز مورد اســتفاده صنعت تایر به 
ارز ۳۸ هزار تومانی )ارز مبادله ای( تبدیل شــده و ارز 
پتروشــیمی ها نیز به همین ارز تغییر کرده است که به 

موقع تخصیص نمی یابد.

وی افزود: مواد اولیه تولید تایر که ۷۰ درصد 
قیمت را تشکیل می دهد، ۳5 درصد افزایش 
یافته اســت، در حالی که آخریــن افزایش 
قیمت تایر برای اســفندماه سال گذشته بود 

و کمتر از افزایش هزینه های این صنعت بود.
ســخنگوی انجمن تولیدکننــدگان تایر با 
بیان اینکه افزایش قیمت 2۰ درصدی برای 

صنعت تایر در نظر گرفته شده اســت، گفت: این رقم 
می تواند بخشــی از زیان دهی کارخانه ها را کم کرده و 

افزایش تولید را رقم بزند.

تنها عنوان کرد: در ۶ ماه نخست امسال عدم 
تخصیص به موقع ارز باعث شد تا کارخانه ها 
با کمبود مــواد اولیه موجه شــوند و تولید 
کاهش یابد به گونه ای کــه در همین مدت 

کاهش قابل توجهی در تولید داشته ایم.
وی تاکید کرد: اکنون با افزایش 2۰ درصدی 
شاید سوددهی کارخانه ها تامین نشود، اما با 
کاهش زیان دهی، تولیدکنندگان بــا تمام توان تولید 
خواهند کرد و با تخصیص به موقع ارز، تعادل در عرضه 

و تقاضا به بازار باز می گردد.

این فعال صنفی بــا بیان اینکه با کمبود تولید شــاهد 
افزایش غیرمعقول قیمت ها بودیــم، گفت: تایری که 
قیمت واقعی آن به عنوان مثــال ۱.5 میلیون تومان در 
بازار بود، در بعضی از جاهــا بین 2.5 تا ۳ میلیون تومان 

به فروش می رفت.
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایر از مردم خواست 
تا اسیر دلالان نشــوند و قیمت های مصوب را از سامانه 
۱2۴ پیگیری کننــد، گغت: اختلاف قیمــت تایر در 
فروش افزایش یافته بود و دلالان با استفاده از سایت ها 

اقدام به سوءاستفاده از مردم کرده بودند.

صندوق بین المللی پول اعلام کرد که در ســال 2۰22 
ایران با ۱۶۱۶ میلیارد دلار تولیــد ناخالص داخلی بر 
مبنای برابــری قدرت خرید بیســت و یکمین اقتصاد 

جهان بوده است.
 طی ســاعات اخیــر صندوق بیــن المللــی پول طی 
گزارشــی آمارهای مربوط به تولید ناخالص داخلی و 

رشد اقتصادی کشورهای جهان را منتشر کرد.

بر اســاس این گزارش، تولید ناخالــص داخلی ایران 
در ســال 2۰22 بر مبنای برابری قــدرت خرید ۱۶۱ 
میلیارد دلار رشد کرده و به ۱۶۱۶ میلیارد دلار رسیده 

است.
با این حســاب کشــورمان با یک پله صعود در جایگاه 

بیست و یکمین اقتصاد برتر جهان قرار گرفته است.
این صنــدوق می گوید بــا در نظر گرفتــن برابری 

قدرت خریــد، چین در حــال حاضــر بزرگ ترین 
اقتصاد جهان اســت و آمریکا در جایــگاه دوم قرار 

دارد.
رشد اقتصادی آمریکا نیز از سوی صندوق بین المللی 
پول برای ســال 2۰2۳ معادل ۰.۳ درصد پیش بینی 
کرده و برای حوزه یورو هم رشد اقتصادی ۰.۷ درصدی 

ارزیابی شده است.

صندوق بین المللــی پول همچنین رشــد اقتصادی 
انگلیس برای ســال جاری را ۰.5 درصد و برای ســال 

آینده را ۰.۶ درصد ارزیابی کرده است.
صندوق بین المللی پول حجــم تولید ناخالص داخلی 
چین را ۳۰ هــزار میلیارد دلار ارزیابی کــرده و تولید 
ناخالص داخلــی آمریکا نیــز 25 هــزار میلیارد دلار 

محاسبه شده است.

تایر

اقتصاد

فاطمه امیر احمدی  به گفته کارشناسان 
افزایش هر ۱,۰۰۰ تومــان قیمت گندم ۸ 
هزار میلیارد تومان بــار مالی برای دولت در 
راســتای تأمین یارانه آرد به دنبال خواهد 

داشت.
 گندم در سال زراعی ۱۴۰2-۱۴۰۱ یکی از 
سال های پرتنش خود را پشت سر گذاشت 
که این تنــش همچنان برای ســال زراعی 
جدید ادامــه دارد. قیمــت ۳2 قلم کالای 
اساســی از جمله گندم در شــورای قیمت 
گــذاری و اتخــاذ سیاســت های حمایتی 
محصولات اساســی کشــاورزی از ســوی 
۹ عضو این شــورا تعیین و از ســوی رئیس 
شــورا که بر عهده وزیر جهاد کشــاورزی 
است، ابلاغ می شود.نرخ گندم به عنوان یک 
محصول استراتژیک مبنای قیمت گذاری 
سایر کالاهای اساسی است. در سال زراعی 
۱۴۰2-۱۴۰۱ به دلیــل جهش قیمتی که 
دلار داشت و افزایش قیمت خدمات، گندم 
کاران در بهمن ســال گذشــته تجدیدنظر 
در قیمت خرید تضمینی گنــدم را مطرح 
کردند. این درخواســت تا ماه ها پاسخ داده 
نشــد زیرا در بودجه ســالانه اعتبار خرید 
تضمینی محصولات از پیش مشخص شده 
بوده و هر گونه تغییــری چالش هایی را در 
تأمین منابع مالــی برای دولــت به همراه 

خواهد داشت.
پس از ۴ ماه مذاکــره با نماینــدگان خانه 
ملــت، معــاون اول رئیــس جمهــوری و 
در نهایــت دادخواهــی بــه رهبــری ۱۶ 
اردیبهشــت، قیمت گندم تجدیدنظر شده 
و به هر کیلو ۱5 هزار تومان رســید. به این 
ترتیب قیمت پایه گنــدم از ۱۱ هزار تومان 
در هر کیلو به ۱۳ هزار تومان رسیده و 2 هزار 
تومان جایزه تحویل گنــدم نیز به آن اضافه 
شد. عدد ابلاغ شده از سوی سرپرست وقت 
وزارت جهاد کشاورزی رضایت گندم کاران 
را تأمین نکرد زیرا درخواســت آنها عددی 

بالاتر از ۱۷ هزار تومان بود.
به طور قطع افزایش یکباره قیمت، پیامدهایی 
را به دنبال خواهد داشت که سیاست گذاران 
دولتی را وا مــی دارد تا با احتیاط بیشــتری 

تصمیم گیــری کننــد. تغییــر نــرخ خرید 
تضمینی گندم از ۱۳ به ۱5 هزار تومان سبب 
شد تا همچنان مطالبات گندم کاران با تأخیر 
انجام شــود به طوری که بر اســاس قول های 
داده شده قرار است تا پایان مهر با گندم کاران 
تسویه شود؛ البته ممکن اســت این تسویه با 
قیمت پایه باشــد و باقی مطالبــات باز هم به 

زمان بیشتری نیاز داشته باشد.

تأخیر از تعیین قیمت تا ابلاغ آن
تعیین قیمــت ایــن محصول پایــه برای 
ســال زراعی جدید ۱۴۰۳-۱۴۰2 دوباره 
با مناقشــاتی همراه بود. بنیــاد ملی گندم 
کاران اعلام کرد با توجــه به آنالیز قیمتی ها 
نرخ تمام شده هر کیلو گندم حدود 2۱ هزار 
تومــان خواهد بود. در ادامــه این رایزنی ها 
برخی به عدد بالاتر از 25 هزار تومان اشاره 
می کردند که به طور قطع از ســوی اعضای 
دولتی شــورای قیمت گذاری محصولات 

کشاورزی مورد پذیرش واقع نمی شد.
تعیین قیمت محصولات کشــاورزی باید 
پیش از آغاز ســال زراعی جدید یعنی مهر 

ماه باشــد تا کشــاورزان بتوانند نسبت به 
کشــت جدید برنامه ریزی داشــته باشند. 
با توجه بــه چالش های به وجــود آمده در 
حوزه قیمت گندم و نیز تغییــر وزیر جهاد 
کشاورزی و نیز سرپرست آن، در نهایت قرار 
شد جلسه تعیین نرخ ۳2 قلم کالای اساسی 
در مرداد برگزار شــود. به توافق نرســیدن 
اعضا شــورا بر ســر قیمت گندم سبب شد 
تا جلســات با تأخیر برگزار و تعیین نهایی 

قیمت به جلسه بعد موکول شود.
جلسه چهارشــنبه 22 شــهریور شورای 
قیمت گذاری محصولات اساسی سرنوشت 
قیمتی ۳2 کالای اساســی را تعیین کرد. بر 
اســاس قانون این قیمت باید در مدت یک 
هفته از سوی رئیس شــورا یعنی وزیر جهاد 
کشاورزی اعلام رسمی و ابلاغ شود. مساله 
تأمین اعتبارات لازم دوباره ابلاغ نرخ جدید 
خرید تضمینی گنــدم را بــا تأخیر همراه 

کرده است.

بار مالی آرد نانوایان برای دولت
به گفته کارشناســان افزایــش هر ۱,۰۰۰ 

تومان قیمت گندم ۸ هــزار میلیارد تومان 
بار مالی برای دولت در راستای تأمین یارانه 
آرد به دنبال خواهد داشــت. در حال حاضر 
که قیمت گندم ۱5 هزار تومان اســت آرد 
یارانه ای که در اختیار نانوایی های کشــور 
قرار می گیرد آرد نــوع اول، گندم آن ۶۶5 
تومان بوده که با توجه به ســبوس گیری آن 
قیمت آرد به دســت آمده از این نوع گندم 
بین ۸۱۰ تا ۸2۰ تومان متغیر است. قیمت 
آرد با ســبوس ۱2 درصد هر کیلو ۸۱۰، با 
۱5 درصد ۸۱5 و بــا ۱۸ درصد ۸2۰ تومان 
اســت. قیمت گندم آرد نــوع دوم هر کیلو 
۹۰۰ تومان بوده که آرد به دست آمده از آن 
برای نانوایان بین ۱2۴۰ تــا ۱.25۰ تومان 

است.

پیش بینی های درست و غلط
محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی 
و رئیس شــورا در مراســم آغاز سال زراعی 
جدید طرح جهش تولیــد در دیمزارها در 
پاسخ به پرسش خبرنگاران گفت، حداکثر 
تا اوایل هفتــه آینده قیمــت جدید خرید 

تضمینی گندم ابلاغ خواهد شد.
بر اســاس گفت و گویی کــه اعضای بخش 
خصوصی شورای قیمت گذاری محصولات 
کشــاورزی با خبرنگار مهر داشتند عنوان 
شــد با تمام کش وقوس هــا و تأکیدی که 
نماینــدگان کشــاورزان و گنــدم کاران 
داشــتند در نهایــت قیمت جدیــد خرید 

تضمینی گندم ۱۹.5۰۰ تومان تعیین شد.
به نظر می رسد تعلل در اعلام رسمی قیمت 
خرید تضمینی به دلیل چالش ها در تأمین 
اعتبارات باشد زیرا در بودجه ۱۴۰۱ منابع 
مالی برای خرید حدود ۸ میلیون تن گندم 
پیش بینی شده بود در حالی که این رقم به 
بیش از ۱۰ میلیون تن رسید؛ علاوه بر اینکه 
قیمت خرید تضمینی از ۱۳ هزار تومان در 

هر کیلو به ۱5 هزار تومان تغییر یافت.
شــاهپور علایی مقــدم، معاون پیشــین 
برنامه ریــزی و اقتصــادی وزارت جهــاد 
کشــاورزی درباره وضعیــت تعیین قیمت 
جدید گندم در سال زراعی ۱۴۰۱-۱۴۰2 
پیش تر به مهر گفته بود، عمده مشــکل در 
تغییر قیمت گنــدم پیش از ســال زراعی 
جدید به تأمین منابــع اعتباری بر می گردد 
که بایــد در بودجــه ۱۴۰2 دیده شــود. 
درخواســت افزایش قیمت زودتــر از زمان 
موعد و ســال زراعی جدید ضروری می کند 
تا یک متمم به لایحه بودجه ۱۴۰2 افزوده 
و به تصویــب نمایندگان مجلس شــورای 

اسلامی برسد.

دولت و مشکلات تأمین مالی
بر اســاس تبصره 2 قانــون خرید تضمینی 
گندم، دولت موظف است تا 2۴ ساعت پس 
از تحویل گندم مبلــغ آن را پرداخت کند. 
همچنین بر اســاس تبصره ۳ این قانون در 
صورت تأخیــر در پرداخت، دولــت باید بر 
اســاس نرخ ســود میان مدت اعلام شده از 
ســوی بانک جریمه دیرکرد به گندم کاران 
بپــردازد. تغییر قیمت از ۱۳ بــه ۱۹ هزار و 
5۰۰ تومان در کمتر از یک ســال بار مالی 
زیادی برای دولت دارد و باید اعتبارات آن از 

محلی تأمین شود.

سخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایر: تعادل به بازار تایر باز می گردد

ایران بیست و یکمین اقتصاد جهان

حضور سفیر عربستان در اتاق اصناف ایران؛ ارتباط پایدار خواهد بود
سمیه رسولی  سفیر عربستان در نشستی 
در اتاق اصناف ایران گفــت: ارتباط و علاقه 
بین ایران و عربستان سعودی پایدار خواهد 
بود و ظرفیــت خوبی برای تجــارت هر دو 

کشور ایجاد خواهد شد.
 عبدالله بن سعود العنزی سفیر عربستان در 
نشستی در اتاق اصناف ایران گفت: ارتباط و 
علاقه بین ایران و عربســتان سعودی پایدار 
خواهد بود و ظرفیت خوبی برای تجارت هر 

دو کشور ایجاد خواهد شد.
وی افــزود: بخش خصوصــی نقش مهمی 
را در هــر دو کشــور ایفا می کنــد. اقتصاد 
عربســتان باز و مســتعد اســت و ولیعهد 
عربستان چشــم اندازی برای سال 2۰۳۰ 
دارد که بر اساس آن پروژه های زیادی برای 
پیشرفت عربستان ســعودی انجام خواهد 
شــد. این خیر و برکت صرفاً برای عربستان 
نبوده و بــرای تمامی کشــورهای منطقه 
خواهــد بود.العنزی ادامــه داد: جمهوری 
اسلامی ایران همسایه بسیار مهمی است و 
بســیاری از ظرفیت ها را داراست و موقعیت 
اســتراتژیک خوبی دارد؛ لذا همکاری آن با 
عربســتان ســعودی فرصتی برای اقتصاد 

برابر ایجاد خواهد کرد.
ســفیر عربســتان بیان کرد: هر دو کشور 

مزایای نسبی بســیار زیادی دارند و اقتصاد 
پر رونــق و خلاقــی دارند کــه می توانیم 

پروژه های مشترکی داشته باشیم.
العنزی گفت: در عربستان غرفه های تجاری 
وجود دارد و می توانیم طی قراردادهایی بین 
شرکت های خصوصی تعاملات بیشتری را 
رقم زنیم و در این باره جلســات مشترکی با 

اتاق اصناف ایران خواهیم داشت.

آماده همکاری تجاری با عربستان 
هستیم

مجتبــی صفایی رئیس اتــاق اصناف ایران 
هم در این نشســت گفت: نیــک می دانیم 
که تقویــت روابط با عربســتان مورد توجه 
ایران اســت. آنچنان که رهبر معظم انقلاب 
اســلامی در دیدار اخیر با ســلطان عمان 
فرمودند که برقــرار ارتباط با عربســتان، 
نتیجه سیاســت درســت دولــت جناب 
آقای رئیســی بود و ما هم بــه دنبال اجرای 
این سیاســت ها، ایــن دیــدار را غنیمت 
می شــماریم و در صدد تأثیرگذاری مثبت 

در این روابط هستیم.
وی بیان کرد: بیــش از ۹۸ درصد بنگاه های 
تولیدی ایران، بنگاه های کوچک و متوسط 
هســتند و عملًا بیش از ۷۰ درصد کالاهای 

وارداتی و ۹۰ درصد کالاهای تولید شــده 
توســط بنگاه های بزرگ، توســط خرده و 

عمده فروشان صنفی توزیع می شود.
صفایــی گفت: طبــق بررســی های انجام 
شــده، عمده حجم صادرات و واردات ایران 
و عربســتان در ســنوات گذشــته توسط 
بنگاه های صنفی بوده اســت اما با شــکاف 
روابط دیپلماتیک این دو به حداقل ممکن 
رســید. امروز بخش خصوصــی و فعالان 
صنفی آماده همــکاری تجاری با کشــور 

عربستان هستند.
رئیــس اتــاق اصناف ایــران اظهــار کرد: 
معتقدیم دو کشور ایران و عربستان دو قطب 
بزرگ جهان اسلام هســتند و این شکاف، 

بیش از هر چیز به اقتصاد دو کشور آسیب زد 
و این همان چیزی بود که اســتکبار جهانی 
می خواســت. با این حال هنوز، اشتراکات 
ما بســیار زیاد اســت و در حــوزه تجارت، 
اتاق اصناف ایــران از امروز فصل جدیدی از 
مناسبات با کشــور عربستان را به یاری خدا 

خواهد گشود.
به گفته رئیس اتاق اصناف ایران، می دانیم 
که کشــور عربســتان به دنبال ســاخت 
بزرگترین و هوشمندترین شهر جهان است 
و در این راســتا اصناف ایران این آمادگی را 
دارند در حوزه های مختلف تجارت، معدن، 
مصالح ســاختمانی و … در بحث توسعه و 
ایجاد این شــهر بزرگ کمــک کند. برخی 
صنوف از جمله فرش دستباف ایرانی، کیف 
و کفش و محصولات چرمــی این قابلیت را 
دارند که طی یک هفتــه، وارد فاز صادراتی 
با کشور عربســتان صعودی شوند چراکه با 
بالاترین کیفیت در حال تولید و قابل رقابت 
با کشــورهای اروپایی هســتند. همچنین 
اســت تجهیزات پزشــکی، مواد غذایی و 

صنایع دستی.
صفایی ادامه داد: علاوه بر این در ســاخت 
هتل ها، مال ها و بســترهای گردشــگری 
برای مشــارکت با عربستان دست همکاری 

می فشــاریم.وی افزود: از آنجایــی که در 
کشورما خدمات فنی مهندســی و نیروی 
متخصــص ارزان قیمت وجــود دارد این 
بســتر وجود دارد که کشــور عربستان در 
این حوزه ها ســرمایه گذاری کند و مطالبه 
ما یک ســویه نبوده و به طور حتــم باید دو 

سویه باشد.
رئیس اتاق اصنــاف ایران گفــت: از این رو 
ما پیشنهاد تســهیل در تجارت داریم و در 
این راستا لازم اســت کارگروهی تخصصی 
تشکیل دهیم تا این دیدار به نتایج مطلوب 
برســد. این کارگروه می تواند در حوزه های 
مختلف به صــورت تخصصی به بررســی 
موارد بپردازد و اهداف تجاری را در ســطح 

عالی بین مقامات دو کشور متجلی کنند.
بر اساس این گزارش، در این دیدار رؤسای 
اتحادیه هــای تهران، به طــرح موضوعاتی 
از جملــه تشــکیل خانه تجــاری ایران در 
عربســتان با کاربری نمایشــگاهی دائمی 
از محصولات ایــران، ظرفیت هــای تولید 
ظروف بلور، دعوت از ســفیر عربستان برای 
بازدید از نمایشگاه پوشــاک و … پرداخته 
شــد.در این نشســت مقرر شــد دو طرف 
نمایندگانی بــرای بررســی ظرفیت های 

تجاری دو طرف معرفی کنند.



انجمن داروسازان: 

زیرساخت عرضه شیرخشک در سامانه تیتک فراهم شود

وزیر دادگستری:

۲۰ دستگاه اجرایی وظیفه حمایت از کودکان را برعهده دارند

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزیر آموزش و پرورش:
ویج زبان ج از کشور مراکز تر  مدارس خار

 فارسی باشند
 وزیر آموزش و پــرورش گفت: مرکز امور بین الملــل و مدارس خارج از 
کشور باید مرکز انتشار فرهنگ، تمدن ایرانی اسلامی باشند و به مراکز 

ترویج زبان فارسی در دنیا تبدیل شوند.
به گزارش وزارت آموزش و پرورش، رضا مراد صحرایی در آیین معارفه 
ســید محمد طباطبایی رئیس مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از 
کشــور و تکریم ابوالفضل کمالی سرپرســت این مرکز، اظهار داشت: 
فرهنگ و تمدن ایران اســلامی را از کشــورهای دیگر متمایز می کند؛ 
بنابراین سرمایه فرهنگی و تمدنی بسیار ارزشمند است و باید به خوبی 

از این سرمایه ها در جهت پیشرفت استفاده کنیم.
وی ادامه داد: در تحلیل های آینده قدرت، گفته می شــود کشورهایی 
در آینده قدرت بیشتر خواهند داشــت که توانایی و قابلیت بهره گیری 
از نخبگان و دســتاوردهای فرهنگی  خود را داشته باشند؛ بنابراین باید 
دیپلماســی فعال و نخبگانی، محور فعالیت های مرکز امور بین الملل و 

مدارس خارج از کشور قرار گیرد.
وزیر آموزش و پرورش بــه تبیین انتظارات در مرکز امــور بین الملل و 
مدرس خارج از کشــور پرداخت و افزود: در دوره جدید توقع بسیاری از 
این مرکز می رود که عدم روزمرگی، به روز بــودن، ضرورت بین المللی 
شــدن مدارس و کتاب ها و بهره گیری از افراد خبره حوزه دیپلماسی، 

فرهنگی، علمی و ورزشی در قالب هیات اندیشه ورز از آن جمله است.

براســاس این گزارش، ســید محمد طباطبایی رئیس مرکز امور بین 
الملل و مدارس خارج از کشور، سابقه رئیس سازمان آموزش و پرورش 
اســتثنایی، معاون ســازمان ملی پرورش اســتعدادهای درخشان، 
مدیرکل دفتر ارتقــای حرفه ای فرهنگیان، رئیــس آموزش و پرورش 
منطقه ۹ شــهر تهران، مدیر مجتمع آموزشــی مدارس کشور کویت و 

مدرس دانشگاه و معلم نمونه استانی را در کارنامه کاری خود دارد.

آغاز بکار یازدهمین نمایشگاه بین المللی 
پوشاک در تهران

یازدهمین نمایشــگاه پوشــاک ایران، آنهــم بصورت بیــن المللی با 
حضور وزیر صنعت معدن و تجارت و مشــارکت ده ها شرکت طراحی 
و تولیدی، در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران آغاز بکار 

کرد.
به گزارش روابط عمومی و اطلاع رســانی ســتاد برگزاری یازدهمین 
نمایشگاه بین المللی پوشاک ایران: شرکت کنندگان در این نمایشگاه؛ 
برترین تولیدات پوشاک، شامل انواع پوشاک مردانه، زنانه و بچگانه در 
قالب طرح ها و رنگ های گوناگون و همچنین دســتگاه ها و تجهیزات 
تولید پوشــاک و نوین ترین طرح ها و مدل های طراحی و تولید پوشاک 

را به مدت چهار روز در معرض دید علاقه مندان قرار دادند.
ایجاد رقابت و تبــادل اطلاعات بین تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 
پوشاک، ارتقاء ســطح تولید داخلی کشــور، علمی کردن طرح تولید 
لباس داخلی، کمک به توسعه اشــتغال، بازاریابی و افزایش صادرات و 
افزایش راندمان تولید داخلی؛ مهمترین اهــداف برگزاری یازدهمین 

نمایشگاه بین المللی پوشاک ایران است.
برگزاری یک همایش و چند نشســت تخصصــی و همچنین برگزاری 
مسابقه طراحی پوشــاک با حضور اســتادان برتر این حوزه، بخشی از 

برنامه های جانبی این نمایشگاه است.
گردش مالی بازار پوشاک کشور سالانه حدود ۸ هزار میلیارد دلار است 
که ســهم بخش داخلی از این بازار بزرگ تنها حدود ۳۰ درصد است و 
۷۰ درصد مابقی این بازار در دســت واردکنندگانی است که پوشاک را 
عمدتا به صورت قاچاق وارد کشــور می کنند.علی مرادی رئیس ستاد 
اجرایی این نمایشــگاه گفت: یازدهمین نمایشگاه بین المللی پوشاک 
ایران با مجوز رسمی ســازمان توســعه تجارت ایران و از سوی شرکت 
ســامع پاد نوین و با نظارت اتحادیه تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 

نساجی و پوشاک ایران برگزار شده است.
وی اضافه کرد: پس از تاکیدات مقــام معظم رهبری مبنی بر حمایت از 
کالای ایرانی، تلاش کردیم این نمایشــگاه را در راستای این فرمایشات 
و حمایت از پوشاک ایرانی برگزار کنیم لذا نمایشگاه ایران مد می تواند 
ضمن تحقق این هدف، گامــی مهم در جهت افزایــش اعتماد جامعه 

مصرف کنندگان به پوشاک داخلی بردارد.
رئیس ستاد اجرایی نمایشگاه بین المللی پوشاک گفت : قاچاق یکی از 
مسائلی مهمی اســت که به صنعت پوشاک کشور صدمات سختی وارد 
می کند البته مبارزه با قاچاق پوشــاک انجام شــده و می شود اما باید با 

جدیت بیشتری صورت بگیرد. 
یازدهمین نمایشگاه بین المللی پوشــاک ایران  تا 2۶ مهرماه هر روز از 
ساعت ۸ تا ۱5در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی تهران آماده 

بازدید علاقه مندان است.

رئیس بهزیستی خبر داد
اختصاص بخش مهمی از ظرفیت های تخصصی 

بهزیستی به پیشگیری از معلولیت بینایی
 رئیس ســازمان بهزیســتی کشــور از اختصــاص بخــش مهمی از 
ظرفیت های تخصصی این ســازمان به پیشــگیری از معلولیت بینایی 
اشاره کرد و روز جهانی عصای ســفید را فرصت مغتنمی برای شناخت 
ظرفیت های جامعه فرهیخته نابینان و کم بینایــان و نیز پرداختن به 

مسائل و موضوعات مربوط به این قشر دانست.
به گزارش ســازمان بهزیستی کشــور، علی محمد قادری در پیامی به 
مناســبت روز جهانی عصای ســفید  افزود: درحال حاضر افراد دارای 
معلولیت بینایی، تحت پوشش سازمان بهزیستی قرار دارند و بر اساس 
قانون حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت، از خدمات این سازمان در 
مناطق مختلف کشور بهره می  گیرند. پیشــگیری از معلولیت بینایی 
نخستین گامی است که در این مســیر دنبال می شود و بخش مهمی از 

ظرفیت های تخصصی سازمان بهزیستی به آن اختصاص یافته است.
وی اضافه کرد: با اجرای طرح غربالگری بینایی، امکان تفکیک کودکان 
در معرض بروز آســیب بینایی در دامنه سنی ســه تا ۶ سال در سراسر 
کشور فراهم شده تا در کنار آگاه ســازی جامعه، از معلولیت های قابل 
تشخیص بینایی، پیشــگیری و مداخلات دســترس پذیر، به هنگام و 

علمی اعمال شود.
رئیس سازمان بهزیستی کشور گفت: اگرچه سازمان بهزیستی به عنوان 
متولــی پیگیری حقوق افــراد دارای معلولیت، وظیفه خدمت رســانی، 
مطالبه گری و تســهیل گری در امور افــراد دارای معلولیــت بینایی را 
به عهده دارد اما لازم اســت در ایــن روز هم آوایی همه دســتگاه ها و نیز 

مشارکت طلبی آحاد جامعه را یادآوری کنیم.

دیوار

معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی کشور 
با هشدار نســبت به جعل معنوی اســناد رسمی گفت: 
در جعل معنــوی، جاعل با تغییر اطلاعات در سیســتم 
موجب جعل می شــود که این امر با دخالــت ماموران 
و کارکنــان ادارات انجــام می شود.ســرهنگ عبدالله 
چولکی با بیان اینکــه بیش از ۸۰ درصــد پرونده های 
جعل و کلاهبرداری در سراســر کشور کشف و مجرمان 
دســتگیر می شــوند گفت: با افزایش ضریب امنیتی و 

ایجاد ویژگی های امنیتی در چند ســال اخیر در برخی 
اسناد رسمی، امکان جعل اسناد در کشور به صفر رسیده 
اســت.همچنین گفت: در حال حاضر برخی از جعل ها 
از جعل مادی به ســمت جعل معنوی رفتــه که در این 
حوزه دخالت کارکنان اداری احتمــال می رود.وی در 
توضیح بیشــتر در این باره اضافه کرد: در جعل مادی، 
جاعل به ســند و مدرک آسیب یا خدشــه وارد می کند 
ولی در جعل معنوی جاعل با تغییر اطلاعات در سیستم 

موجب جعل می شــود که این امر بــا دخالت ماموران و 
کارکنان ادارات انجــام می شــود.چولکی اظهار کرد: 
معاونت مبارزه با جعل و کلاهبــرداری پلیس آگاهی به 
منظور پیشــگیری از جعل های معنوی توسط کارکنان 
ادارات در نمایشــگاه تخصصی پیشــگیری تلاش کرد 
کاربران و مدیران ادارات را از عواقب جعل معنوی مطلع 
کند.معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی 
فراجا تصریح کرد: آگاهی کارکنــان ادارات با عواقب و 

مجازات جعل معنوی در آینده از این نوع جعل در ادارات 
پیشگیری می کند.وی در ادامه با اشاره به انجام آسیب 
شناســی هایی در مورد علل و عوامل جعل اســناد بیان 
داشت:   نتیجه آسیب شناســی ها اغلب بیانگر این است 
که جعل اسناد معمولا نشــات گرفته از خلاء در سازمان 
متولی است که این خلاء سریعا به سازمان متولی اعلام 
می شود تا اقدامات پیشگیرانه برای پیشگیری از موارد 

مشابه صورت بگیرد.

پلیس

خریدار   وزیر دادگســتری بــه ضرورت 
حمایت ســازمان های مردم نهــاد از دولت 
برای بهبــود وضعیت کودکان اشــاره کرد 
و گفــت: اکنون مطابق قانون 2۰ دســتگاه 
اجرایــی وظیفه حمایــت از کــودکان را 

برعهده دارند.
 امین حســین رحیمــی در آییــن افتتاح 
مجتمع شــوق زندگی حضرت آمنه )س( 
اظهار داشت: قرار بود این مجتمع در هفته 
گذشــته و در هفته کودک افتتاح شود که با 
تاخیر اقدام انجام شــد و در هفته کودک که 
جهانی است و همه دنیا در این هفته حقوق 
کودکان را گرامــی می دارند، دنیا شــاهد 
بود که رژیــم جنایتکار صهیونیســتی چه 
جنایاتی مرتکب شــد و حدود ۷۰۰ کودک 

در این هفته کشته شدند.
وزیر دادگستری ضمن محکومیت اقدامات 
رژیم صهیونســیتی افزود: از کنوانســیون 
بین المللی حقوق کــودک انتظار داریم این 
جنایات را محکوم کننــد و هر اقدامی برای 

توقف این روند را انجام دهند.
رحیمی با اشــاره به افتتاح مجتمع شــوق 
زندگی حضرت آمنه)س( اظهار داشت: در 
جمهوری اسلامی به لحاظ افکار اسلامی و 
به کودک در قوانین مختلف نیز به این مهم 

پرداخته شده است.
وی ادامــه داد: قانون حمایــت از کودکان 
بی سرپرست و بدسرپرست مصوب سال ۹2 
و قانون حمایت از اطفال و نوجوانان مصوب 
ســال ۱۳۹۹ دو قانون مهــم در حمایت از 
کودکان اســت که براســاس ایــن قوانین 
حدود 2۰ دســتگاه اجرایی وظیفه حمایت 

از کودکان را برعهده دارند.
وزیــر دادگســتری تصریــح کرد:اینکــه 
دســتگاههای مختلفی وظیفــه پیگیری 
و احقاق حقوق کــودکان را دارنــد، بدین 
معناست که کودکان حامیان زیادی دارند 
و البته از ســوی دیگر ممکن است موجب 
طولانی شدن فرایندها و پیچیدگی در امور 

شود.
رحیمی راه اندازی و افتتاح مجتمع شــوق 
زندگی را روش نوینی برای هماهنگی همه 
دســتگاههای متولی حمایــت از کودکان 
دانســت و گفت: مجتمع شــوق زندگی در 
کشــور نماد همکاری قوه قضاییه، دولت و 

مردم و تشکل های مردم نهاد است.
یــادآور شــد: وزارت دادگســتری  وی 
نمایندگی مرجع ملی کنوانســیون حقوق 
کودک را برعهده دارد و از ســال گذشــته 

پیگیر تشکیل این مجتمع ها بوده است.
رحیمی افــزود: قانون حمایــت از کودکان 
بدسرپرست و بی سرپرســت مصوب سال 
۱۳۹2 به بهزیستی اجازه داده است با لحاظ 
شرایطی کودکان را به خانواده ها واگذار کند 
و این اقدام در فراینــد فرزندخواندگی اجرا 
می شــد که فرایند طولانی داشــت و البته 

دادگستری و دادستانی از روزنه های قانونی 
برای تسریع و تسهیل این فرایندها استفاده 
می کردند اما مرجع ملی کنوانسیون حقوق 
کودک با همکاری همه دستگاه ها پیشنهاد 
اصلاح قانون را مطرح کرد و اکنون سازمان 

بهزیستی می تواند این اقدام را انجام دهد.
وزیر دادگســتری تاکید کرد: مهمترین کار 
این اســت که کودکان در اختیار خانواده ها 
قرار بگیرند و تلاش بر این است که کودکان 
از دوران طفولیت از نعمــت بودن در کانون 

گرم خانواده بهره مند شوند.
رحیمی یادآور شــد: این اقــدام فقط برای 
اطفــال و شــیرخواران نیســت بلکه همه 
کودکان زیر ۱۸ ســال می توانند از خدمات 
مجتمع شــوق زندگی بهره مند شوند و در 
این مجتمع هــا ضمن بررســی صلاحیت 
خانواده ها، پــس از واگذاری کــودک نیز 
مراقبت هــای لازم برای بررســی وضعیت 

فرزندان انجام می شود.
وزیر دادگســتری با اشــاره بــه ضرورت 
ســاماندهی کــودکان کار و خیابان گفت: 
مجتمع های شوق زندگی می توانند زمینه 
ســاماندهی کودکان کار و خیابــان را نیز 
فراهم کنند زیرا اکنــون برخی کودکان به 
دلیل نیاز مالی در خیابان هســتند و تلاش 
ما بر این اســت که خانواده ایــن کودکان را 
توانمند کنیم و کودک با شــرایط مطلوب 
در خانواده خود بماند و بــه جای کار کردن 
مشغول تحصیل باشد و برخی کودکان کار 
و خیابان بی سرپرســت هستند که مجتمع 
شــوق زندگی میتواند محلی بــرای بهبود 

وضعیت این کودکان باشد.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
آیین افتتاح مجتمع ویژه حمایت از اطفال 
و نوجوانان)شــوق زندگی(، این مجموعه را 
جلوه ای از تعامل، نوع دوســتی، خداجویی 

و حفظ کرامت انســانی اطفال و نوجوانان 
آســیب دیده و در معرض آسیب دانست که 

تا پیش از آن مسبوق به سابقه نبوده است.
وی گردهمایی دســتگاه های مســئول و 
متولی در قالب مجتمع ویژه شــوق زندگی 
را یکی از رویکردها و کارکردهای مهم نظام 
مقدس جمهوری اسلامی در جهت حمایت 
از اشخاص آســیب دیده و در معرض آسیب 
عنــوان کــرد و در عین حــال از هم افزایی 
دســتگاه ها و بخش های مختلــف در این 
مجموعــه از جمله ســازمان بهزیســتی و 
دادســرای عمومی و انقلاب تهران قدردانی 

کرد.
القاصی مهــر حمایت از اطفــال و نوجوانان 
آســیب دیده و در معرض آسیب را جدای از 
وظیفه انســانی و دینی، یک وظیفه قانونی 
دانســت و افزود: قانونگــذار در این زمینه 
مهم ترین وظایف و مسئولیت ها را بر عهده 
سازمان بهزیســتی نهاده و باعث خرسندی 
اســت که امروز و در دولت مردمی و انقلابی 
سازمان بهزیســتی گام بســیار مهمی در 
جهت مردم داری، مردم دوســتی و حمایت 
از اطفــال و نوجوانــان آســیب دیده و در 
معرض آســیب برداشته اســت؛ به طوری 
که امروز افتتاح مجتمع ویژه شــوق زندگی 
نویدبخش حمایــت از اطفــال و نوجوانان 
آســیب دیده و در معــرض آســیب برای 

حمایت همه جانبه از آنان است.
رئیس کل دادگستری استان تهران با اشاره 
به حمایت هــا و همکاری هــای همه جانبه 
دستگاه قضا برای تسهیل امور این مجموعه 
افــزود: مجتمع ویژه شــوق زندگــی باید 
محیطی برای بازپروری و مجموعه ای باشد 
که زمینه رشــد، ارتقا و بازگشــت اطفال و 
نوجوانان آسیب دیده به کانون گرم خانواده 

را فراهم کند.

وی به سازمان بهزیستی پیشنهاد کرد تا در 
صورت ضرورت و امکان شــعبی از مجتمع 
ویژه شــوق زندگی در بخش های مختلف 
اســتان تهران ایجاد کند و دستگاه قضا نیز 
آمادگی لازم برای حمایــت همه جانبه در 

این زمینه را دارد.
 

مجتمع شوق زندگی تقسیم کار برای 
حمایت از کودکان آسیب دیده

معاون برنامه ریزی و نظــارت راهبردی قوه 
قضاییه گفــت: قانون حمایــت از اطفال و 
نوجوانان در سال ۱۳۹۹ زیرساخت قانونی 
لازم و تقسیم کار در زمینه حمایت از اطفال 
و نوجوانان را مشــخص کرده است و نقطه 

عطفی در حمایت از کودکان است.
محمد صاحبکار خراسانی افزود،: اخیرا نیز 
آیین نامــه حمایت از کــودکان و نوجوانان 
بدسرپرست و بی سرپرست در هیات وزیران 
تصویب شــد که اقدام مهمی در راســتای 

حمایت از حقوق این کودکان است.
وی ادامه داد: مجتمع شــوق زندگی ضمن 
هم افزایی دســتگاه های مختلف، تقســیم 
کار مشــخصی برای حمایــت از کودکان 
بدسرپرست و بی سرپرست اجرایی می کند 
و تــلاش می کنیم تا بازخــورد و نتیجه این 
اقدامات را با سرعت بیشتری دریافت کنیم.

صاحبکار یادآور شــد: نخستین بار مجتمع 
شــوق زندگی البتــه به شــکل دیگری در 
سال ۱۴۰۰ در شهر مشــهد توسط معاون 
دادســتان مشــهد راه اندازی شــد و اقدام 
مبتکرانه ای بود که پــس از آن در همدان و 
شیراز شــبه این مجتمع ها راه اندازی شد و 
اکنون چهارمیــن مجموعــه را دنبال می 
کنیم تا بــا توجه به الگوی بومی هر شــهر و 
با مشــارکت و حضور خیــران این خدمات 

توسعه یابد و مورد توجه قرار گیرد.

معاون قوه قضاییه تصریح کرد: دولت برای 
حمایت تــوان محــدود دارد و همکاری و 
مشارکت خیران دلســوز بسیار مهم است و 
بنا داریم نشســت انتقال و تعامل تجربیات 
ســازمان بهزیســتی را در نیمه دوم امسال 
ترتیب دهیم و در این مــدل، نظارت عالیه 
بر عهــده دادســتان و مدیریــت اجرایی با 
بهزیستی و شهرداری است که البته حضور 
فعال و مشــارکت بدنه مردمی و خیران هم 

در این مهم راهگشا است.

راه اندازی 8 مجتمع شوق زندگی 
در تهران

دادســتان عمومی و انقلاب تهــران نیز در 
این آیین، ارائه مشــاوره و معاضدت قضایی 
و حقوقی و ایجاد شرایط مناسب در خانواده 
برای اطفال و نوجوانان، نظارت بر حســن 
اجــرای آرا و تصمیمات مرتبــط با اطفال 
و نوجوانــان، تهیه گزارش هــای موردی و 
ادواری مرتبط با اطفــال را از جمله اهداف 
ایجاد مجتمع شــوق زندگی عنــوان کرد و 
افزود: به دستور رئیس کل دادگستری کل 
اســتان تهران، یک دادیــار در این مجتمع 
مستقر خواهد شد و دستورات قضایی لازم 

را صادر خواهد کرد.
علی صالحی اظهار داشــت: تــلاش بر این 
اســت که در تهران حدود هشــت مجتمع 
حمایت از کودکان و نوجوانان بدسرپرست 

و بی سرپرست راه اندازی شود.
وی دربــاره کــودکان کار و خیابان گفت: 
موضوع ساماندهی این کودکان مطالبه ای 
اســت که دســتگاه های متولی باید ورود 
جدی داشته باشــند تا بتوانیم با هم افزایی 

مشکلات را به حداقل برسانیم.
 رئیس ســازمان بهزیستی کشــور در این 
آیین ضمن قدردانــی از هم افزایی و تعامل 
قوه قضاییه، وزارت دادگســتری و ســایر 
دستگاه های همکار برای افتتاح این مجتمع 
گفت: در این آییــن انتظار داریــم که این 
موضوع در کشور دیده شــود؛ زیرا این اقدام 
حاصل ائتلاف دســتگاه های متعدد است 
و این همراهــی در این مجموعــه بیش از 

گذشته و با حضور حداکثری دیده می شود.
آیین افتتاح مجتمع ویژه حمایت از اطفال و 
نوجوانان)شوق زندگی( به منظور کمک به 
کودکان آســیب دیده و کاهش آسیب های 
اجتماعی و ایجاد محیط حامی و دوست دار 
کودک با حضور امین حسین رحیمی وزیر 
دادگســتری، علی محمد قــادری رئیس 
سازمان بهزیســتی کشور، علی القاصی مهر 
رئیس کل دادگستری استان تهران، محمد 
صاحبکار خراســانی معاون برنامه ریزی و 
نظارت راهبردی قوه قضاییه، علی صالحی 
دادســتان عمومی و انقلاب تهران و جمعی 
از خیران و مــددکاران در مجتمع حضرت 

آمنه)ص( برگزار شد.

خریــدار  طــرح عرضــه شیرخشــک 
عادی )رگولاری( با ارایــه کدملی با هدف 
جلوگیری از قاچاق در حالی از بیســتم مهر 
در داروخانه ها آغاز شده اســت که انجمن 
داروســازان ایران می گوید فراهم شــدن 
زیرســاخت های الکترونیکی اجرای کامل 

آن حدود یک ماه زمان می برد.
شیرخشــک یکی از محصولات مشــمول 
دریافــت ارز یارانــه ای )۴2۰۰ تومانی( در 
کشور اســت که تفاوت قیمت آن در داخلی 
با کشــورهای همجوار زمینه را برای قاچاق 
این محصول فراهم کرده بــود و همین امر 
مشکلاتی را در عرضه آن در برخی استان ها 

به دنبال داشت.
در این راستا ســازمان غذا و دارو از ماههای 
گذشته عرضه شیرخشــک متابولیک برای 
نوزادان خاص را به ارایــه کدملی متقاضی 
محدود کرد و داروخانه ها ملزم شــدند پس 
از دریافت کدملی متقاضی، آن را در سامانه 
مربوطه ثبــت و محصول را بــه خریداران 

عرضه کنند.
در گام دوم ساماندهی شیرخشک در کشور، 
از بیســتم مهر عرضه شیرخشــک عادی 
)رگولاری( نیز در داروخانه ها منوط به ارایه 

کدملی از سوی خریداران است و داروخانه 
ها ملزم هســتند پس از ثبــت کدملی در 
ســامانه تیتک، شیرخشــک را به خریدار 

بفروشند.
در ایــن ارتبــاط مدیــر روابــط عمومی 
انجمن داروســازان ایــران از نامه نگاری 
این انجمــن بــا وزارت بهداشــت برای 
اجرای ایــن طرح خبــر داد و گفت:  برای 
عرضــه شیرخشــک عادی )رگــولاری( 
بــا ارایه کــد ملــی در داروخانه هــا باید 
زیرساخت های الکترونیکی فراهم شود تا 
این مراکز در خدمت رســانی به هموطنان 

دچار اختلال نشوند.
هــادی احمدی افــزود: بر اســاس اعلام 
ســازمان غذا و دارو از 2۰ مهرماه قرار بود 
که شیرخشــک عادی از طریــق ثبت در 
سامانه تیتک به متقاضیان عرضه شود که 
هنوز داروخانه ها آمادگی این کار را ندارند 
زیرا زیرســاخت الکترونیکی هنوز فراهم 

نیست.
وی با بیان اینکه مشــکل قطع اینترنت 
نیــز در داروخانه هــا وجــود دارد کــه 
مــی تواند خدمت رســانی به مــردم را 
دچار وقفــه کند، اظهار داشــت: عرضه 

شیرخشــک عادی بــا ارایــه کدملی از 
طریق ثبت در ســامانه تیتک مســتلزم 

وقت و زمان مناسب است.
احمدی تاکید کــرد: انجمن داروســازان 
ایران نامه ای در این زمینه به ســازمان غذا 
و دارو ارایه داده و خواســته است که تا 2۰ 
آبان امســال صبر کنند تا زیرساخت های 
لازم برای عرضه شیرخشــک از طریق ثبت 

در سامانه تیتک فراهم شود.
به گفته وی، البته این تصمیم ســازمان غذا 
و دارو با هدف مقابلــه و جلوگیری از قاچاق 
شیرخشک بوده اما نکته قابل توجه آن است 
که این قاچاق از داروخانه ها اتفاق نمی افتد 

زیرا ســهمیه هر داروخانه حدود 2 کارتن 
شیرخشــک بوده و معمولا بیشتر از 2 عدد 

نیز به متقاضی داده نمی شود.
 محمد آل بویــه مدیرکل نظــارت بر مواد 
غذایی، آشــامیدنی و آرایشــی و بهداشتی 
ســازمان غــذا و دارو نیز پیش تــر در این 
زمینه گفتــه بود، از 2۰ مهرماه مســوولان 
داروخانه هــا موظفند کدملــی متقاضی را 
در سامانه ســازمان غذا و دارو ثبت کرده و 
سپس شیرخشک را عرضه کنند، این کار با 
هدف جلوگیری از قاچاق شیرخشک عادی 

)رگولاری( انجام شده است.
در این ارتبــاط منوچهر دادگرنژاد مدیرکل 
فــرآورده هــای طبیعی، ســنتی و مکمل 
سازمان غذا و دارو نیز توضیح داده بود: ثبت 
سامانه ای شیرخشــک ها کمک می کند تا 
این محصول از زنجیره تامین خارج نشود و 

به دست مصرف کننده واقعی برسد.
وی تاکید کرد: یکی دیگر از دســتاورهای 
عرضه ســاماندهی شــده شیرخشــک در 
کشــور این اســت که نیاز واقعی کشور به 
این محصول به صورت واقعی مشخص و بر 

اساس آن سیاستگذاری می شود.
دادگرنــژاد بــا یــادآوری اینکــه تامین 

شیرخشــک مورد نیاز نوزادان کشور از دو 
مسیر تولید داخلی و واردات انجام می شود 
و در هفته های آتی با رفع مشــکلات پیش 
آمده شاهد وفور آن در داروخانه های سراسر 
کشــور خواهیم بود، اظهار داشت: به دلیل 
ثبت نشدن فروش شیرخشــک در سامانه 
ســازمان غذا و دارو، شیرخشک توزیعی از 
زنجیره تامین خارج می شــدند و به دست 

مصرف کننده واقعی نمی رسید.
این مســئول در ســازمان غذا و دارو یادآور 
شد: برای واردات شیرخشــک از ارز دولتی 
۴2۰۰ تومانی استفاده می شود بنابراین اگر 
عرضه شیرخشک ساماندهی شود، می توان 
از ارز آن نیز برای تامیــن دیگر محصولات 

دارویی بهره برد.
وی بــا بیــان اینکه ســقفی بــرای عرضه 
شیرخشــک به خریداران تعیین نشــده و 
داروخانه ها ملزم هســتند پس از دریافت 
کد ملی، آن را به متقاضیــان عرضه کنند، 
گفت: برای اتبــاع و افراد فاقد شناســنامه 
نیز از دســتگاههای ذی ربط خواســته ایم 
کدمجازی تهیه شــود و در اختیار سازمان 
غذا و دارو قرار گیرد تا شیر خشک مورد نیاز 

این گروه نیز تامین باشد.

هشدار پلیس اگاهی درباره جعل معنوی اسناد رسمی توسط برخی کارمندان ادارات
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یک تراژدی بزرگ در تاریخ سینمای ایران
وی چه کسی دست درازی  آیا می دانستی ر

می کنی؟
مجتبی اردشــیری همیشــه فکر می کردم وقتی خبر درگذشــت 
داریوش مهرجویی را بشــنوم، به چه حــال و روزی بیفتم. اینکه مانند 
عباس کیارستمی، دچار بیماری شود و ما آمادگی رفتن او را از مدت ها 
قبل پیدا می کنیم و یا مانند وقتی که خبر فــوت کیومرث پوراحمد را 
شنیدیم، دچار شوک می شویم. آری، دچار شوک شدیم اما شوک اصلی 
ما از بابت فقــدان مهرجویی نبود بلکه از بابت نوع درگذشــت او بود که 
تاکنون برای هیچ یک از سینماگران سرشــناس این مملکت رخ نداده 
است.این خیلی مهم اســت آن فردی که بر روی مهرجویی بزرگ چاقو 
کشید، آیا می دانست بر روی چه کســی دارد دست به چنین جسارتی 
می زند. یعنی می دانســت دارد فردی را از ملت می گیــرد که در تاریخ 
سینما و هنر این مملکت، تاریخ ســازی کرده است؟ یعنی می دانست او 
چند نسل را با آثارش، عاشق کرده اســت؟ آیا می دانست او کسی است 
که با هر سلیقه ای که دست به انتخاب برترین فیلم های تاریخ سینمای 

ایران بزنیم، چند تایش متعلق به اوست.
و آیا می دانســت دارد به شــانیت کســی جســارت می کند که هیچ 

جایگزینی در سینمای ایران نداشته و ندارد؟
چنین جنایتکاری باید به اشــد مجازات برســد. او تنها مهرجویی را از 
ســینما و فرهنگ این مملکت نگرفــت بلکه توهین و دســت درازی 
جسارت آمیزی به هویت فرهنگ معاصر کشــورمان داشت و هنرمند 
محبوب یک ملت را از آنها گرفت.این سینما قطعا از امروز، یک کاستی 
دیگر به آن اضافه شد. باید یک تسلیت بزرگ گفت به تمام روشنفکران 
و سینمادوســتانی که از دهه ۴۰، بــا گاو و آقای هالو، ســبک جدید و 
مترقی از ســینما را تجربه کردند.همان هایی که در دهه 5۰، با پستچی 
و دایره مینا، ایمان آوردند که با تفکری شگرف در سینمای ایران مواجه 
هســتند که یک اتفاق نیســت بلکه جریان اســت.هنوز هم خیلی ها، 
بهتریــن کمدی ســینمای ایــران را اجاره نشــین ها می دانند. طیف 
گســترده تری از این افراد البته هامون را بهترین فیلم تاریخ سینمای 
ایران می دانند. بانو، ســارا، پری، لیلا، درخــت گلابی، میکس، مهمان 
مامان، سنتوری و... یعنی یک کارگردان چند اثر جریان ساز و محبوب 

باید بسازد تا جایگاهش به این سطح از ماندگاری برسد؟
این حقیقت اســت که مهرجویی در ســینمای ایران، یک اســتثنای 
بزرگ بود. یادم می آید وقتی خســرو شکیبایی فوت کرد، مهرجویی در 
جشــنواره زردآلوی طلایی ارمنستان حضور داشــت و همان جا گفت 
که بلای بزرگی بر سر ســینمای ایران نازل شده اســت. در همان روز 
سیاه 2۸ تیرماه ۱۳۸۷ که آن شــوک بزرگ به سینمای ایران وارد شد، 
کسی نمی دانســت که در بامداد امروز، قرار است بلای بزرگ دیگری بر 
سر سینمای ایران فرود بیاید و این چنین دوســتداران این کارگردان 
بزرگ را در شوکی عمیق فرو ببرد.درگذشــت ناباورانه و ناجوانمردانه 
داریوش مهرجویی که می نوشت، می ساخت و ترجمه می کرد، وجدان 
بیدار هر ایرانی را خدشــه دار کرد و خشــم و نفرت آنها را نسبت به این 
تراژدی بزرگ برانگیخت.آری او راست می گفت؛ مصیبت بزرگی بر سر 

سینمای ایران نازل شده است.

ضرورت توجه  به تئاتر شهروندی
نمایش خیابانی به جای هیاهوی تبلیغاتی

کارگــردان نمایش »تئاتر مجســمه« که در جشــنواره تئاتر خیابانی 
»شــهروند« لاهیجان حضور داشــت از بایدها و نبایدهــای برگزاری 
رویدادهای نمایشــی مرتبــط با نمایش هــای خیابانــی در تهران و 

شهرهای دیگر سخن گفت.
میلاد حســین زاده نویســنده و کارگــردان تئاتر که با نمایــش »تئاتر 
مجسمه« در دوازدهمین جشــنواره سراسری تئاتر خیابانی »شهروند« 
لاهیجان حضور داشــت، ضمن اشــاره به برگزاری این رویداد نمایشی 
گفت: وقتی صحبت از جشــنواره تئاتر »شــهروند« می شود ناخودآگاه 
یاد آگوســتوبوآل می افتیم که زمانی عضو مجلس شــورای برزیل بود. 
هنرمندی که دیدیم چگونه برای دموکراتیزه کردن قوانین شهروندی از 
شیوه های تئاتر بیرونی استفاده کرد.وی افزود: بوآل در سطح بین الملل 
از این شــیوه بســیار اســتفاده می کند، کمااینکه اکنون در بسیاری از 
کشــورها »تئاتر شــورایی« یکی از گونه های تئاتر بیرون از صحنه است 
که در بخش آموزش، قانون گذاری، بهداشت و درمان، تقویت اجتماعی 
و مدیریت از این شــیوه نمایشــی بهره مند می شــوند. حتــی امروزه 
در بســیاری از مراکز درمانی و روانــی به ویژه در کشــورهای اروپایی از 
شیوه های بوآل برای بهبودی بیماران استفاده می کنند. موضوعاتی که 
می تواند به دلیل کارکردها و مضامین تعیین شــده در جشــنواره تئاتر 

»شهروند« لاهیجان نیز مورد واکاوی و سنجش قرار گیرد.

حســین زاده گفت: خوشــبخانه شــهرداری و اداره فرهنگ و ارشاد 
اســلامی لاهیجان با همراهی هنرمندان لاهیجانی با توجه به فراخوان 
جشنواره سعی بر اســتفاده بهینه از این گونه نمایشــی که به آن اشاره 
کردم، داشــتند. هر چند شــاید شــیوه های اجرایی متفاوت باشد اما 
می توان گفــت ادامه همان روندی اســت که توضیــح دادم. بنابراین 
جشــنواره تئاتر »شــهروند« را می توان نقطه عطفی بــرای مدیران 
شــهری ایران تلقی کرد که می بایســت به عنوان یک الگوی مدیریتی 
در ســطوح فرهنگی مورد بهره برداری قرار گیرد.ایــن کارگردان تئاتر 
تصریح کرد: در یکی از دوره های برگزاری تئاتر »شــهروند« لاهیجان 
که به عنوان مهمان حضور داشتم استقبال چشمگیر مردم بسیار قابل 
تحســین بود و می دیدم که مردم زیر باران چگونه تــا آخر اجراها کنار 
هنرمندان می ایستادند و به تماشای کارها مشغول بودند. اینجاست که 
مجموعه فرهنگی لاهیجان به تمام مدیران شــهری اثبات کرده اند که 
ضرورت تئاتر شهروندی اجتناب ناپذیر است چرا که بسیاری از قوانین 
شــهروندی را به جای هیاهوهای تبلیغاتی می توان بــا تئاتر خیابانی 

دموکراتیزه و اجرایی کرد.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود با اشــاره به مشــکلات پیش 
روی اهالی تئاتر خیابانی اظهار کرد: مشکلات بزرگی سر راه هنرمندان 
تئاتر خیابانی وجود دارد، اما هنرمندان همچنان برای اجرا و شــرکت 
در جشــنواره ها مشــتاقانه به راه خود ادامه می دهند. بدون تردید هم 
جشــنواره بدون ایراد وجود ندارد اما می توان گفت جشــنواره هایی از 
قبیل مریوان و »شــهروند« لاهیجــان که به صــورت تخصصی تئاتر 
خیابانی را دنبال می کننــد راه خود را یاد گرفته انــد و تلاش می کنند 
هر سال بهتر از سال گذشــته عمل کنند. این در حالی است که مشکل 
تکراری اما بســیار مهم کمبود بودجه نیز یکی از مهم ترین مشــکلاتی 
اســت که اهالی تئاتر خیابانی در کنار مشــکلات موضوعی دیگر با آن 
روبرو هســتند و لازم اســت تا به واســطه حمایت های ویژه اداره کل 

هنرهای نمایشی شاهد اتفاقات موثرتری در این زمینه باشیم.

یادداشت

قاب

 رئیس سازمان ســینمایی با انتشار پیام تسلیت در پی 
فقدان تاسف بار داریوش مهرجویی و همسرش وحیده 
محمدی فر نوشت: سازمان سینمایی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از همه ظرفیت های خود برای پیگیری 
این واقعه و شناســایی و مجازات عامل یــا عوامل این 
جنایت نابخشودنی اســتفاده خواهد کرد و تا حصول 
نتیجه و روشــن شــدن همه ابعاد ماجرا ذره ای دریغ 

نخواهد کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان سینمایی، 
متن پیام محمــد خزاعی در پــی فقدان تاســف بار 
داریوش مهرجویی و همســرش وحیــده محمدی فر 
بدین شــرح اســت: »ضایعه فقدان جانگداز سینماگر 
نامدار ســینمای ایران اســتاد داریــوش مهرجویی و 
همسر بزرگوار ایشان دل ســینماگران شریف ایران و 
علاقه مندان این فیلمســاز مولف و برجسته سینما را 

به درد آورد.
اســتاد مهرجویی که از بنیانگذاران موج نو 
ســینمای ایران و طلایه دار سینمای متفکر 
و دغدغه مند بود، همواره در مســیر رشــد و 
تعالی ســینمای ایران قدم برداشت و آثاری 
ماندگار و جریان ســاز را به عرصه فرهنگ و 
هنر این مــرز و بوم هدیه کرد. داغ از دســت 

دادن یکی از معتبرترین و شــاخص ترین سینماگران 
ایرانی فراموش شدنی نیســت چنانکه جای خالی این 

هنرمند بزرگ هم پرشدنی نیست.
اینجانب ضمن عرض تســلیت خدمــت بازماندگان 
این حادثه دردناک و تعزیت محضر همه ســینماگران 
و علاقه مندان ایــن هنرمند بــزرگ، اطمینان خاطر 
می دهم ســازمان ســینمایی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی از همه ظرفیت های خود برای پیگیری این 

واقعه و شناســایی و مجازات عامل یا عوامل 
این جنایت نابخشودنی استفاده خواهد کرد 
و تا حصول نتیجه و روشــن شدن همه ابعاد 

ماجرا ذره ای دریغ نخواهد کرد.«
داریــوش مهرجویی کارگردان ســینمای 
ایران، شــب گذشــته در ویلایی در فردیس 
کرج به همراه همسرش به قتل رسید. مرکز 
اطلاع رسانی پلیس البرز ساعت یک بامداد امروز اعلام 
کرد که علت فوت این کارگردان باســابقه کشورمان از 
سوی پلیس در دست بررسی است که به زودی اطلاع 

رسانی خواهد شد.
مرکز اطلاع رســانی قوه قضاییه نیــز بامداد دیروز 
به نقل از رییس کل دادگســتری البــرز به جزئیات 
قتل داریــوش مهرجویــی و همســرش پرداخت و 
اعلام کــرد: روز گذشــته قتل داریــوش مهرجویی 

فیلمساز، نویســنده و کارگردان به همراه همسرش 
خانم وحیــده محمدی فر در ویلای شــخصی واقع 
در زیبادشــت فردیس رخ داد که با صدور دســتور 
قضایــی، بلافاصلــه دادســتان فردیس بــه همراه 
بازپرس ویژه قتل و تیم ویژه بررســی صحنه جرم در 
محل قتل حاضر شــدند. همچنین بــه بازپرس ویژه 
قتل دادســرای عمومی و انقلاب فردیس، دستورات 
قضایــی لازم بــرای بررســی موضوع و شناســایی 
و بازداشــت متهمان به پلیس آگاهی اســتان البرز 

صادر شده است.
مهرجویــی متولــد ســال ۱۳۱۸ خورشــیدی و از 
کارگردان هــای نامــدار ســینمای ایران اســت که 
فیلم های مطرحــی همچــون هامون، دایــره مینا، 
گاو، اجاره نشین ها، ســارا، پری، لیلا، مهمان مامان و 

سنتوری را ساخته است.

چهره

مهســا بهادری  داریوش مهرجویی یکی 
از ســردم داران موج نو ســینما بــه همراه 

همسرش در منزلشان به قتل رسیدند.
 اهالی سینما، دوســت داران هنر و هرکسی 
که یکبار پای تلویزیون نشســته باشد، یا به 
ســینما رفته باشــد، در این دو هفته اخبار 
چندان خوشــایندی نشــنیده، اول از همه 
خبر درگذشــت فردوس کاویانی منتشــر 
شد آن هم به علت پارکینســون، چند روز 
بعد خبر درگذشت آتیلا پسیانی در فرانسه 
منتشر شد آن هم به علت سرطان، هنوز ۷2 
ساعت از مراسم تشــییع پیکر این هنرمند 
نگذشــته بود که یک خبر بســیار سنگین 
جامعه هنری و مردم ایران را در شــوک فرو 
برد و آن هم فــوت داریــوش مهرجویی و 

همسرش بود.
فوت که نه؛ ممحمدمهدی عسگرپور رئیس 
هیات رئیسه خانه ســینما در گفت وگویی 
قتل داریوش مهرجویی و همسرش وحیده 
محمدی فــر در خانه اش در کــرج را تایید 

کرد.
این خبر در تماس با یکی از ســینماگرانی 
که محل حادثه حضور دارد نیز تایید شــده 

است.
طبق پیگیری ها، این حادثه در زیبادشــت 
مشکین آباد رخ داده است و دختر داریوش 
مهرجویی ماجرا را به پلیس خبر داده است. 
همچنین طبــق اطلاع خبرنگار ایســنا به 
نقل از پلیس، ماجرای سربری که در فضای 
مجازی در حال طرح است، صحیح نیست. 
سردار هداوند فرمانده انتظامی استان البرز 
اعلام کرده است که »شــواهد حاکی از آن 
اســت که این قتل بر اثر جراحت ناشــی از 
ضربات سلاح سرد از ناحیه گردن و اعضای 

بدن انجام شده است«.
هنــوز جزییات بیشــتری از ایــن حادثه، 
عاملان آن و انگیزه آن ها به صورت رســمی 

منتشر نشده است.
اینکه ایــن دو نفر مورد حمله قــرار گرفته 
باشــند، چندان هم اتفاق بعیدی نیســت، 
چرا که دقیقا شــب قبل از این اتفاق وحیده 
محمدی فر، همســر داریوش مهرجویی با 
انتشــار پستی خبر از تهدید شــدن با چاقو 
داده بود و نوشــته بود: امشــب فاجعه بود 
ســاعت ۸ ... داشــتم به زندگی میرسیدم و 
اینکه شــام چی بزارم همسرم خواب بود. ... 

مونا بیرون... خانه در سکوت

یهو دیدم ســگ مون چیلی بــد داره پارس 
میکنه.. احســاس خطر کردم در آشپزخانه 
رو فورا قفل کــردم بعد دیــدم چیلی رفته 

جلوی در ورودی خونه و بد عصبانی ست...
رفتم دیدم در پشت شیشه های مات پنجره 
از پشت یک نفر چســبیده به در ... اول فکر 
کردم شوخی ســت... .. گفتم کی هستی؟.. 
نگفت هی گفتــم تو کی هســتی؟.. حرف 
زشــتی زد و ناگهان چاقویی از پشت سایه 
روشن مات پنجره به من نشان داد.... گفتم 
الان زنگ میزنــم ..۱۱۰ گفــت .بزن ولی 

حسابتون رو می رسم
هیچی لهجه ایرانی نداشت.

فورا به نگهبانی شهرک زنگ زدم... رسیدن 
ولی طرف فرار کرده بود...

اما من رو با چاقو تهدید کرد
این چنــد وقت مورد دســتبرد هــم قرار 
گرفتیم... از گوشی بگیر تا لپ تاپ و البته دو 
تا سنتور با اسم و عکس داریوش مهرجویی 
و بهرام رادان برای چند ســال پیش پروژه 
ی ســنتوری دو... اینجــا اعــلام می کنم 
خرید و فروش این دو تا ســنتور غیر قانونی 

و دزدیست...
ابنهــا هیچ امــا مــن... همســر داریوش 
مهرجویی پیشکسوت هنر مملکت آیا باید 
از طرف یک بیگانه تهدید بشم با چاقو؟؟؟؟ 
بعد یه ســری میگن نژاد پرستی؟ کمپین 

تشکیل میدین؟... دامان شما را هم خواهد 
گرفــت.از دولت خواهش میکنــم به داد ما 
برسه... چون اینجا در این شهرک هیشکی 
انگار بــراش مهم نیســت یعنــی کاری از 

دستشون بر نمیاد.
هنوز رنگم عین گچ.... اما از پسش بر اومدم.

این اتفاق شــوک ســنگینی را به سینمای 
ایران وارد کرد. پلیــس می گوید این حادثه 

بین 2۰:۳۰ تا 22 رخ داده است.

مهرجویی و موج نوی سینما
در هفده سالگی به ســینما علاقه مند شد و 
برای درک بهتر فیلم هــای روز به آموختن 

زبان انگلیسی پرداخت.
تحصیلات مقدّماتی را در تهــران به پایان 
برد و یک ســال در هتــل آتلانتیک مدیر 
شد و سپس بیست ســاله بود که برای ادامه 
تحصیل بــه کالیفرنیــا رفت. نخســت به 
خواندن ســینما روی آورد امــا خیلی زود 
ســینما را رها کرد و به فلســفه پرداخت و 
در سال ۱۳۴۴ از دانشــگاه در هفده سالگی 
به سینما علاقه مند شــد و برای درک بهتر 
فیلم هــای روز به آموختن زبان انگلیســی 
پرداخت. تحصیــلات مقدّماتی را در تهران 
به پایان برد و یک ســال در هتل آتلانتیک 
مدیر شد و سپس بیســت ساله بود که برای 
ادامه تحصیــل به کالیفرنیا رفت. نخســت 

به خواندن ســینما روی آورد اما خیلی زود 
ســینما را رها کرد و به فلســفه پرداخت و 
در ســال ۱۳۴۴ از دانشــگاه یوسی ال ای 

لیسانس فلسفه گرفت.
در همین سال ســردبیری نشــریه پارس 
ریویو در لــس آنجلس را به عهــده گرفت 
و ســال بعد به تهران آمد و در ســال ۱۳۴۶ 
نخســتین فیلم خود به نام الماس ۳۳ را که 
فیلمی بسیار پرهزینه بود ساخت. این فیلم 
در 5 بهمن ۱۳۴۶ در تهران روی پرده رفت 
و فروش متوسطی داشت و با توجه به هزینه 
بالای ساخت شکستی تجاری محسوب شد 
و توجه منتقدان را هم چندان به خود جلب 

نکرد.
سال ۱۳۴۸ با هم کاری غلامحسین ساعدی 
فیلمنامه گاو را از روی یکی از داســتان های 
کوتاه مجموعه عزاداران بیلِ ساعدی نوشت 
و فیلم کرد. این فیلــم جوایز متعددی را در 
جشــنواره های بین المللی به ارمغان آورد. 
لیســانس فلســفه گرفت. در همین سال 
ســردبیری نشــریه پاریس ریویو در لس 
آنجلس را به عهــده گرفت و ســال بعد به 
تهران آمد و در ســال ۱۳۴۶ نخستین فیلم 
خود به نــام الماس۳۳ را که فیلمی بســیار 

پرهزینه بود ساخت.
ایــن فیلــم در 5 بهمــن ۱۳۴۶ در تهران 
روی پرده رفت و فروش متوســطی داشت 

و با توجه به هزینه بالای ســاخت شکستی 
تجاری محسوب شد و توجه منتقدان را هم 
چندان به خود جلب نکرد.ســال ۱۳۴۸ با 
هم کاری غلامحسین ساعدی فیلمنامه گاو 
را از روی یکی از داستان های کوتاه مجموعه 
عزاداران بیلِ ساعدی نوشت و فیلم کرد. این 
فیلم جوایز متعددی را در جشــنواره های 

بین المللی به ارمغان آورد.
ساخته شدن فیلم گاو در آخرین سال های 
دهه ۴۰ خورشیدی، سینمای ایران را که تا 
پیش از آن حضور کم رنگی در جشنواره های 
جهانی داشــت به عنوان سینمایی متفکر و 

قابل اعتنا به منتقدان جهانی معرفی کرد.
بیشــتر فیلم های مهرجویی، ناخواســته 
تیغ دردنــاک سانســور را پذیرفته اند«، او 
احتمالاً تنها فیلمســازی است که هم پیش 
از انقلاب فیلم هایش توقیف شده، و هم پس 

از انقلاب.
مجموع ســال هایی که بعضــی فیلم های 
مهرجویی در توقیف به ســربردند به حدود 
25 سال می رسد ولی از بین همه آن ها، داغ 
توقیف »ســنتوری« بیش از بقیه بر دلش 
باقی  مانده و هنوز می توان حسرت و رنج آن 

را در کلامش پیدا کرد.
داریوش مهرجویی متولد ســال ۱۳۱۸ و از 
کارگردان هــای موج نوی ســینمای ایران 
است که فیلم های مطرحی همچون هامون، 
دایره مینا، گاو، اجاره نشــین ها، سارا، پری، 
لیلا، مهمان مامان و ســنتوری را ســاخته 

است.
خود مهرجویی در گفت وگویی به تاریخ آذر 
۱۴۰۰ و پیش از اکــران لامینور درباره این 
ماجرا گفت: من این روزها در حال نوشــتن 
خاطراتم هســتم، آنجا خیلی از مســائل را 
درباره آنچه بر ســر فیلم هایم آمد می گویم، 
اما امیدوارم وضع بهتر شــود، سانسور کم 
شــود و جلوی فیلمســازها را هم نگیرند. 
متاســفانه آن ها اجــازه می دهند یک فیلم 
آنقدر جلو بیاید، در فســتیوال شرکت کند، 
جایزه بگیرد، با آن پزُ هــم بدهند ولی بعد، 
شب اکران توقیفش می کنند. بهتر است اگر 
می خواهند جلــوی کاری را بگیرند همان 
اول که ســناریو را می خواننــد بگویند، نه 
وقتی کــه این همه جلو رفتــی و کلی خرج 

کردی.
آخرین فیلم او »لامینور« بود که در سال ۹۸ 

ساخته و در ۱۴۰۱ اکران شد.

رئیس سازمان سینمایی:سازمان سینمایی از تمام ظرفیت های خود برای پیگیری قتل مهرجویی استفاده خواهد کرد

کارگردان مستند مطرح کرد

همسر مجهول الهویه محمدرضا پهلوی که بود؟
خریدار  ســعیده نیک اختــر کارگردان 
مســتند »عروس مصری« که بــه موضوع 
زندگــی فوزیــه از همســران محمدرضا 
پهلوی پرداخته اســت، درباره این مستند 
توضیحاتــی ارائه کرد.ســعیده نیک اختر 
کارگــردان مســتند »عــروس مصری« 
همزمــان با عرضــه اینترنتی دربــاره این 
مستند توضیح داد: ســال ۹۴ طرحی را به 
خانه مستند و آقای مهدی مطهر ارائه کردم 
تا در مورد تاریخ معاصر و زنان دربار کار کنم 
که اول با اشرف شــروع کردم. چون پیش از 
این مستندی از او کار نشده بود و سال ۹۶ در 
جشنواره »سینماحقیقت« حضور داشت و 

از تلویزیون هم پخش شد.
وی افزود: بعد از آن شــخصیت فوزیه را در 
نظر گرفتم کــه هویت مجهولی داشــت و 
کمتر به او پرداخته شــده بود. در زمانی که 
فوزیه همســر اول محمدرضا پهلوی بود و 
در دهه اول سال ۱۳۰۰ این ازدواج رخ داد، 
رســانه ها خیلی کمرنگ بودند و همچنین 
اجازه ورود بــه دربار هم نداشــتند. تمرکز 
بعدی مان تاج الملوک، ثریا و فرح بود که در 
مورد ثریا و فرح در داخل و خارج از کشــور 
خیلی کار شــده اســت و به همین دلیل به 
فوزیــه پرداختیم. تحقیــق و پژوهش این 
مستند حدود 2 ســال زمان برد، کتاب های 

مختلفی را مطالعه کردم و بعد از آن ســراغ 
اســناد رفتم. به مرکز ملی اســناد هم رفتم 
که به مرکــز اســناد وزارت امــور خارجه 
ارجاعم دادند و در آن جا هم حدود یک سال 
مشغول تحقیق بودم که سند محکمی پیدا 
کنم. در مرحله بعد هم شروع به جمع آوری 
آرشیو کردم و به این شکل مستند »عروس 

مصری« ساخته شد.

برای اینکه از سینما فاصله نگیرم، به 
روزنامه نگاری روی آوردم

نیک اختر در مورد علاقه مندی به ســینمای 
مســتند، ادامه داد: با توجه به تحصیلاتم که 
در مقطع کارشناســی کارگردانی و در مقطع 
ارشــد هم پژوهش هنــر خوانــدم، پیش از 
روزنامه نگاری با ســینما آشنایی داشتم و در 
زمان دانشجویی هم 2 مستند ساخته بودم. 
اما بعد از آن کمی از این فضا دور شدم و برای 
اینکه از سینما فاصله نگیرم به روزنامه نگاری 
و نوشــتن نقد فیلم روی آوردم و با هفته نامه 
همشــهری جوان و مجله فیلم شروع کردم و 
۱۰ سال در این زمینه مشــغول به کار بودم.

تاریخ علمی اســت که قطعیتی در آن وجود 
ندارد، چون تکرار نمی شــود. ما هر چقدر هم 
تحقیق و تفحص کنیم، باز هم نمی توانیم به 
تاریخ پی ببریم. چون علمی اســت که دوباره 

تکــرار نمی شــود و قابل تجربه نیســت وی 
افزود: زمانی کــه کمی فراغت پیــدا کردم، 
توانستم دوباره به سمت مستندسازی بیایم 
و سینمای مســتند به دلیل ماجراجویی ها، 
کندوکاوهــا و تحقیقات پیش از ســاختن 
فیلم برایم جذاب تر اســت. ضمن اینکه متن 
چه در سینمای داســتانی و چه در سینمای 
مســتند، خیلی اهمیــت دارد. خیلی ها فکر 
می کنند تولید مستند به این شکل است که 
دوربین را برداریم و برویم از یک واقعه ای فیلم 
بگیریم اما سینمای مستند برای من این طور 
نیســت. متن برایــم اولویــت دارد و اول در 
ادبیات، سینما شکل می گیرد و بعد به حالت 
تصدیق درمی آید. به همین دلیل ســینمای 
مســتند خیلی برایم جذابیت دارد و به نظرم 

مستند را باید ســاخت تا جواب یک سری از 
ســوالات داده شــود.کارگردان »یک نفس 
تازه« همچنین درباره شــخصیت فوزیه در 
مســتند »عروس مصری« توضیح داد: من 
سعی کردم در مستند اشــرف و در مستند 
»عروس مصری« قضاوت نکنم و سوگیری 
نداشته باشم و متوجه شــوم که تاریخ چه 
می گوید و آن را نشــان دهــم. تاریخ علمی 
اســت که قطعیتی در آن وجود ندارد، چون 

تکرار نمی شود. 
ما هر چقــدر هم تحقیــق و تفحص کنیم، 
باز هم نمی توانیم بــه تاریخ پی ببریم. چون 
علمی است که دوباره تکرار نمی شود و قابل 
تجربه نیســت، یک بار یک نفر آن را نوشته 

است و ما به آن استناد می کنیم.
وی افزود: طبق اســتناداتی که کتاب های 
ما و تاریخ معاصر ما داشــته و ســندهایی 
که پیدا کرده ایم فوزیه همین شــخصیتی 
بوده است که در مســتند »عروس مصری« 
می بینیم. یعنی اصلًا به این شکل نیست که 
من نظر شــخصی ام را در این مستند دخیل 
کرده باشم و سعی کردم همان چیزی را که 
نسبت به او وجود دارد، نشان دهم. می توانم 
بگویم این چهره ای که در مســتند »عروس 
مصری« می بینیم به تمــام کتب داخلی و 
خارجی که درباره فوزیه وجود دارد، نزدیک 

بوده، اصلًا قصدم این نبوده اســت که فوزیه 
را سیاه یا سفید نشــان دهم و تلاش کردم 

هر آنچه را که تاریخ گفته است، نشان دهم.
نیک اختــر در مورد اکران آنلاین مســتند 
»عروس مصری« گفت: این مســتند مدت 
زیادی نیســت که اکران شده اســت و ما از 
اکرانش بی خبر بودیم. مــن برای پلتفرم ها 
خصوصاً هاشــور، احترام قائل هستم. اما به 
نظرم اکران اول مســتند مهم است و جای 
گرفتــن مســتند در پلتفرم بعــد از اکران 
عمومی، شــیوه درست تری اســت. به طور 
کلی از ایــن نحوه پخش خیلــی ناراحت و 
معترض هســتم. به دلیل اینکــه واقعاً دور 
از انصاف اســت. یک نفر زحمت می کشد و 
سال ها روی مســتندش تحقیق می کند و 
بعد آن را می سازد اما بعد از ساخت که چند 
بار از فیلتر بازبینی عبور می کند و اصلاحیه 
می خورد، به شکل ناگهانی و بدون اطلاع ما 
در سایت پخش می شــود.وی افزود: اکران 
یک مستند در یک ســایت اختصاصی نیاز 
به خرید اکانت دارد و معمــولاً عموم مردم 
اکانت نمی خرند تا مســتند را ببینند. من 
واقعاً از این شــرایط راضی نبــودم، تعداد 
تبریکات بی شــمار بود اما تعداد کسانی که 
مستند را دیده باشــند و بتوانند درباره اش 

صحبت کنند، خیلی اندک است. 



 نمی توانیم به بازیکنان ناهار بدهیم!
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خریدار  مدیرعامل باشــگاه پرسپولیس 
گفــت: تمــام اعضــای هیــات مدیــره 
پرسپولیس با نامه اســتعفای گل محمدی 

مخالفت کردند.
 رضا درویش، مدیرعامل پرســپولیس بعد 
از جلســه هیات مدیره این باشــگاه درباره 
موضوع اســتعفای گل محمدی از هدایت 
پرســپولیس گفت: امــروز پیرامــون نامه 
ارســالی آقای گل محمدی و مصاحبه روز 
گذشته ایشان صحبت شــد. هیات مدیره 
متفق القــول با نامه فســخ قــرارداد آقای 

گل محمدی مخالفت کردند.
مدیرعامل باشگاه پرســپولیس ادامه داد: 
ما با اســتعفای آقای گل محمدی مخالفت 
کردیم و این نظر کل هیات مدیره بود. آقای 
گل محمدی همچنان به عنوان سرمربی کار 
خود را ادامه می دهند و مســتحکم خواهند 
بــود. یکی از درخواســت های مهــم او که 
درخواست به حق بازیکنان تیم هم هست، 

دیرکرد آپشن های تیم است.
او افزود: به جز آپشــن های قهرمانی، اکثر 
بازیکنان آپشــن های دیگری داشــتند که 
محقق نشــده بود. هیات مدیره بر آن شد تا 

هر چه زودتر منابع مالی را مشخص کند.
درویش اعلام کرد: ما از همان روز پنج شنبه 
از ســازمان خصوصی ســازی درخواست 
کردیم تا یک جلســه فوق العــاده بگذارند 
تا با موافقت آن ها ما بتوانیــم از منابع خود 
اســتفاده کرده و مقداری از این آپشن ها را 
بدهیم.او دربــاره ناراحتــی گل محمدی 
از عدم توجه باشــگاه و درویش به ناراحتی 
بازیکنان و کادرفنی نیز گفت:  او چندین بار 
با من صحبت کرد اما مــا باید به منابع مالی 
دسترسی پیدا می کردیم که درخواست ها 
را تامین کنیم. صرف نظــر از تماس گرفتن 
که ما فقط بگوییم چشــم، درخواســت او 
عملی نمی شــود. من گفتم درخواست شما 
به حق اســت اما به او گفتم که فعلا به منابع 
مالی دسترســی نداریم. نه تنها ایشان بلکه 
روز جمعه هم با بازیکنان جلســه داشتیم 
تا درباره این معضل اقتصــادی تیم با آن ها 
صحبت کنیم. این مشــکل باید به شــکلی 

برطرف شود.

معدن که نداریم؛ از کجا پول بیاوریم؟
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس تصریح کرد: 
یک تیم با این پتانسیل باید حتما  از مجاری 
دیگر معضلات اقتصادی اش برطرف شــود. 
به نظر شــما آیا تیمی در جهان وجود دارد 
که فقط بتواند بــا تبلیغــات روی پیراهن 
هزینه هــای خود را تامین کنــد؟ ما پخش 
تلویزیونی را نداریــم و از تبلیغات دور زمین 
هم چیزی بــه ما نمی رســد. چندین بازی 
بدون تماشــگر بود و معــدن و صنعت هم 
نداریــم. از چه منبعی پــول دربیاوریم؟ در 
پی این هســتیم تا از طریق راه های مختلف 

مشکلات را برطرف کنیم.
درویش ادامه داد: این ها همه شــایعه  است 
و می خواهند دشــمنی کنند. بســیاری از 
این تیم ها که مخالف ما هســتند به دنبال 
این هســتند که حاشــیه های خودشان را 
پوشــش بدهند. مربــی بزرگــی مثل گل 
محمدی دنبال تمدید قرارداد اســت؟ مگر 
می شود در ابتدای لیگ یک مربی به دنبال 
تمدید قرارداد باشد؟ برخی ها بر نمی تابند 
پرســپولیس در آرامش باشــد و حاشیه در 
پرسپولیس باعث می شــود تیم های دیگر 
فراموش شــوند. همه تیم ها بــه دنبال گل 
محمدی هستند.درویش درباره مشکلات 

مالی پرســپولیس بیان کرد: بــرای درآمد 
زایی اینقدر سریع نمی شود به نتیجه رسید. 
یک درخت هم باید دو، ســه سال آبیاری و 
رســیدگی شــود تا به میوه برســد. برای 
درآمدهای پایــدار باید به دنبــال راه های 
مختلف برویم. مســئولان بایــد فکرش را 
کنند. فرق ما بــا تیم های دیگر این اســت 
که وقتی یک تیــم این همه هــوادار دارد، 
مسئولان کشور باید درآمدهای پایدار برای 
آن تیم درنظــر بگیرد. برای اســتقلال هم 
همینطور است. این نوع درآمدی که داریم، 
پایدار نیســت و باید درآمد درســت داشته 
باشیم. یک کارگروه هم تشــکیل دادیم تا 
این کار عملی شــود اما به زمان نیاز داریم و 

حداقل ۶ ماه تا یک سال زمان بر است.

توانایی پرداخت پول ناهار بازیکنان 
را نداریم

او درباره بحث ناهــار ندادن بــه بازیکنان 
گفت: ما توانایی ایــن را نداریم که پول ناهار 
را به بازیکنان بدهیــم. چگونه وقت تعیین 
می کنند تا آپشن ها را پرداخت کنیم؟ وضع 
اقتصادی در باشــگاه خیلی خراب اســت 
چون ما وارث بدهی های گذشــته هستیم. 
حدود ۱۰۰ میلیارد تومان از گذشته بدهی 
دادیم و از حســاب هایمان خالی کردند. اگر 
آن پول ها از حســاب های ما خالی نمی شد، 
دیگر مشــکل پرداختــی بــه بازیکنان را 
نداشــتیم. کل آپشــن ها شــاید ۶۰،۷۰ 
تومان باشد و جلســات اورژانسی با سازمان 
خصوصی ســازی خواهیم داشت تا بتوانیم 
پول لازم را فراهم کنیم. امیدوار هســتیم تا 
پیش از جام باشگاه های آسیا و پس از بازی 

با پیکان این کار انجام شود.
درویش در واکنش بــه اینکه گل محمدی 
از بی توجهی باشــگاه به اخطار او بی توجه 
بوده است گفت: بعد از ارســال نوتیس اول 
او بــه دفترم آمــد. منظور او این اســت که 
چرا عملیاتی نشده اســت. شب قبل از بازی 
با گل گهر با هم حرف زدیــم. او به من گفت 
من فردا هم نامه می دهم. بــه او گفتم نامه 
هم بدهی، به این معنی اســت کــه ما باید 
طلبمان را بدهیم. وقتی پول باشد پرداخت 
می کنیم. وقتی این پول ها نبوده که آپشــن 
قراردادها را بدهیم، مــا چه کار می کردیم؟ 
باید صبــر می کردیم و مجالــی می دانند تا 
این بدهکاری هــای مربوط به گذشــته را 
پرداخت کنیم.او درباره اینکــه آیا قرار بود 
گل محمدی یا نماینده او در جلســه باشند 

اظهار کرد: نه قرار نبود حضور داشته باشد. 
تیم صبح تمرین داشــت. او گفت پیرامون 
این درخواست ها اگر به نتایجی رسیدید به 

ما اعلام کنید.

گل محمدی مال پرسپولیس است
مدیرعامل پرســپولیس در پاســخ به این 
ســوال که اگر گل محمدی اصرار به جدایی 
داشته باشــد چه اتفاقی رخ می دهد گفت: 
دست خودش نیست که! گل محمدی مال 

پرسپولیس است و اینجا می ماند.
درویش در پاسخ به گفته گل محمدی مبنی 
بر اینکه اگر پول نداشتند چرا قرارداد بستند 
گفت: ما فکر می کردیم مانند تیم رقیبمان 
می توانیم از ســپرده هایمان برداریم. قول 
داده بودیــم پول بدهیم. یــک پولی هم در 
حســابمان داشــتیم که ناخودآگاه درباره 
بدهکاری های هفت، هشت سال قبل حکم 

گرفتند و این پول را برداشتند.
وی درباره ناراحتی گل محمدی گفت: قرار 
بود این پول اول فصل پرداخت شــود. یک 
ســری از بازیکنان به او مراجعه می کنند و 
او هم نتوانسته مشکل بازیکنان را حل کند 
و بیشتر از این ناراحت اســت که نتوانسته 
مشــکلات بازیکنان را حل کند. دنبال این 
است که بســتری آماده شود و منابع مالی را 
تامین کنیم.درویش در پاسخ به این سوال 
که ســازمان بازرســی گفته یا باید آپشن 
بدهند یا پاداش، گفت: می خواهم از فرصت 
استفاده کنم و بگویم با پیشــنهادی که به 
هیات مدیره دادیم، اعضــای هیات مدیره 
موافقت کردند که جرایم مطالبات گذشته 
تقبل شود. درباره سوال شما باید بگویم که 
یک نامه بــود که وقتی آپشــن وجود دارد، 
نباید بابت برد پاداشــی بدهیــم. بازیکنان 

روی آن مشکلی ندارند.
درویش دربــاره اینکــه گل محمدی گفته 
قرارداد ایرانســل با پرســپولیس به اندازه 
قرارداد سه ســال قبل اسپانسر این باشگاه 
اســت، گفــت: گل محمــدی در جریــان 
نیســت و این ها حرف های فضای مجازی 
اســت. اولا سه سال قبل شــرکت اسپانسر 
برای کل فضاهای تبلیغاتــی پول داده بود. 
لباس، دور زمین و بلیت فروشــی را گرفته 
بود. درآمد ما الان نســبت به سه سال قبل 
خیلی بیشتر است و رقم را نمی گویم. ضمن 
اینکه که شــرکتی که اسپانسر ما شده بود، 
با ۷۰ میلیــارد بدهی قراردادش را فســخ 
کرد. ســال بعد مدیری گفت ۶۰۰ میلیارد 

تومان قــرارداد آوردم. ما کــه آمدیم، اگر 
اشــتباه نکنم، ۱5 میلیارد تومان گرفتیم. 
گفتن اینکــه از این فضا اســتفاده می کنم 
تا عملیاتی کــردن آن، فاصلــه دارد. الان 
هم جامعه مشــکلات مالی دارد و امیدوارم 
با رونــق گرفتــن بــازار اقتصــادی، بازار 

اسپانسری هم بهتر می شود.

 دشمنان آرامش پرسپولیس
 را برنمی تابند

وی درباره اینکه گفتند پرســپولیس با دو، 
ســه مربی خارجی و آلمانی هــم مذاکره 
کرده است گفت: کسانی که دشمنی دارند، 
آرامش پرســپولیس را بر نمی تابند. از این 
جهت یک ترفند رســانه ای است که بعضی 
از رقبا برای اینکه صدایشــان شنیده نشود، 

برای تیم های دیگر شایعه درست می کنند.
نهاد امنیتی چه کار به گل محمدی دارد؟

او در واکنش بــه اینکه آیا از ســوی نهادی 
فشاری برای کنار گذاشــتن گل محمدی 
است؟ اظهار کرد: آیا نهادی می تواند این کار 
را کند؟ نهاد امنیتــی در کار امنیتی دخالت 
می کنــد. بعید می دانــم نهــاد امنیتی در 

کارشناسی فوتبال دخالت کند.

کریم باقری تمایلی به ادامه کار نداشت
درویش در واکنــش به اینکــه می گویند 
ممکن اســت گل محمــدی ماننــد کریم 
باقری کنار گذاشــته شــود؟ اظهــار کرد: 
باقری خودش تمایلی به ادامه کار داشــت 
و کما اینکــه الان هــم جایی نیســتند و 
خودشان تمایلی به ادامه کار نداشتند. اگر 
اینجا مشــکلی بود جای دیگری می رفتند. 
خودشــان در کار اقتصادی هســتند. این 
حرف هــا به درد فضــای مجــازی و فالوور 
می خورد.درویش خاطرنشان کرد: بازیکن 
و مربی با درآمدی که برای خودشان متصور 
بودند، هزینــه هایی را تراشــیده اند. حالا 
تعهدات زیادی برای آن ها بــه وجود آمده 
و نتوانســتند انجام بدهند. همین آقای گل 
محمدی چند روز پیش به من می گفت اصلا 
یک کاری کنیم، پولی کــه می خواهم را در 
حسابی بگذاریم، چند نفر از اطرافیان ما که 
نتوانستیم به آن ها پول بدهیم را شما با آن ها 
تسویه حساب کنید. متاســفانه مشکلات 
اقتصادی جامعه فراگیر اســت و کسی که 
درآمدش کم اســت به اندازه همان درآمد 
مشکلات دارد. کسی هم که درآمدش بهتر 
است، عملیاتی نشدن قراردادش مشکلات 

دیگری را به دنبال دارد.
دروش درمورد اینکه آپشن  هایی که درباره 
آن ها صحبت می کند میلیاردی هســتند، 
گفت: هر قدری که درآمد دارند چند درصد 
هم آپشــن دارند. اگــر قــرارداد بازیکنان 
محقق شــود، بله، اوضاع شــان خوب است 

ولی هنوز که محقق نشده است.

هیچ پولی در حساب پرسپولیس 
نیست

»در حساب باشگاه پرسپولیس چقدر پول 
وجود دارد؟« مدیرعامل پرسپولیس در این 
مورد گفت: هیچی! اصــلا! عرض کردم که 
قراری با سازمان خصوصی سازی خواستیم 
که یک مقدار از آن ها منبــع بگیریم و با دو، 
سه اسپانســر جدید هم صحبت کردیم که 
بتوانیم این موانع را پشت سر بگذاریم. یک 
قرارداد هم با شرکت ایرانسل داریم که جای 
تشکر دارد و قرارداد آن ها زمانی است که به 
یک هفته مشخص برسیم، پول را پرداخت 
می کنند. امیدواریم که کمیته مصارف هم 
یک نتایج خوبی از جلســاتش بیرون بیاید، 
ضمن اینکه بانک شهر هم به ما لطف داشته 
اســت.درویش درباره اینکــه گل محمدی 
گفته بود پرسپولیس باید از برندش استفاده 
کند، گفت: حرف تا عملیــات خیلی فاصله 
دارد. خیلی ها در ذهن خــود می گفتند، ما 
یک کمیتــه اقتصادی داریم کــه همگی از 
نخبگان ایــران هســتند. روزی که آمدیم 
طرح هــای خیلی خوبی در ذهن داشــتیم 
و وقتی وارد کار شــدیم دیدیم نمی توانیم. 
دور زمین که تبلیغاتــش را به ما نمی دهند. 
از پخش رادیــو و تلویزیون هــم که چیزی 
عایــد ما نمی شــود. بلیت فروشــی هم که 
نداریم. می ماند یک پرسپولیس و پیراهن. 
فضای دیگری نداریم، یک فضای اجتماعی 

می ماند.
او ادامــه داد: آقــای گل محمــدی که کار 
اقتصــادی نکرده بنده خدا. بله می شــود از 
برند بهتر اســتفاده کرد ولــی هنوز جایی 
در ایــران این اتفــاق نیفتاده اســت. فکر 
نمی کنم در ایران باشــگاهی مانند ایران از 
پیراهنش اســتفاده کرده باشد. شرکت ها 
را کنــار بگذارید ولی هیچ باشــگاه دیگری 
پیــدا نمی کنید کــه مثلا از یــک پیراهن 
2۰۰ میلیارد تومان درآمد داشــته باشــد. 
اگر فضاهــای دیگری را در اختیار داشــته 
باشــیم، یقینا درآمدزایی بیشتری خواهیم 
داشــت. الان یکســری کارهایــی انجام 
می دهیم که درآمدهایی داشــته باشــیم. 
امیدوارم مسئولان و ســران نظام فکر یک 
درآمد پایداری برای تیم های اســتقلال و 
پرسپولیس داشته باشــند. این دو باشگاه 
وابســته به جای دیگری نیستند و یک ریال 
هزینه دولتی هم در آن ها انجام نمی شود. در 
حال حاضر تیم های دیگر خصوصی هستند 
اما از صددرصد بودجه های دولتی استفاده 
می کنند. ولی پرســپولیس که صد در صد 
دولتی بود، یک درصــد بودجه دولتی برای 
آن ممنوع اســت. دوم اینکه پرســپولیس 
و اســتقلال کــه روی هم شــاید ۴۰ یا 5۰ 
میلیون نفر هوادار دارند، مسئولان امر یک 
نقش مســئولیت اجتماعــی در قبال آن ها 
دارند. وقتی پرســپولیس قهرمان می شود، 
۳۰ میلیون نفر شــاد می شــوند و نشــاط 
اجتماعی در جامعه تزریــق می کند،  بابت 
این نشــاط چه چیزی گیر ما می آید؟ برای 
تیمی که اینطور به جامعه نشــاط می دهد 

چه هزینه ای می شود؟

حسن روشن:

الان وقت انتقاد از قلعه نویی نیست
ایمان گودرزی  پیشکســوت اســتقلال 

برای علی پروین آرزوی سلامتی کرد.
 با وجــود اینکه خطیــر و نکونام توســط 
پیشکســوتان این تیم آتش بس کردند، اما 
همچنان تیرهای ترکش اختلاف این دونفر 
که کاملًا مشــخص بود صلح شان مصلحتی 
و صوری است به بدنه اســتقلال می خورد. 
روز جمعه در همین راســتا نامه ای منتشر 
شد که نشــان می داد حتی در هیأت مدیره 
اســتقلال نامه برکناری نکونام را نوشــته 
بودند، اما خیلی زود خطیر با رســانه رسمی 
باشــگاه اســتقلال مصاحبه کرد و مدعی 
شــد که نامه اصلًا صحت نداشته و یک عده 
قصد تخریب باشگاه اســتقلال را دارند! اما 
نزدیکان باشگاه استقلال به این نکته اشاره 
می کنند کــه صلح مدیرعامل و ســرمربی 
اســتقلال مصلحتی اســت و معلوم نیست 
چــه زمانی دوبــاره آتش اختلافــات زبانه 
بکشد. فعلًا اســتقلال با توجه به نتیجه ای 
که آورده و صدرنشــین اســت روزهای به 
ظاهر آرامی را پشت ســر می گذارد. با توجه 
به اینکه حسن روشن یکی از پیشکسوتانی 
بود که پیش قدم شــد تا نکونــام و خطیر را 
آشتی دهد به ســراغ او رفتیم تا در خصوص 

اختلافاتی که هنــوز بین مربی و مدیرعامل 
اســتقلال پایان نیافته اســت با او هم کلام 

شویم.

 از آنجایی که در فیفا دی هستیم، با 
تیم ملی شروع کنیم، ارزیابی شما از 

بازی ایران با اردن چه بود؟
بازی بدی نبود. بالاخره تیم ملی باید حریف 
تدارکاتی داشته باشــد و مجبوراست که با 
تیم هایی مثــل اردن بازی کنــد. امیدوارم 

ملی پوشان کشورمان همیشه موفق شوند.

 انتقاد از آقای قلعه نویی و تیم ملی را 
در این برهه از زمان درست می دانید؟

به نظــر من نه درســت نیســت،فعلا وقت 
انتقاد از قلعه نویی و تیم ملی نیســت و باید 
از تیم حمایت شــود تا نتیجه بگیرد و بتواند 

هواداران را خوشحال کند

در چند روز گذشته انتشار نامه ای از 
باشگاه خبر ساز شد، نظر شما در این 

مورد چیست؟
دروغ عروس همه بدی ها است. دراین مقطع 

فقط این جواب را برای سؤال شما دارم.

 شما در جلسه آشتی کنان خطیر و 
نکونام حضور داشــتید، این صلح را 

واقعی می دانید یا نمایشی؟
ســوء تفاهمی پیــش آمده بــود، دو طرف 
داشتند راســت می گفتند. نکونام می گفت 
بازیکن انتخاب کردم خطیــر قبول نکرده، 
خطیر هم می گفت بازیکن پیشنهادی من 

را نکونام قبول نکرده است.

 خب باید در چنین شرایطی چه کار 
کرد؟

پیشــنهاد ما تشــکیل کمیته فنــی بود تا 
طرفین حرف های شــان را بــه کمیته فنی 

بزنند و در نهایت آنها تصمیم بگیرند

 اما هنوز کمیته فنی تشکیل نشده 
و پیش از این نشــان داده کمیته فنی 
نقشــی در تصمیم گیری اســتقلال 

ندارد!
به من پیشــنهاد شــد که رئیس ســازمان 
فوتبــال اســتقلال شــوم و با مشــورت 
پیشکســوتان به آکادمی و سازمان فوتبال 

استقلال کمک کنم اما نپذیرفتم

چرا؟
چون من گفتم ســامره شایسته سرپرستی 
اســتقلال نیســت اما خطیر گفت سامره 
دوســت صمیمی مــن اســت و نمی توانم 
کنارش بگذارم. من هم گفتــم اگر اینطور 
اســت من هم مســئولیتی قبول نمی کنم. 
آقای خطیــر نمی توانــد با رفیــق بازی و 
راضی نگه داشــتن دوست هایش تیمداری 
کنــد. البته ایشــان در همین مســأله هم 

تناقض گویی داشتند.

 چطور؟
گفتم چرا ســامره را سرپرســت استقلال 

کردی؟ گفت: »انتخاب نکونام بود.« بعد که 
نکونام گفت انتخاب من نبوده اســت، گفت 

که حجت کریمی انتخابش کرده است!

پس قبل از این حرف ها که ایشــان 
گفته بود ســامره دوســتم هست و 

نمی توانم کنارش بگذارم!
حرف من هم همین است شــما نگاه کنید 
چقدر تناقض گویی وجــود دارد. باز هم اگر 
می گفت سامره مدیر است و به خاطر مدیر 
بودنش نمی توانم کنارش بگــذارم حرفی 
نبــود. می گوید بهترین دوســتم اســت و 

نمی توانم کنارش بگذارم.

اینطور که شــما صحبت می کنید 
بحث اختلافات و مسائلی از این قبیل 
در استقلال ریشه ای تر از این حرف ها 

است.
به هرحال همان طور کــه توضیح دادم این 
مشکل وجود دارد و این مســائلی است که 
ما متوجه شدیم. به شما درابتدای صحبتم 
گفتــم دروغ عــروس همه بدی ها اســت 
فکرکنم تمام حرف هایــم را در یک جمله 

گفتم.

 زمان برگزاری صدودومین شهرآورد
 مشخص شد

 ســازمان لیگ فوتبال زمان دیدار معوقه پرســپولیس و اســتقلال را 
مشخص کرد.

دیدار تیم های پرسپولیس و استقلال از هفته پنجم رقابت های فوتبال 
لیگ برتر به دلیل برگزاری اردوی تیم ملی فوتبال به تعویق افتاده بود. 
حالا با اعلام سازمان لیگ، زمان صد و دومین دربی تهران مشخص شد.

با اعلام سازمان لیگ، دیدار پرسپولیس و استقلال معوقه از هفته پنجم 
لیگ برتر روز پنجشنبه 2۳ آذر ســاعت ۱5 در ورزشگاه آزادی برگزار 

می شود.

واکنش کریم باقری به اظهارات درویش: 
حقیقت را بگویید!

 مربی پیشین تیم فوتبال پرســپولیس اعلام کرد، اظهارات مدیرعامل 
این باشــگاه در مورد عدم تمایل وی برای ماندن در جمع سرخپوشان 

صحت ندارد.
رضا درویش مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس اعلام کرد، کریم باقری 
خودش تمایلی برای ماندن در پرســپولیس نداشــت و قصد داشــت 
کارهای اقتصادی اش را دنبال کند. باقری درباره صحبت های درویش 
گفت: آقای درویش حقیقت را بگوید. دروغ گفتن اصلًا خوب نیســت. 
من قراردادی با باشگاه نداشــتم و به چه کسی گفتم که نمی خواهم در 
پرسپولیس کار کنم که خودم خبر ندارم؟ من هیچ وقت نگفتم تمایلی 
به ماندن ندارم و فکر می کنم مردم خودشان به همه چیز آگاه هستند و 

همه مسائل را می دانند. لطفاً به مردم دروغ نگویید.
وی در مورد مشکلات پرســپولیس که با ناراحتی یحیی گل محمدی 
همراه شــده اســت، تصریح کرد: هیچ گزینه ای برای پرسپولیس بهتر 
از گل محمدی پیدا نمی شــود. نمی خواهم بگویم بــا بازیکنان یا کادر 
فنی با احترام رفتار نمی شــود، ولی باشــگاه باید به آنهــا که این همه 
قهرمانــی آوردند ارزش بگذارند. پرســپولیس در این ســال ها بارها با 
چنین مشکلاتی مواجه شــده اســت و من امیدوارم این مشکلات هم 
حل شــود. باز هم می گویم که گل محمدی بهترین گزینه برای هدایت 

پرسپولیس است.

 تغییرات گسترده مدیریتی در استقلال
 با دستور خطیر

با احکامی از ســوی علی خطیر، تعداد زیادی از پست های مدیریتی و 
معاونتی باشگاه تغییر کرد.

 باشگاه استقلال با انتشــار اطلاعیه ای، از تغییرات گسترده مدیریتی 
در چارت اداری خود خبر داد. جایی که با احکامی از سوی علی خطیر، 

افراد جدیدی در پست های مختلف منصوب شدند.
یکی از پســت های پر سر و صدای اســتقلال طی ماه های اخیر، بخش 
معاونت مالی و اداری آبی پوشــان بوده اســت. مصطفی احمدی که از 
زمان مدیریت مصطفی آجورلو در باشــگاه حضور داشت، چندی پیش 
از این سمت کنار گذاشته شــد و علیرضا خانی، عضو هیئت مدیره، به 

عنوان سرپرست این بخش، وظایف را برعهده گرفته بود.

پس از جلسه پرحاشــیه هیئت مدیره اســتقلال، علی خطیر تصمیم 
گرفت تا خانی را از این ســمت برکنار کند و حالا نیز محسن شیرزاد به 

این سمت منصوب شده است.
از دیگر تغییرات مهم نیز به پایان همکاری چندین ســاله حامد افضلی 
و اســتقلال برمیگردد. او که به عنوان معاون بین الملل باشگاه استقلال 

مشغول به کار بود، جایش را به محمدرضا بختیاری داد.
همچنین مهدی روحی به عنوان سرپرســت معاونت اجرایی، ســید 
مهدی علوی به عنوان مدیر فرهنگی و محمد خدادادی به عنوان مدیر 

اماکن های ورزشی باشگاه استقلال، منصوب شدند.

اسماعیل حلالی:
 گل محمدی اجازه ندهد پرسپولیس وارد 

حاشیه شود
بازیکن پیشین پرســپولیس گفت: بازگشت دوباره یحیی گل محمدی 
به نفع تیم پرسپولیس اســت و نباید بیش از این اجازه دهد که تیم وارد 
حاشیه شود.اســماعیل حلالی  درباره یحیی گل محمدی و غیبت چند 
روزه اش در تیم پرســپولیس اظهار کرد: در فصلی که تیم پرسپولیس 
۴ بازی در لیگ برتر و چند بازی در آســیا انجــام داده و بین بازیکنان 
جدید و قدیم هماهنگی ایجاد شده الان شــرایط مناسبی نیست که او 
تیم را تنها بگذارد. به اعتقاد من مشــکلات را می توان با صحبت کردن 
با مدیریت باشــگاه حل و فصل کرد و این گونه رفتارها ســبب می شود 

مسائل حاشیه ای به تیم ورود پیدا کند.
وی گفت: بازیکن پرســپولیس باید بــا تمام انگیزه بــازی کند چون 
خوشــحال کردن ۳۰ تا ۴۰ میلیون هوادار ارزشــمندتر از آپشن هایی 
اســت که بگوییم ۳۰ میلیارد می گیــرم که دروازه بان باشــم گل هم 
نخورم. بازیکــن ۳۰ میلیارد می گیرد که گل نخــورد. خود من مخالف 
آپشن هســتم. متاســفانه فوتبال را به مســیری پیش می برند که تا 2 
سال دیگر آن را تعطیل کنند و خانه نشــین شوند. وقتی غیرفوتبالی ها 
تصمیمی می گیرند در جریان نیســتند که چه عواقبی به دنبال خواهد 
داشــت. وقتی فوتبــال درآمدزایی ندارد چه آپشــنی بــرای بازیکن 

می توانیم در نظر بگیریم؟

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی: 1575402

برابــر آراء صــادره هیئــت موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رســمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض 
شرکت گاز استان گلستان به شناسه ملی ۱۰۷۰۰۱۲۸۲۷۰ متقاضی کلاسه پرونده 
۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۳۱۳ در ششــدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شــده است به مســاحت ۱۵۳.۷۸ متر مربع از پلاک ۱۰۸ اصلی واقع در اراضی باکر 
محله بخش ۳ حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی 
دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود 
از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع 
ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست 

را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۷/۰۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۷/۲۴

حجت الله تجری - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان از طرف 
محمد امین صافی



استان

اهواز -محمــد مجــدم   مدیرعامــل شــرکت توانیر از 
شــبکه برق شهرســتان آبادان ) پســت برق فوق توزیع 
دهداری و ذوالفقاری( با هدف بهینه ســازی و توسعه 
آن بــرای عبــور از پیــک مصــرف تابســتان 1403 بازدید 

کرد.
آرش کردی مدیرعامل شــرکت توانیر بــه همراه مهران 
اقتصــادی،  امــور  و  برنامه ریــزی  معــاون  گلا ب کــش 
ســید ســعید ســید علایــی معــاون هماهنگــی مالــی و 
پشتیبانی و عضو هیئت مدیره شرکت توانیر و مسعود 
معین پور مشــاور مدیرعامل در امور مجلس، ، جلیل 
مختــار نماینده مــردم شهرســتان آبــادان در مجلس 
مدیــران  و  دشــت بزرگ  محمــود  اســلامی،  شــورای 
صنعت برق اســتان، از شــبکه بــرق شهرســتان آبادان 

بازدید کردند.
آرش کــردی در بازدیــد از پســت برق فــوق توزیــع 132 
بــه 33 کیلوولــت دهــداری شــرکت بــرق منطقــه ای 
خوزســتان بــا اشــاره بــه عبــور موفــق از پیــک مصــرف 
تابســتان 1402 و قدردانی از اقدامات انجام شده برای 
ثبت این اقــدام مهــم، بیان کــرد: از امــروز بایــد به فکر 
بهینه سازی و توســعه شــبکه بود تا همچون سالی که 
گذشــت، برقی مطمئن و پایــدار به مشــترکین تحویل 

داده شود.

و  پایــان   ( بــرق  مصــرف  پیــک   2 بیــن  فرصــت  وی 
شــروع فصــل گرمــا( را فرصتــی حیاتــی و مهــم بــرای 
تقویــت شــبکه بــرق بــا نگاهــی بــه آمــار و ارقــام ثبــت 
شــده، خوانــد و افــزود: تــا شــروع پیــک مصــرف ســال 
نهایــت  شــبکه  کم بــاری  فرصــت  از  بایــد  جدیــد 
اســتفاده را کــرد و در نقاطــی کــه لازم اســت بــا افزایش 

ظرفیــت و در ســایر نقاط بــا بهینه ســازی و رفــع نقاط 
، شــبکه بــرق را برای اوج مصــرف در پیش،   حادثه خیز

مهیا کرد.
ناحیــه  و  آبــادان  شهرســتان  در  کــرد:  تصریــح  وی 
انتقــال جنــوب شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان 
باعــث  کــه  گرفتــه  ظرفیت ســازی مناســبی صــورت 

پایداری شــبکه بــا اطمینــان بالا شــده و بــرای تقویت 
و تثبیت ایــن پایــداری، اقداماتی که لازم اســت انجام 

پذیرد در این سفر بررسی و تایید خواهد شد.
بــرق  شــرکت  مدیرعامــل  دشــت بزرگ  محمــود 
منطقــه ای خوزســتان نیــز در ایــن بازدیــد بیــان کرد: 
در امــور انتقــال ناحیه جنوب این شــرکت بــه مرکزیت 
آبــادان 16 پســت انتقال و فــوق توزیــع وجــود دارد که 
درصــد بارگیــری از ایــن تجهیــزات عــدد مطلــوب 45 

درصد است.
وی اضافــه کــرد: بــه لحــاظ بارگیــری ناحیــه جنــوب 
بــه مرکزیــت آبــادان و ناحیه شــمال شــرق خوزســتان 
شــرایط  بهتریــن  از  ســلیمان  مســجد  مرکزیــت  بــه 
شــرکت  ایــن  گانــه   10 نواحــی  میــان  در   بارگیــری 

برخوردار هستند.
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزســتان با اشاره 
بــه پربــاری شــبکه بــرق خوزســتان، تصریــح کــرد: کار 
بهینه ســازی و تقویــت شــبکه با کاهــش دمــا و پرباری 

شبکه، برای تابستان 1403 آغاز خواهد شد.
بــر اســاس ایــن گــزارش مدیرعامــل شــرکت توانیــر از 
پســت برق فوق توزیع ذوالفقــاری نیز بازدید کــرد و در 
رونــد برنامــه بهینه ســازی و افزایــش ظرفیــت آن قــرار 

گرفت.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
 کارگاه آموزشی فیبر نوری مخابرات www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه       24 مهر 1402    شماره 1433

در سازمان نظام مهندسی آزادشهر
گرگان-مهنــاز محمدزمانی   محصــولات وخدمات مرتبط بــا فیبرنوری 
کارگاه آموزشــی نظــام مهندســی شهرســتان آزادشــهر معرفــی شــد  در 
. در کارگاه اموزشــی کــه در ســالن اجتماعات نظام مهندســی شهرســتان 
آزادشــهر برگزار شــد محصــولات وخدمــات مرتبط بــا فیبرنــوری مخابرات 
معرفی شــد. در این کارگاه که توســط  نظام مهندسی ســاختمان آزادشهر 
برای ســازندگان، برقکاران و مهندسان آن شهرســتان برگزار شد مهندس 
ممشلی رئیس مخابرات شهرستان، به  تشریح خدمات فیبرنوری استان  

پرداخت و از مزایای استفاده از این سرویس در ساختمانها خبرداد .
همچنیــن کارشناســان متخصــص مخابــرات کــه در ایــن کارگاه اموزشــی 
گانــه بخشــهای مختلف کاربرد فیبــر نوری و  حضور داشــتند هرکدام جدا
نحوه اســتفاده از آن در ســاختمانها را تشــریح و اســتانداردهای مورد نیاز 

در داخل ساختمان جهت ارائه سرویس FTTH را معرفی کردند. 
لازم بــه ذکــر اســت مقــرر شــده کارگاههــای آموزشــی مشــابه در تمامــی 
تجهیــز  جهــت  لازم  اقدامــات  توافــق  وحســب  برگــزار  شهرســتانها 

ساختمانهای نوساز به فیبر نوری انجام شود .

طی 3 ماه دوم سال جاری صورت گرفت؛

وستای خوزستان   گازدار شدن 33 ر
در نقاط صعب العبور 

اهــواز -محمــد مجــدم    حمیدرضــا فرشــادی سرپرســت مدیریــت 
مهندســی و اجــرای طرح هــای شــرکت گاز خوزســتان گفت: بیــش از 184 
کیلومتــر در نقــاط مختلف اســتان بــه خصــوص در مناطــق کم برخــوردار 
شــهری و روســتایی صعب العبــور طی ســه ماهه دوم ســال جاری شــبکه 

گذاری صورت گرفته است.
وی افــزود: همچنیــن بــا اجــرای بیــش از 10 کیلومتر خــط تغذیــه و گاز دار 
شــدن 240 کیلومتــر شــبکه در بخــش شــهری و روســتایی، 33 روســتا در 

نقاط مختلف استان در سه ماهه دوم سال جاری گاز دار شده است.
سرپرســت مدیریت مهندســی و اجرای طرح های شــرکت گاز خوزســتان 
بیــان کــرد: ســه ماهــه دوم در بخــش شــهری 29 کیلومتــر و در بخــش 
روســتایی 155 کیلومتــر شــبکه گذاری شــده اســت، همچنیــن در بخش 
شــهری بیــش از 60 کیلومتــر و روســتایی بالــغ بــر 170 کیلومتر خــط گاز دار 

شده است.

وی عمومی در استان اردبیل  بیش از 5 هزار خودر
دوگانه سوز شد  

اردبیل-افسون جبارزاده   مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه اردبیل گفت: از زمان آغــاز اجرای طرح رایگان دو گانه ســوز کردن 
کنون، پنــج هزار و 126 خودرو در ســطح منطقه دو  خودروهای عمومی تا

گانه سوز شد.
کنــون پنج هــزار و 935 دســتگاه   ســید حجت مدنــی در این بــاره گفــت: تا
خــودرو در ســامانه gcr.niopdc.ir برای تبدیل به دو گانه ســوز در ســطح 
منطقه ثبت نــام کرده اند که از ایــن تعداد پنج هــزار و 126 خــودرو دو گانه 

سوز شدند و 809 دستگاه خودروی دیگر در صف تبدیل هستند.
مدیر منطقه اردبیل افزود: دوگانه ســوز کردن خودرو یکی از راه های موثر 

در کاهش مصرف سوخت و جلوگیری از آلودگی هوا شناخته شده است.
ک، فرهنگ ســازی مناسب از  وی خاطر نشــان کرد: جایگزینی ســوخت پا
طریق رســانه های عمومی، فضاهای مجازی و همــکاری همه هموطنان 
عزیــز را می طلبــد. مدنــی ادامــه داد: بــرای خودروهــای شــامل طــرح، 
پیامک واجد شرایط بودن اســتفاده از این طرح ارسال می شود و مالکان 
خودروها می توانند با مراجعه به ســایت اشاره شده، نســبت به ثبت نام و 

نوبت گیری در کارگاه های مجاز تبدیل اقدام کنند.

 تقدیر از مدیرعامل آبفای استان اصفهان 
در همایش نمونه های ترافیکی استان

اصفهان-مریــم مومنــی   در همایــش تجلیــل از نمونــه هــای ترافیکــی 
اســتان اصفهان در هفته نیــروی انتظامــی، از مدیــر عامل آبفای اســتان 
، فرمانده  اصفهــان با اهــدای لــوح تقدیــر از ســوی ســردار علینقیــان پــور

انتظامی استان تجلیل شد.
همچنیــن در ایــن مراســم از محمودرضــا فیــروزی فــر معــاون مالــی و 

پشتیبانی نیز به عنوان نمونه ترافیکی در استان اصفهان تقدیر شد.
در لوح تقدیر فرمانده انتظامی استان اصفهان آمده است:

بی گمــان خدمــت در نظــام مقــدس جمهــوری اســلامی ایــران افتخاری 
بزرگ و قابل تحســین اســت که خداوند متعال بــه بندگان شایســته خود 
عطا مــی نمایــد و زحمات شــما در آســتان دوســت پاداشــی عظیــم دارد، 
فرصت را مغتنم شــمرده به مصداق حدیث شــریف رضوی: ” من لم یشکر 
المنعم من المخلوقین لم یشکر الله عزوجل” اینجانب به مناسبت هفته 
فراجا در ســال 1402 از زحمات و تلاش های بی وقفه و شــبانه روزی جناب 

عالی به عنوان نمونه ترافیکی سپاس گزاری می نمایم.

 بعد از ۲۰ سال؛

 تصفیه خانه فاضلاب شهرک صنعتی ایلام 
راه اندازی شد

ایــام -حســن بیگی   مدیرعامل شــرکت شــهرک هــای صنعتی اســتان 
ایــلام از راه انــدازی تصفیه خانــه فاضلاب شــهرک صنعتــی ایلام بعــد از 20 

سال خبر داد.
 موســی حاتمــی اظهار کــرد: طــی یکســال گذشــته تصفیه خانــه فاضلاب 
شــهرک صنعتــی ایــلام فعــال و ایــن طــرح بعــد از 20 ســال غیرفعــال بودن 

مجدد راه اندازی شد.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی ایلام به برگزاری تورهای صنعتی 
متعــدد در راســتای امیدآفرینــی اشــاره کــرد و افــزود: تکمیــل ســاختمان 
فن آوری بعد از گذشــت 13 ســال توقف پروژه و احداث ســوله آتش نشانی 

صنفی از دیگر اقدامات انجام شده در این مدت است.
حاتمــی یــادآور شــد: همچنیــن بهره بــرداری از ناحیــه پاییــن دســتی 
پتروشــیمی دهلران، تملــک و آماده ســازی ناحیــه تخصصــی آب معدنی 
موســیان، تملک ناحیه صنعتی شماره 2 شــباب و بازپس گیری 64 هکتار 
کد از جمله اقدامات انجام شــده این شــرکت در یک ســال  از زمین های را
گذشــته اســت. وی بــا بیــان اینکــه آســفالت شــهرک های صنعتــی ایــلام، 
شــباب و ایــوان انجام شــده اســت، افــزود: آســفالت ورودی شــهرک های 

دهلران و هلیلان نیز در دست اقدام است.
کیــد بــر اینکــه تغییــر  مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی ایــلام بــا تا
کاربری 35 هکتار و اخذ ســند اراضی شــهرک صنعتی ایوان بعد از گذشت 
15 ســال انجــام شــد، خاطرنشــان کــرد: انجــام شــبکه بــرق شــهرک های 
صنعتــی ملکشــاهی و آبدانــان، تعمیر شــبکه برق ایــلام، دهلــران، مهران 
و شــباب نیز انجام شــده اســت. حاتمــی ادامــه داد: همچنیــن آب پایین 
دســتی پتروشــیمی دهلــران و ناحیــه صنعتــی تخصصــی آب معدنــی 

موسیان نیز تامین شده است.

کرمانشاه-حســنافخارزاده   رییــس اداره راهــداری و حمــل و نقــل 
جــاده ای شهرســتان دالاهــو گفــت: یــک کیلومتــر روشــنایی جهــت 
افزایــش ایمنی تردد کاربــران جاده ای در گردنه ســرمیل احداث شــده 

است.
 غلامحســین مرادی گفت: گردنه ســرمیل در بزرگراه کربــلا محور دالاهو 
به ســرپل ذهاب یکی از اصلی ترین محورهای تردد ناوگان حمل و نقل 
جــاده ای و ترانزیت به ســمت پایانه های مــرزی پرویزخان، خســروی، 
ســومار و تــردد زوار اربعیــن حســینی )ع( اســت، کــه در جهــت افزایــش 
ایمنی تــردد کاربــران جــاده ای در این محور کوهســتانی، یــک کیلومتر 

روشنایی احداث شده است.
وی گفت: طــی 6 ماهــه ســال جاری در جهت ایمــن ســازی محورهای 
مواصلاتــی شهرســتان دالاهــو اقداماتــی همچــون: احداث روشــنایی 
بزرگــراه )ســه راهی ریجــاب(، ســاماندهی ســه راهی ریجــاب و احــداث 
رفیوژهــای مثلثــی، احــداث 5 مــورد ســرعت گیــر آســفالتی در بزرگــراه 
گیــر در محورهــای روســتایی، رنــگ آمیــزی  کربــلا، احــداث ســرعت 
13 کیلومتــر نیوجرســی، 480 مــورد تابلوگــذاری و بهســازی تابلوهــای 

 مســتعمل و انجــام 210 کیلومتــر خــط کشــی محور هــای مواصلاتــی 
انجام شده است.

مــرادی دربــاره حــوزه نگهــداری از راه هــای شهرســتان دالاهــو افــزود: 
کــی در محل  255 کیلومتــر شــانه ســازی، احــداث 164 تپــه شــنی و خا
پرتگاه هــا و پل هــا بــرای افزایــش ایمنــی کاربــران جــاده ای، احــداث 8 
ک ریــز در پیچ های حادثه ســاز جهت جلوگیری از ســقوط  کیلومتر خا

کــی(، 150 تــن لکه گیــری با آســفالت ســرد، 100 تــن لکه  خودرو )هــره خا
گیری بــا آســفالت گــرم، 25 کیلومتر روکش بــا آســفالت گرم و انجــام 380 
ک سازی و احیای قنو حاشــیه راه ها طی 6 ماهه سال جاری   کیلومتر پا

انجام شده است.
رییس اداره راهــداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان دالاهو درباره 
اقدامــات صــورت گرفته طــی 6 ماهه ســال جاری در حــوزه ابنیــه راه ها 
گفت: تعریض 25 دستگاه پل، ترمیم 18 دســتگاه کوله و دستک، تنقیه 
ک ســازی ورودی و خروجی 145 دســتگاه  28 مورد آبروهای کوچک، پا
پل های بزرگ و کوچک با اســتفاده از ماشــین آلات راهداری، 42 مورد 
، ترمیم 4 دســتگاه رادیه و  بازدید از پل های برزگ با دهانه بالاتر از 6 متر

برید و اصلاح 8 دستگاه تاج پل است.
غلامحسین مرادی در پایان افزود: نصب یک دستگاه تابلو پیام متغیر 
)vms( در محور بزرگــراه کربلا جهت اطلاع رســانی به کاربــران جاده ای، 
ک ســازی 122 تصادفات جاده ای با حضور  امداد رســانی، مدیریت و پا
کنش ســریع راهداری شهرســتان دالاهو از جمله اقدامات اداره  تیم وا

راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان دالاهو است.

کرمانشاه

لاهو خبر داد؛ رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان دا

وشنایی در گردنه سرمیل استان کرمانشاه  ۱ کیلومتر ر احداث 

لرستان مازندران

مازندران  بهزیستی  کل  مدیر   پیام 
وز جهانی عصای سفید به مناسبت ر

ســاری-امیری فــر    دکتــر فریبــا بریمانــی مدیــر کل 
بهزیستی مازندران به مناسبت بیســت  وسوم مهرماه، 
روز جهانی نابینایان و روز عصای سفید با شعار» تلفیق 
اجتماعــی نابینایــان، ترســیم فردایــی بهتــر« پیامــی 

منتشر کرد.
متن کامل پیام بدین شرح است:

مبادا کســانی که به خاطر ضایعه یــی و یا ایــن که خلقتاً 
این گونــه بوده انــد و یکی از حــواس یا یکــی از اعضــا را در 
بدن خود کــم دارنــد، خیــال کنند کــه راه ترقــی علمی و 
عملــی بــرای آنهــا بســته اســت. "مقــام معظــم رهبــری 

مدظله العالی"
کتبــر روز تکریــم  بیســت و ســوم مهــر برابــر بــا پانزدهــم ا

دارنــدگان و اســتفاده کننــدگان از عصــای ســفید اســت، 
عصایی که نماد و پرچم اســتقلال اســت و بــا آن می توان 
با تکیــه بــر توانمنــدی هــای درونــی، بصیــرت انســانی را 
مشاهده کرد. پر واضح است که تکریم این افراد و همراهی 
آنان در مســیر پرشــتاب زندگی، تنهــا به واســطه عمل به 
قوانین انجــام نمی شــود بلکه وظیفــه ای اســت الهی که 
در یــک جامعــه اســلامی بــر اســاس تعالیــم انســان ســاز 
دین مبین اســلام بر عهده فرد فرد ما نهاده شــده اســت. 
ســازمان بهزیســتی  همــواره تــلاش دارد در راه اســتیفای 
خواســته هــای جامعــه روشــندلان و اعتــلای جایــگاه 
اجتماعی افراد دارای معلولیت گام های موثرتر در زمینه 
های آموزشــی، رفاهی و رعایت مبلمان شــهری بر اساس 
کن و معابــر عمومی  اســتانداردهای مناســب ســازی اما
بر دارد و این مهم با همیاری و تشــریک مســاعی سازمان 
های مرتبط و ســایر شــرکای اجتماعی میســر مــی گردد. 
اینجانب روز جهانی عصای سفید و هفته ملی نابینایان 
را به تمامی روشــندلان و روشــن ضمیران عزیز در سراســر 
ایران اسلامی و استان مازندران، صمیمانه تبریک عرض 
می کنم و امیدوارم در پرتو همدلــی و همیاری و نیز انجام 
بهینه وظایف و مسئولیت ها و تمهید زمینه ها و امکانات 
مورد نیاز این قشر در تعالی و پیشــرفت این سرمایه های 

ارزشمند میهن اسلامی مان سهیم باشیم.

به عنوان پایلوت در کشور؛

ح مدرسه فاخر در لرستان اجرا می شود  طر

خــرم آباد-فرزانــه هداوند    مدیرکل نوســازی 
کــه  گفــت: آخریــن طراحــی  مــدارس لرســتان 
داریم به عنــوان یک پــروژه خوب برای اســتان و 
خرم آباد انجام می دهیم مدرســه فاخر بوده که 
یک مدرسه خاص است و 10 اســتان در کشور به 

صورت پایلوت انتخاب شدند.
یونــس بهاروند با اشــاره بــه اجرای طرح شــهید 
عجمیــان در کشــور اظهــار کــرد: در قالــب ایــن 
طرح در هر اســتان برای اجرای آن یک اعتباری 

در نظر گرفته می شود.
وی ادامــه داد: در این طــرح گروه های جهادی 
کــه جلــو بیاینــد بــا هماهنگــی آمــوزش و پرورش 
مــا مصالــح مــورد نیــاز را بــرای آن گروه هــا تهیــه 

می کنیم که کار را انجام دهند.
درصــد   30 این کــه  بــه  اشــاره  بــا  بهارونــد 
ســاختمان ها احداثــی مــا بتنــی، 40 درصــدی 
فولادی و 30 درصد ماســونری بوده اســت، بیان 
کــرد: عمــر مفید ســاختمان بســتگی بــه کیفیت 
ساخت و نوع نگهداری و بهره برداری از آن بوده 
و با توجه به مصالحی که در کشــور ما وجود دارد 
معمولاً 40 سال عمر مفید یک ساختمان است.

کیــد  تأ لرســتان  مــدارس  نوســازی  مدیــرکل 

مــدارس  از ســاخت در نوســازی  کــرد: هــدف 
ایمــن  مســتحکم،  مدرســه  یــک   ایجــاد 

و استاندارد است.
وی افــزود: بــا توجــه بــه طراحی هــا، مصالــح و 
اجرایــی کــه نوســازی مــدارس انجــام می دهــد 
مدارس مــا از کیفیت خوبــی برخوردارنــد و بقیه 
آن وابســته بــه نگهــداری آمــوزش و پــرورش و 

دانش آموزان است.
در  حاضــر  حــال  در  کــرد:  تصریــح  بهارونــد 
و  طراحــی  ســوی  بــه  خودمــان  طراحی هــای 
مــدارس بــا معمــاری ایرانــی اســلامی می رویم و 

فضای سبز را در مدارس اجرا می کنیم.

اصفهان

اصفهان-مریــم مومنــی    تامیــن مالــی پــروژه اصــلاح و توســعه تاسیســات 
فاضلاب شــهر ورزنه، بــا همــکاری شــهرداری و صنایــع در قالــب قــرارداد بیع 
متقابل ، در بیست و پنجمین سفر شهرستانی اســتاندار اصفهان به تصویب 

رسید. 
مدیرعامل آبفــای اســتان اصفهان همچنیــن از تصویــب اجــرای 17 کیلومتر 
شــبکه جمــع آوری، 4 کیلومتــر خــط انتقــال فاضــلاب و تکمیــل مــدول دوم 
تصفیه خانه فاضــلاب ورزنه  به منظور تامین زیرســاخت هــای آب و فاضلاب 
2500 واحــد نهضــت ملــی مســکن خبــر داد و افزود: بــرای اجــرای موفــق این 
طــرح در راســتای جهــاد خدمــت رســانی، بــه همــکاری همــه دســتگاه هــا 
نیاز اســت و بر این اســاس ســاخت مخزن 5 هــزار متر مکعبی شــهر ورزنــه  نیز 

بــرای تامیــن آب واحد هــای نهضــت ملی مســکن و توســعه شــهر در دســتور 
کار شــرکت قــرار دارد کــه نیمــی از اعتبــار 500 میلیــارد ریالــی مــورد نیــاز آن از 
 محل توافقات اقــدام مســکن ملی و مابقــی از محل پــروژه های تنــش آبی در 

حال پیگیری است.
کبریان در خصوص طرح فاضلاب روســتای کفران گفــت: این طرح  حســین ا
پیــش از یکپارچــه ســازی آبفــای شــهری و روســتایی، 33 درصــد پیشــرفت 
کنون با پیگیری های انجام شــده توسط شرکت مهندسی  فیزیکی داشــته و ا
، 50 میلیــارد ریــال  جهــت ترمیــم ترانشــه ، آســفالت و تکمیــل  آبفــای کشــور

قسمتی از باقیمانده پروژه تخصیص یافت .
( به  کر وی همچنین از تصویب اجرای  طرح شــبکه فاضلاب محلــه برج )چاپا

طول دو کیلومتر شــبکه و یک کیلومتر خط انتقال فاضلاب در شــهر ورزنه و با 
همکاری شهرداری خبر داد.

کبریــان همچنیــن در خصــوص مصوبــات ایــن ســفر اســتانی در بخــش آب  ا
گفت: ساخت 2 هزار متر مکعب مخازن آب زمینی مجتمع روستایی کفران- 
فارفان، 2 هزار متــر مکعب مخزن زمینی مجتمع روســتایی قورتــان و 150 متر 
مکعــب مخــزن هوایــی روســتای جنــدان در دســتور کار شــرکت قــرار دارد که 
تا ایــن لحظــه تملک زمیــن آنها انجام شــده و لولــه و اتصــالات آن نیــز از محل 
اعتبــارات عمرانی خریداری شــده و اجــرای طرح بــه حــدود 400 میلیاردریال 
اعتبــار نیــاز دارد کــه پیگیــری تامیــن آن از محــل اعتبــارات جهاد آبرســانی و 

مشارکت خیرین در دستورکار است.

در قالب قرارداد بیع متقابل صورت می گیرد؛

وژه  اصلاح و توسعه تاسیسات فاضلاب شهر ورزنه تامین مالی پر

بازدید مدیرعامل شرکت توانیر از شبکه برق شهرستان آبادان

دوشنبه      24 مهر 1402    شماره 1432



رئیس کل بانک مرکزی:
سیاست های کنترل تورم ادامه دارد

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به موفقیت های دولت ایران در کنترل 
مهار تورم و رشــد اقتصادی در شش ماه گذشــته گفت: دولت و بانک 
مرکزی به اجرای سیاســت های تثبیت اقتصادی بــرای کنترل تورم و 

تحقق رشد اقتصادی پایبند است.
  محمدرضا فرزین در جلسه رؤســای کل بانک مرکزی و وزرای منطقه 
خاورمیانه و آســیای مرکزی صندوق بین المللی پول )MENAP( که 
امروز در مراکش با سخنرانی گئورگیوا - مدیرعامل صندوق بین المللی 
پول - برگزار شد، گفت: اقتصاد ایران پس از تحمل تکانه های مختلف، 

هم اکنون به پایداری لازم دست یافته است.
فرزین تصریــح کرد: دولت و بانــک مرکزی در واکنش بــه تکانه های 
بیرونی، بسته سیاستی شــامل مجموعه ای از سیاست های متوازن به 

منظور تثبیت اقتصادی را طراحی و عملیاتی کرده است.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه این اجلاس گفت: بر این اســاس، نرخ 
رشد در دو فصل اول سال 2۰2۳ به طور متوســط به 5.۸ درصد و رشد 

سرمایه گذاری در سال 2۰22 به ۶.۷ درصد رسید.
فرزین تصریح کرد: از موضوعات اساســی کنونی اقتصاد ایران، مســله 
تورم اســت که کنترل آن همراه با حمایت از خانواده های آسیب پذیر از 

اهداف اساسی سیاست متوازن تثبیت است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به اجرای برنامه های مربوط به کنترل 
تورم و نقدینگــی در ایران گفت: بانک مرکزی با  اجرای سیاســت های 
کنترلی ترازنامه بانک ها و سیاست های پولی مناسب، توانسته در جهت 
کاهش نقدینگی و مهار انتظــارات تورمی، گام های اساســی بردارد.

فرزین در ادامه این اجلاس بین المللی گفــت: دولت و بانک مرکزی به 
سیاســت های پولی و مالی احتیاطی متعهد است و با توجه به مذاکرات 
جاری بین ایران و صندوق بیــن المللی پول و تــلاش دو طرف، برای 

تقویت ارتباطات امیدواریم.
رئیس کل بانک مرکزی همچنیــن در ابتدای این جلســه ضمن ابراز 
تســلیت بابت حوادث طبیعی در مراکش، لیبی و افغانستان به مردم و 
دولت این کشورها، بابت فجایع رژیم صهیونیستی و بروز فاجعه انسانی 

در نوار غزه ابراز تأسف و با مردم نوار غزه ابراز همدردی کرد.

دولت سیزدهم پرچمدار تولید مسکن
 دولت سیزدهم در حالی پرچمدار تولید مســکن شده که این موضوع 
در دوره عباس آخوندی وزیر وقت راه و شهرســازی دولت قبل نادیده 
گرفته شد و نتیجه آن انباشت بسیار زیاد نیاز به مسکن و همزمان افت 
چشمگیر ساخت وســاز بود که نتیجه آن جهش های پی درپی قیمت 

مسکن در سال های اخیر بود.
 ابرپروژه نهضت ملی مســکن به عنوان یکــی از بزرگترین برنامه های 
این دولت از همان روزهای ابتدایی مطــرح و همه برنامه ریزی ها به این 
سمت و سو بوده تا در کنار عملیاتی کردن دوباره مسکن مهر که به دلیل 
بی توجهی دولت قبل و در راس آنها عباس آخوندی وزیر وقت، ســالها 
در حال خاک خوردن بود، نهضت ملی نیز در قالب ساخت سالیانه یک 
میلیون مسکن اجرایی شــود تا بخش زیادی از مردم به ویژه دهک های 

کمتر برخوردار صاحب خانه شوند.

آخوندی: افتخار می کنم حتی یک مسکن مهر افتتاح نکردم
دولت در حالی امروز بار بر زمین مانده دولت قبل را به دوش می کشــد 
که آخوندی وزیر مســتعفی دولت روحانی در مراســم تکریم و معارفه 
وزیر راه و شهرســازی در آبان ۹۷، ضمن دفاع از عملکرد خود اینگونه 

بیان کرد که »افتخار می کنم حتی یک مسکن مهر افتتاح نکردم.«
وی در این مراسم به وجود 2.5 میلیون واحد خالی از سکنه و وجود ۱۹ 
میلیون بدمسکن شهری در کشور اشاره کرده بود و افزود: در این مدت 
۶2 ماه چه طور وقتی بنده از لحاظ بنیادی با مســکن مهر مخالف بودم، 
باید به افتتاح این واحدها فکر می کــردم؛ بنابراین افتخار می کنم یک 

مورد از این واحدها را افتتاح نکردم.

دیدگاه از بالا به پایین آخوندی به مسکن حمایتی
این صحبت های آخوندی در حالی مطرح شد که بخش زیادی از مردم 
به ویژه دهک های کمتر برخوردار که چشم امیدشان برای صاحب خانه  
شدن به همین طرح مســکن مهر بود و اندک ســرمایه خود را نیز وارد 
آن کــرده بودند، امیدشــان نا امید شــد و حدود ســالها همان اندک 

سرمایه شان نیز در پروژه، بلاتکلیف بر زمین ماند.
البته شاید برای فردی به نام آخوندی با سرمایه میلیارد تومانی یک 
واحد کوچک اصلا دیده نمی شد و شــاید اصلا به چشم هم نمی آمد، 
اما همین خانه های کوچک با مبالغی که در مقابل سرمایه وزیر وقت 
راه و شهرسازی مانند قطره ای در دریا است، تنها سرمایه مردمی بود 
که با امیدواری آن را برای خانه دار شدن پس انداز کرده بودند و سالها 
به دلیل همین نگاه از بالا به پایین دولــت تدبیر و امید به خواب رفته 

بود.

دولت مردمی سیزدهم به دنبال حمایت از دهک های کمتر 
برخوردار جامعه

اما نگاه دولت مردمی ســیزدهم از همان روزهای ابتدایی، صاحبخانه 
کردن دهک های کمتر برخوردار بود و آن را به عنوان یکی از مهمترین 
اولویت های خود قرار داد. به همین منظور تکمیل واحدهای مســکن 
مهر باقی مانــده از دولت قبل و در کنار آن ســاخت چهار میلیون واحد 
مســکونی در قالب نهضت ملی را به عنوان اولویت خود قرار داد و روزی 

نیست که اجرای این پروژه ها متوقف شود.

240 هزار واحد مسکن مهر ناتمام به دولت سیزدهم
 به ارث رسید

بی توجهی دولت قبل به تامین مســکن اقشــار کم درآمد سبب شد تا 
2۴۰ هزار واحد مســکن مهر ناتمام به دولت ســیزدهم به ارث برسد. 
واحدهایی که بدون منابع مالی و بدون بودجــه مصوب بود و در بعضی 
موارد متقاضیان بیش از ۱2 ســال در انتظار تحویل واحدهای مسکن 
مهر خود بودند که این کار دشوار توسط دولت سیزدهم با تجهیز منابع 
انجام شد.این در حالی اســت که وزیر راه و شهرسازی در گفت وگویی 
اعلام کرده بود که عرضه مسکن به گواه آمار در هشت سال قبل از دولت 
سیزدهم در حداقل بود و ما یک انباشتگی تقاضا در این بخش داشتیم و 

بر همین مبنا یک اوج قیمتی تجربه کردیم که این یک اتفاق ناگوار بود.
»مهرداد بذرپاش« از اتمــام ۱۴۰ هزار واحد باقی مانده مســکن مهر 
تا پایان دولت ســیزدهم خبر داد و افزود: در حــال حاضر بیش از یک 
میلیون و ۷۶۰ هزار واحد مسکونی در قالب طرح نهضت ملی مسکن در 

حال اجرا است.

وزیر نفت خبر داد
 کشف بزرگترین میدان گازی خشکی ایران

 در لامرد
وزیر نفت گفت: بزرگترین میدان گازی خشــکی کشــور با حجم 22 

تریلیون فوت مکعب گاز در لامرد استان فارس کشف شد.

جواد اوجی در نشست شــورای برنامه ریزی و توســعه استان فارس با 
حضور جمعی از فعالان اقتصادی که در دومین روز دور دوم سفر استانی 
رئیس جمهور در شیراز برگزار شــد، ادامه داد: کشف این میدان گازی 
موجب تحول بزرگ در فارس خواهد بود کــه در دولت فعلی به نتیجه 

رسید.
به گفته اوجی در جنوب فارس میادین گازی خوبی وجود دارد و توسعه 

میادین استان نیز انجام می شود.
وزیر نفت با بیان اینکه این وزارتخانه پروژه های زیادی در این استان در 
دســت اقدام دارد، اظهار کرد: ۶ میلیارد دلار پروژه های گازی و نفتی و 

پالایشگاهی استان فارس در دست اقدام است.
وی توضیح داد: بزرگترین میدان گازی خشــکی کشــور با حجم 22 

تریلیون فوت مکعب گاز در لامرد استان فارس کشف شد.
اوجی با اشاره به اینکه اکنون ۹۹ درصد مناطق استان فارس متصل به 
گاز است و تا پایان سال هیچ شهر و روســتایی در این استان بدون گاز 
نخواهد ماند تصریح کرد: تا پایان امســال فارس جزو استان های سبز 

گازرسانی می شود.
وی مجموع جمعیت بهره مند از نعمت گاز کشــور را 2۷ میلیون خانوار 
اعلام کرد و گفت: در دولت ســیزدهم 2۳۸ روســتا، چهار شهر، هزار و 

5۳۶ واحد صنعتی در استان فارس گازرسانی شده است.
در دومین سفر استانی رئیس جمهور و هیأت دولت که از روز پنجشنبه 
آغاز شده و هنوز ادامه دارد طرح های شاخص زیرساختی چون آزاد راه 
چهار فصل شیراز به اصفهان و طرح بزرگ آبرســانی از سد درودزن به 

کلانشهر شیراز افتتاح و مورد بهره برداری قرار گرفته است.

افزایش اختلاف نظر اوپک و آژانس بین المللی 
انرژی درباره بازار نفت

اختلاف دیدگاه اوپک و آژانس بین المللی انرژی )IEA( درباره رشــد 
تقاضا برای نفت در ســال 2۰2۴، در جدیدترین گــزارش آنها، فاصله 

بیشتری پیدا کرد.
 آژانس بین المللی انرژی، رشد بســیار کندتر تقاضا برای نفت در سال 
میلادی آینده را پیش بینی کرده اســت در حالــی که اوپک، همچنان 

رشد تقاضا تحت تاثیر بهبود مصرف چین را انتظار دارد.
اوپک و آژانس بین المللی انرژی که نماینده کشــورهای صنعتی است، 
در سال های اخیر، بر ســر موضوعاتی مانند دورنمای بلندمدت تقاضا 
برای نفت و ضرورت ســرمایه گذاری در تولید جدید، اختلاف نظر پیدا 

کرده اند.
آژانس بین المللی انــرژی در جدیدترین گــزارش ماهانه خود که پنج 
شنبه گذشته منتشر شــد، پیش بینی رشــد تقاضا برای نفت در سال 
2۰2۴ را اصلاح نزولی کرد و از یک میلیون بشــکه در روز، به ۸۸۰ هزار 
بشــکه در روز کاهش داد که نشــان دهنده شــرایط اقتصادی دشوار 

جهانی و پیشرفت کارآمدی انرژی است.
در مقابل، اوپک در جدیدترین گــزارش ماهانه خود، پیش بینی خود از 
تقاضا برای نفت را تغییر نداد و انتظار دارد تقاضا به میزان 2.25 میلیون 
بشکه در روز  در سال 2۰2۴ رشد کند. اختلاف بین این دو پیش بینی، 
۱.۳۷ میلیون بشکه در روز است که معادل بیش از یک درصد از مصرف 

روزانه نفت در جهان است.

رشــد تقاضا برای نفت، نشــان دهنده قوت بازار نفت است و می تواند 
روی قیمت نفت و ســوخت برای مصرف کنندگان عادی و شرکت ها، 
تاثیر بگذارد. همچنین در سیاســت تولید نفت اوپک و متحدانش تاثیر 
می گذارد.اوپک در گزارش ماهانه خود اعلام کرد: در سال 2۰2۴، رشد 
اقتصادی جهانی قــوی در بحبوحه تداوم بهبــود تقاضای چین، باعث 

افزایش بیشتر مصرف نفت خواهد شد.
هر دوی اوپک و آژانــس بین المللی انرژی، دربــاره تقاضا برای نفت در 
ســال 2۰2۳، توافق دارند. آژانس بین المللی انرژی، پیش بینی خود از 
رشد تقاضا برای نفت در سال میلادی جاری را به 2.۳ میلیون بشکه در 
روز افزایش داد و به پیش بینی اوپک از رشد 2.۴۴ میلیون بشکه در روز 

تقاضا، نزدیک شد.

نابودی تقاضا
آژانس بین المللی انرژی در گزارش خود اشــاره کرده که سیگنال هایی 
از آســیب دیدن تقاضا به دلیل رشد قیمت و رشــد فروش خودروهای 

برقی را مشاهده کرده است.
نفت برنت در سپتامبر به مرز ۱۰۰ دلار در هر بشکه نزدیک شده بود اما 
تحت تاثیر نگرانی های اقتصــادی، کاهش یافت. با این حال، نفت برنت 
دوشنبه گذشــته تحت تاثیر درگیری میان مبارزان فلسطینی و رژیم 
صهیونیستی و احتمال مختل شدن عرضه نفت خاورمیانه، جهش پیدا 

کرد و روز جمعه به ۹۰ دلار در هر بشکه صعود کرد.
آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد شواهدی از نابودی تقاضا در مقیاس 
گسترده به خصوص در کشــورهای کم درآمد مانند نیجریه، پاکستان 
و مصر و ســیگنال هایی از شــتاب گرفتن کاهش تقاضــا در بعضی از 

بازارهای توسعه یافته مانند آمریکا، وجود داشته است.
اوپک انتظار دارد تقاضا در کشــورهای ســازمان توســعه و همکاری 
اقتصادی در ســال 2۰2۴، رشــد کند، در حالی که آژانس بین المللی 

انرژی، کاهش دائمی تقاضا را پیش بینی می کند.
طبق پیش بینی آژانس بین المللی انرژی، تقاضا برای بنزین در ســال 
2۰2۴، به میزان 25۰ هزار بشکه در روز در کشــورهای عضو سازمان 

توسعه و همکاری اقتصادی کاهش پیدا می کند.
بر اســاس گزارش رویترز، آژانس هــای پیش بینی کننــده، با در نظر 
گرفتن دورنمای اقتصادی و ابهامات ژئوپلیتیکی، اغلب برآوردهایشان 

را مورد بازبینی قرار می دهند.
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 آخرین وضعیت انتقال سهام عدالت متوفیان 
به وراث قانونی

خریدار  معاون حقوقی ســپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تسویه وجوه آخرین وضعیت انتقال 
ســهام عدالت متوفیان به وراث قانونی را تشریح 

کرد.
به گزارش شرکت سپرده گذاری مرکزی، فرزانه 
یاری با بیان اینکه انجام بررســی های لازم برای 
ایجاد امکان انتقال ســهام عدالــت متوفیان به 
وراث قانونی بلافاصله پس از تصویب و ابلاغ آیین 
نامه اجرایی آزاد ســازی ســهام عدالت مصوب 
شــورای عالی بورس و اوراق بهــادار ۴ مرداد ماه 
۱۳۹۹ در دســتور کار شرکت ســپرده گذاری 
مرکزی قرار گرفته اســت، اظهار داشت: مطابق 
تبصره 2 و ۴ ماده 2 آیین نامه مذکور مقرر شــده 
بود تا شــرکت ســپرده گذاری مرکــزی ضمن 
دریافــت ســرویس های اطلاعاتــی لازم از قوه 
قضاییه و ســازمان خصوصی ســازی نسبت به 
انتقال ســهام عدالت متوفیان اقدام کند، بر این 
اساس تکلیف قانونی شرکت ســپرده گذاری از 
همان روزهای نخســتین پیگیری ها و تعاملات 
لازم را از دو نهــاد مورد اشــاره آغــاز و اقدام به 
برگزاری جلسات فشــرده کارشناسی مشترک 

کرد.

اقدامات لازم برای انتقال
وی تصریح کــرد: مطابق با خروجــی حاصل از 
پیگیری ها و جلســات برگزار شده مشخص شد 
در خصوص ســهامداران عدالــت متوفی و وراث 
قانونی ایشــان لزوماً اطلاعات دقیقی به صورت 
متمرکز و به نحوی که بتوان بدون نیاز به هرگونه 
مراجعه حضوری فرآیند انتقــال را مطابق کلیه 
قوانین و مقررات موضوعــه در باب ارث انجام داد 
وجود ندارد، بر همین اســاس متعاقباً شــرکت 
سپرده گذاری مرکزی با انجام پیگیری های لازم 
و طرح موضوع از طریق ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار به عنوان نهاد ناظر نزد شواری عالی بورس 
موفق به أخذ مصوبه ای گردید که بر اســاس آن 
به شرکت سپرده گذاری مرکزی اجازه داده شد تا 

اقدامات لازم برای انتقال سهام عدالت متوفیان را 
از طریق استفاده از ظرفیت همکاری شرکت های 

کارگزاری انجام دهد.

برگزاری جلسات آموزشی کارگزاران
یاری خاطرنشان کرد: بر همین اساس جلسات 
مشــترکی در راستای آشــنایی شرکت های 
کارگــزاری با الزامــات حقوقی مــورد نیاز و 
مدنظر شــرکت ســپرده گذاری مرکــزی، با 
تلاش معاونت فناوری و توسعه نوآوری، برگزار 
گردیده اســت و طی روزهای آتــی از طریق 
صدور اطلاعیه ای، شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجــوه از کلیه 
وراث دعــوت خواهد کــرد تا بــا مراجعه به 
شــرکت های کارگزاری منتخب، نســبت به 

تشکیل پرونده اقدام کنند.

جزئیات انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث
معاون حقوقی سپرده گذاری مرکزی در خصوص 
جزئیات انتقال ســهام عدالــت متوفیان به وراث 
گفت بر اساس فرآیند طراحی شده، احدی از ورثه 
که الزاماً پیش تر باید در ســامانه جامع اطلاعات 
مشتریان )سجام( ثبت نام کرده باشد می تواند با 
مراجعه به قسمت امور ســهام عدالت متوفیان در 
درگاه یکپارچه ذینفعان بازار ســرمایه DDN به 
آدرس ddn.csdiran.ir بــا وارد کردن اطلاعات 
لازم شــامل کدملی متوفی، تاریخ تولد متوفی و 
تاریخ فوت متوفی، در خصــوص زمان مراجعه به 
شــرکت های کارگزاری به جهت تشکیل پرونده 

اطلاع حاصل کنند.

مدارک مورد نیاز
یاری در خصوص مدارک لازم بــرای مراجعه به 
شــرکت های کارگزاری گفت: احدی از ورثه که 
سجامی باشد با در دست داشتن تصویر کارت ملی 
و شناســنامه متوفی، اصل یا تصویر برابر با اصل 
کارت ملــی و صفحه اول شناســنامه تمام وراث 

تعیینــی در گواهی حصر وراثــت، اصل یا تصویر 
برابر با اصل گواهی حصر وراثــت متوفی و احیاناً 
وصیت نامه شخص فوت شده می تواند به یکی از 

شعب کارگزاری منتخب مراجعه کنند.

بررسی و تحلیل های حقوقی
وی همچنین تصریح کرد: پــس از مراجعه ورثه 
متقاضــی، کارگــزاری منتخب پس از بررســی 
مدارک دریافتی، اقدام به بررســی و تحلیل های 
حقوقی لازم کرده و در ســامانه طراحی شــده به 
این منظور، اطلاعات مورد نیــاز را مطابق با رویه 

ابلاغی، وارد می کنند. 
در ادامه پس از پایان فرآیند انتقال ســهام عدالت 
از کد سهامداری متوفی به کد سهامداری وراث، 
پیامکی مبنی بــر این امر به شــماره همراه ورثه 

متقاضی ارسال می شود.

پیگیری اخبار فقط از منابع رسمی
معــاون حقوقی ســپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تســویه وجوه در انتها با تأکید بر اینکه 
وراث ســهامداران عدالت صرفاً اخبار رســمی 
و معتبــر را از طریــق اطلاعیه های شــرکت 
ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســویه 
وجوه که از طریق رســانه های موثق منتشــر 
می شود پیگیری نمایند، افزود: در حال حاضر 
ضرورت دارد مدارک توضیح داده شده توسط 
وراث تکمیل و آماده شــود و وراث آن دسته از 
ســهامداران عدالت متوفی که تاکنون گواهی 
حصر وراثت آنها أخذ نشده اســت با در دست 
داشتن گواهی فوت، شناســنامه متوفی، سند 
عقدنامــه یا رونوشــت آن، شناســنامه وراث 
و وصیت نامه شــخص فوت شــده )در صورت 
وجود( به یکــی از دفاتر خدمــات الکترونیک 
قضایی مراجعه و مراحل صــدور گواهی حصر 
وراثت کــه از اصلی ترین مســتندات لازم در 
فرآیند انتقال سهام عدالت متوفی به وراث است 

را پیگیری کنند.

نمایشگاه

  دهمین نمایشــگاه بین المللی 
صنعــت چرم،کیــف، کفــش و 
صنایع وابســته با حضــور وزیر 
صنعت معدن و تجارت،گشایش 
یافت،نمایشــگاهی کــه در آن 
صنعتگــران و تولیدکننــدگان 
کفش،کیــف، چــرم و صنایــع 
وابســته از اســتان های مختلف 
کشــورمان و دیگر کشــورهای 
و  آمدنــد  گردهــم  جهــان 
جدیدترین تولیــدات و خدمات 
خود را ارائــه و در معــرض دید 

علاقمندان قرار دادند
بــه گــزارش روابــط عمومی و 
اطلاع رســانی دهمین نمایشگاه 
بین المللــی کفش،کیف،چرم و 
صنایع وابســته؛ این نمایشــگاه 
با حضــور بیش از صد و شــصت 
شــرکت و واحد تولیدی داخلی 
و خارجــی در محــل دائمــی 
نمایشگاه های بین المللی تهران 

برپا شده است.
رسول شــجری رئیس اتحادیه   
کشــوری کیف و کفش و رئیس 
ستاد برگزاری نمایشگاه گفت:در 
این نمایشــگاه علاوه بــر تولید 
کنندگان داخلی، شــرکت ها و 
تولیدکنندگان برخی کشــورها، 
از جمله کشورهای ایتالیا،ترکیه، 
هند و چین حضور و مشــارکت 
داشــته و جدیدتریــن تولیدات 
صنعت چرم و صنایــع مرتبط با 
این هنر صنعت را به نمایش عموم 

گذاشــته اند.وی اضافه کرد: در 
دهمیــن نمایشــگاه بین المللی 
صنعــت چرم،کیــف، کفــش و 
صنایع وابســته که در سالن های 
 ۴۴B ۴۴ وA ، ۴۱ ، ۴۰ ســالن
و فضــای بــاز محل نمایشــگاه 
بین المللــی تهران برگزار شــده 
اســت، بیــش از ۱۶۰ شــرکت 

حضور دارند.
شــجری از حضــور هیات هایی 
از اســتان های مختلف کشــور 
از جمله اســتان های خراســان 
رضــوی، آذربایجــان شــرقی، 
اصفهــان و همــدان در ایــن 
نمایشــگاه خبــر داد و گفــت: 
همچنین قــرار اســت در طول 
برگــزاری این نمایشــگاه؛ چند 
از  خارجــی  تجــاری  هیــات 
کشــورهای مختلف از نمایشگاه 
بازدیــد و با شــرکت های ایرانی 

وارد مذاکرات تجاری شوند.
وی بــا بیــان اینکــه دهمیــن 
نمایشــگاه بین المللــی صنعت 
چرم،کیــف، کفــش و صنایــع 
وابســته در فضائی با مســاحت 
حدود ۱5هــزار متر مربــع برپا 
شده اســت،افزود: در حاشیه این 
نمایشگاه چهار نشست و کارگاه 
علمــی و تخصصــی بــا حضور 
استادان دانشگاه ها، متخصصین 
و صاحبان صنایع چرمی کشــور 

برگزار خواهد شد.
رئیــس اتحادیه   کشــوری کیف 

و کفش اضافه کــرد: در دهمین 
نمایشــگاه بین المللــی صنعت 
چرم،کیــف، کفــش و صنایــع 
وابســته؛ انــواع محصــولات و 
تولیدات چرمی شامل کیف های 
مختلــف اداری، زنانــه، مردانه، 
انواع کفش های چرمــی مردانه 
و زنانه، محصــولات لایه چرمی، 
انــواع لباس های چرمــی ، انواع 
چرم گاوی ،چرم اشــبالت، چرم 
میشی، چرم گوســفندی، چرم 
بــزی، چــرم مصنوعــی، انواع 
دســتگاه های لیزری، دســتگاه 
پرس،دســتگاههای جیــن زن، 
انواع ماشین های دوخت و دیگر 
صنایــع و تجهیــزات ارائــه و به 
نمایش عموم گذاشته شده است.

گفتنی اســت دهمین نمایشگاه 
چــرم،  صنعــت  بین المللــی 
کیف، کفــش و صنایع وابســته 
با حمایت اتاق اصناف کشــور و 
همــکاری انجمــن صنایع چرم 
ایران، اتحادیه چرم و مصنوعات 
وابســته، اتحادیه کفش دســت 
دوز، اتحادیــه کفش ماشــینی، 
اتحادیه سراجان، اتحادیه تولید 
چرم مصنوعــی و انجمن مدیران 
صنف کفش ایران برگزار شــده 
دســتاوردها،  اســت.معرفی 
توانمندی هــای  و  ظرفیت هــا 
و  کارخانه ها،شــرکت ها 
توســعه  داخلی،  کارگاههــای 
صادرات و یافتن بازارهای جدید 

صادراتــی، ارائه پتانســیل ها و 
توانمندی هــای صنعــت چرم 
کشــور، نمایش آخرین تحولات 
و دســتاوردهای علمــی، فنی 
و صنعتــی داخلــی و خارجــی 
این حوزه ، فراهم آوردن بســتر 
مناســب بــرای انتقال بیشــتر 
فناوری های روز به کشــورمان ، 
ایجاد ارتباط  های تجاری جدید 
و تقویــت روابط قبلــی، انتقال 
دانش، تکنولــوژی و تجربیات ، 
آشنائی با الگوهای موفق جهانی 
درعرصــه صنعت چــرم ، فراهم 
کــردن زمینه هــای لازم برای 
شــرکت های  ســرمایه گذاری 
داخلی خارجــی و کار آفرینی و 
اشتغال پایدار؛ مهمترین اهداف 

برگزاری این نمایشگاه است.
ایران با پیشینه ســه  هزارساله، 
اولین و قدیمی ترین تولیدکننده 
چرم جهان اســت. آثار باستانی 
به یادگارمانــده از دوران پیش از 
میلاد نشان می دهد که ایرانیان 
حدود ۱5۰۰ ســال قبل از میلاد 
از پوست برای تهیه لباس، کفش 
و جنگ افزار استفاده می کردند. 
اولین کارخانه چرم ســازی ایران 
در ســال ۱۳۱2 در همــدان و 
دومین کارخانه در ســال ۱۳۱۴ 
در تبریز تأســیس شــد. در این 
میان کشوری که صنعت چرم را 
به رونق و شــهرت جهانی رساند 

ایتالیا بود.

آغاز بکاردهمین نمایشگاه بین المللی صنعت چرم،کفش،کیف 

شعبه
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